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آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي )2002001105000185 (
مناقصه گزار : شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران – منطقه شمال

موضوع مناقصه : پیمان غذايی كاركنان فشارشکن لاجیم
مبلغ برآورد مناقصه : 25/419/631/562 ريال

1-محل و مکان اجراي كار: فشارشکن لاجیم
2-مدت اجراي كار: يک سال شمسي

3-نام دستگاه نظارت: شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران - منطقه شمال
4-قیمت ها متناسب با كالاي ساخت داخل با لحاظ كیفیت ارائه گردد.

5-روش ارزيابی مالی عبارت است از  » دستورالعمل ارزيابي مالي و فرآيند قیمت متناسب در مناقصات صنعت نفت به شماره 796-20/2 مورخ 99/12/11 13وزارت 
نفت «میباشد.

نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار: مبلغ 1/270/981/578 ريال بصورت يک يا تركیبي از ضمانت نامه هاي مندرج در بند هاي الف، 
ب، پ ،ج ،چ ،ح ، خ ماده 4 آيین نامه تضمین معاملات دولتي به شماره 5069/123402 مورخ 1394/9/22 هیئت محترم وزيران باشد . وجه نقد میبايست به شماره 

شبا IR 360100004101046871202068 بانک مركزي واريز گردد ضمنا"  ضمانتنامه يا رسیدوجه نقد در سامانه بارگزاري گردد .
1-درج كد اقتصادي و شناسه ملي جهت اشخاص حقوقي در پیشنهاد قیمت مندرج در سامانه ستاد الزامی می باشد. 

2-دارابودن و بارگزاری گواهینامه تعیین صلاحیت معتبر از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي  در رشته امور آشپزخانه و رستوران الزامي میباشد. 
3-دارابودن و بارگزاری گواهی تايید صلاحیت ايمنی معتبر از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي الزامی میباشد .

زمان و نحوه  خريد اسناد مناقصه  از سامانه: شركت كنندگان مهلت دارند  تا ساعت   15:00  روز  شنبه  مورخ  1402/08/29 با مراجعه به  سامانه تداركات 
الکترونیکي دولت) ستاد( به نشاني  www.setadiran.ir نسبت به خريد اسناد و پرداخت هزينه از طريق اتصال به درگاه پرداخت الکترونیک اقدام نمايند.

لازم به ذكر است كلیه مراحل برگزاري مناقصه از فراخوان تا انتخاب برنده از سايت مزبور انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي 
در سامانه ستاد ، نسبت به ثبت نام و اخذ گواهي امضاء الکترونیکي  اقدام نمايند و جهت  عضويت با پشتیباني سامانه ستاد به شماره 02141934 تماس حاصل 
فرمايند. ضمنأ درج كامل آدرس محل اقامتگاه شخص حقوقی )آدرس پستی شركت(، شماره فکس و تلفن شركت و مديران شركت در سامانه تداركات الکترونیک 

دولت جهت ارسال دعوتنامه و هرگونه اطلاع رسانی برای كلیه شركت كنندگان در مناقصه الزامی است.
زمان و مهلت تكميل و بارگزاري پيشنهادات در سامانه : شركت كنندگان مي بايست حداكثر تا ساعت 15:00  روز  سه شنبه مورخ 1402/09/12 نسبت 
به تکمیل اسناد مربوطه و بارگزاري در سامانه تداركات الکترونیک دولت )ستاد( و تحويل اصل پاكت الف )ضمانتنامه شركت در فرآيند ارجاع كار/اصل رسید واريز 

وجه نقد( لاك و مهر شده به دفتر كمیسیون مناقصات در مهلت مذكور و دريافت رسید مربوطه اقدام نمايند.
زمان و محل گشايش پاكات : پیشنهادهاي واصله در ساعت   9:00 روز شنبه  مورخ   1402/09/18   در محل كمیسیون مناقصات به آدرس:  تهران- خیابان 

سپهبد قرني- نرسیده به خیابان سپند- پلاك 188-  طبقه  هشتم از طريق سامانه تداركات الکترونیک دولت ) ستاد( گشايش و خوانده خواهد شد.
زمان و مكان جلسه توجيهی: جلسه توجیهي با شركت كنندگان جهت بازديد از محل انجام كار، در تاريخ 1402/09/06 ساعت 10:30به نشاني ساری – بلوار 

طالقانی – شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران – منطقه شمال برگزار میگردد. 
و  011-33854065 و   011-33854055 تلفن   با  يا  و  مراجعه  ذيل  هاي  پايگاه  به  مناقصه  كار  موضوع  درخصوص  بیشتر  اطلاعات  كسب   جهت 

 33854053-011تماس حاصل فرمائید .
www.shana.ir                                    www.setadiran.ir                                 www.ioptc.ir                  

شناسه آگهی: 1590266    ميم الف-1                        روابط عمومي 

چرا »قیمت مسکن« سرکش شد؟
احداث بزرگترین طرح بیمارستانی 
مازندران با سرمایه گذاری خارجی

برای  چینی ها  آمادگی  اعلام  با  هفته   2 حدود  گذشت  از  پس 
سرمايه گذاری در بزرگترين طرح بیمارستانی مازندران اكنون اين 
مالی  منابع  تامین  نامه  تفاهم  و  شده  جديدی  گام  وارد  موضوع 
ساخت، در وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی منعقد شده 
بیمارستان  تختخوابی  و 100  هزار  يک  بیمارستان  است.ساخت 
آيت الله طبرسی در ساری به عنوان ابرطرح درمانی دانشگاه علوم 
پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران با همراهی شركت 
چینی، تفاهم نامه تامین منابع مالی در وزارت بهداشت منعقد شده 
است.برای اين منظور جلسه بررسی استفاده از ظرفیت "فاينانس" 

وزارت  اقتصادی  امور  هماهنگی  مركز  در  چین  كشور  طريق  از 
وزات  اقتصادی  امور  معاون مركز هماهنگی  با حضور  بهداشت، 
نمايندگان  و  مازندران  پزشکی  علوم  دانشگاه  ريیس  بهداشت، 
"شركت china energy" برگزار شد. و در آن جلسه تفاهم نامه 
تامین منابع مالی بین دانشگاه های علوم پزشکی مازندران، اردبیل 
 china و كرمان به ارزش بیش از يک میلیارد يورو با شركت
energy برای اجرای طرح های بهداشتی و درمانی منعقد شد.بر 
اساس اين تفاهم نامه مقرر شد بعد از اخذ مجوزهای قانونی مربوط 

از دولت های طرفین، بستر سازی لازم....

مزيت اقتصادی توسعه كشت زعفران
 در هزار جريب بهشهر

مديركل غله و خدمات بازرگانی
 استان مازندران خبرداد:

راه اندازی مراكز
 خريد تضمينی سويا 

در مازندران

مديرعامل آب و فاضلاب
 مازندران:

عمليات شبكه 
جمع آوری فاضلاب جويبار 

اجرا می شود

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشكی مازندران خبرداد:

 Dتوزيع رايگان قرص ويتامين
در مازندران

داستان تکــراری
 دپوی برنــج در

 انبارها

آبتنی با چاشنی مرگ
 در استخرهای خصــوصی 

مازنــدران

 آغاز انتقال 
سهام عدالت متوفیان به وراث

 از چند روز آینده

كاهش آمار بيكاری از شعار تا واقعيت
*سرمقاله/ زهره تركمانی

يکی از بازی های بچگی جوانانی كه امروز در تکاپوی يافتن شغل به هر دری می زنند با در بسته روبرو می شوند  و هر راه نرفته  را كه به اجبارمی خواهند تجربه 
كنند سنگی جلوی پايشان می اندازند ، فرو رفتن در نقش هايی بود كه رويای آينده شان را شکل می داد . در بازی كودكی  با خاك و گل يا با قطعات لگو ساختمان 
می ساختند و مهندس معمار بودند ، دوستان را به نظم می نشاندند و با زغال روی تخته فرضی الفبا می نوشتند و معلم می شدند ، با فشردن چوب بستنی روی 
زبان همبازی نقش يک پزشک را بازی می كردند و... ، اما از بازی بچگی تا دنیای رسیدن به رويا يک چشم به هم زدن گذشت و در دنیای واقعی پس از فارغ 
التحصیلی بازی كه هیچ، حتی امکان يافتن شغلی خیلی دور از روياهای بچگی هم ممکن نشد و اين سرآغازی شد بر دربه دری در ديارهای غريب يا از اين در به 
آن در زدن برای يافتن شغل . آنها كه ريسک مهاجرت در غربت را به ماندن و درجا زدن به جان خريدند به دياری غريب كوچ كردند و آنها كه ماندند كارشان شد 
از اين در به آن در زدن برای يافتن شغلی حتی اگر فرسنگ ها با روياشان فاصله داشت كه آن هم ممکن نمی شد  . اين شد كه  به در دسترس ترين گزينه ممکن 
رانندگی در آژانس های مسافری و تاكسی سرويس ها اگر تمکن خريد خودرويی را داشتند روی آوردند ، بازاريابی پیشه كردند  يا اگر بخت يارشان بود با عنوان 
فروشندگی از نظافت تا باربری فروشگاه يا مغازه ای را با حقوقی اندك بدون امکانات رفاهی چون بیمه به اجبار تن دادند . در وانفسای رشد هر ساله آماربیکاری به 
جای چاره انديشی برای ايجاد اشتغال دولت ها با يک راه انحرافی به  پذيرش دانشجو به اشکال مختلف از شبانه و آزاد و پرديس و دهها عنوان ديگر در موسساتی 
كه مجوز آموزش عالی كسب كرده اند گريز زدند و برون رفت فريبکارانه رشد دانشجويی را به جای اشتغال ، ترفندی برای سرگرم كردن چهار تا هشت و ده ساله 
مقطعی جوانان پس از فراغت از تحصیلات متوسطه انديشیدند . غافل از اينکه چه كسی می خواهد پاسخگوی اين خیل عظیم جوانان تحصیل كرده دانشگاهی كه 
بازاری برای اشتغالشان انديشیده نشده ، باشد ؟؟  رشد دانشگاه ها و رشته های متنوع دانشگاهی بدون مهارت آموزی در مقطع تحصیل از يک سو و عدم تطابق 
آنها با نیاز بازارسالهاست به معضل فارغ التحصیلان بیکار و بدون مهارتی دامن زده كه در اين خیانت ، جوانان قربانیان اصلی آن هستند .وعده ايجاد شغل تنها شعار 
تبلیغاتی بوده كه در همه اين سالها نه با ثبت نام درسايت های كاريابی و نه با آزمون های گاه و بیگاه دولتی و خصوصی نتوانسته پاسخگوی اين تعداد رو به فزون 
جوانان تحصیل كرده بیکار باشد . در آينده نیز اگر روند دولت ها همین گونه باشد و نخواهند با ريشه يابی به راهکارهای كاربردی روی آورده و از هدررفت اين 
پتانسیل عظیم استفاده كنند ، همه اقدامات مقطعی و شعاری بوده و  جز  آب در هاون كوبیدن نخواهد بود . بررسی آماری همین چند سال اخیر حکايت از افزايش 
نرخ بیکاری در بین فارغ التحصیلان دانشگاهی دارد . آمارها نشان می دهد كه نرخ بیکاری در بین فارغ التحصیلان دانشگاهی، بیشتر از نرخ بیکاری در كل كشور 
است. اين گزارش را مركز آمار ايران ارائه كرده .  در اين گزارش، نرخ بسیار بالای بیکاری در بین زنان تحصیل كرده در مقايسه با مردان است. بر اين اساس بیش 
از يک پنجم زنانی كه تحصیلات دانشگاهی دارند و جويای شغل هستند، در حال حاضر بیکارند. بر اساس اين آمار جمعیت فعال كشور مشتمل بر بیکاران و شاغلان 
در بهار 1402 بالغ بر 5/ 26میلیون نفر بوده كه 5/ 27 درصد و معادل 3/ 7میلیون نفر از آنها را فارغ   التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. مركز آمار گزارش داده 
كه از كل جمعیت فعال فارغ التحصیلان دانشگاهی، حدود 88 درصد شاغل و 12 درصد بیکار هستند كه تعداد فارغ التحصیلان بیکار در بهار 1401 نسبت به بهار 
1400، در میان مردان و زنان به ترتیب 9 و 19 هزار نفر افزايش يافته ، اما به ادعای اين مركز روند در بهار 1402 نسبت به مدت مشابه سال قبل قدری بهبود يافته. 
فارغ از نیاز به راستی آزمايی يا نه  و آن چه همین مركز از جمعیت بیکار كشور داده در حال حاضر 2 میلیون و 348 هزار و 957 نفر بیکار در كشور داريم كه بررسی 
سهم »جمعیت بیکار تحصیل كرده از مجموع جمعیت بیکار كشور« حاكی از آن است كه 40 درصد بیکاران كشور، در گروه فارغ التحصیلان آموزش عالی قرار دارند. 
با توجه به اين آمارها سوال اساسی كه در میان كارشناسان و عموم جامعه مطرح می شود اين است كه آيا آسیب های ناشی از بیکاری يک فرد تحصیلکرده با فردی 
غیرمتخصص يکسان است؟ اين اعتقاد وجود دارد كه بیکاری قشر تحصیلکرده به مراتب تهديدها و آسیب های بزرگتری را به كشور تحمیل كرده و می كند. در اين 
میان هرچند برخی آسیب ها در هر دو گروه يکسان است، اما تحصیلکرده های بیکار آسیب های بیشتری را متحمل می شوند و از سوی ديگر آسیب های بیشتری را 
هم به جامعه تحمیل می كنند. از ديد كارشناسان علت اصلی اين است كه يک فرد بیکار اگر تحصیلات لازم را نداشته و از تخصص كافی برخوردار نباشد، بیشتر 
خود را مقصر می داند، اما افراد تحصیلکرده، مقصر اصلی را مسئولان و دستگاه های حاكم می دانند. حال در اين شرايط سخن از مشاغل ايجاد شده و كاهش بیکاری  
را در حالی كه واقعیتی كه جامعه با آن درگیر است و در هر خانواده كوچک چهار نفره حداقل يک بیکار وجود دارد جز با آمارسازی می توان توجیه كرد؟ واقعیت 
اين است كه در كنار افزايش قارچ گونه انواع موسسات آموزشی عالی و رشد رشته های دانشگاهی ، مهارت آموزی دانشگاهی در حین تحصیل و پس از آن تحت 
عنوان كارآموزی مغفول مانده و از آن سودولت ها  بدون نیاز سنجی بازار كار و ايجاد مشاغل مورد نیاز ، در دانشگاه ها را باز كرده و صرفا به بالا بردن ظرفیت جذب 
دانشجو روی آورده و جامعه را با معضل تعداد بالای فارغ التحصیل دانشگاهی فاقد مهارت كه در نبود كار دچار روزمرگی شده دچار كرده اند ، جوانانی كه امروز حق 

طبیعی خود كه اشتغال در كشورشان است را مطالبه دارند.
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روزنامه
چهار شنبه    3 مهر      1402      شماره     1601

گزارش

فاطمه میری: پس از گذشت حدود ۲ هفته با اعلام 
بزرگترین  در  سرمایه گذاری  برای  چینی ها  آمادگی 
طرح بیمارستانی مازندران اکنون این موضوع وارد 
مالی  منابع  تامین  نامه  تفاهم  و  گام جدیدی شده 
ساخت، در وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
منعقد شده است.ساخت بیمارستان یک هزار و ۱۰۰ 
تختخوابی بیمارستان آیت الله طبرسی در ساری به 
عنوان ابرطرح درمانی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشتی درمانی مازندران با همراهی شرکت چینی، 
تفاهم نامه تامین منابع مالی در وزارت بهداشت منعقد 
استفاده  بررسی  جلسه  منظور  این  است.برای  شده 
در  چین  کشور  طریق  از  "فاینانس"  ظرفیت  از 
با  بهداشت،  وزارت  اقتصادی  امور  مرکز هماهنگی 
حضور معاون مرکز هماهنگی امور اقتصادی وزات 
مازندران  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس  بهداشت، 
برگزار   "china energy "شرکت  نمایندگان  و 
مالی  منابع  تامین  نامه  تفاهم  آن جلسه  در  و  شد. 
بین دانشگاه های علوم پزشکی مازندران، اردبیل و 
 کرمان به ارزش بیش از یک میلیارد یورو با شرکت

 china energy برای اجرای طرح های بهداشتی 
و درمانی منعقد شد.

اخذ  از  بعد  شد  مقرر  نامه  تفاهم  این  اساس  بر 
مجوزهای قانونی مربوط از دولت های طرفین، بستر 
های  طرح  اجرای  قرارداد  عقد  جهت  لازم  سازی 
مربوطه انجام شود. تکمیل مراحل ساخت بیمارستان 
آیت الله طبرسی در استان مازندران به عنوان طرح 
مطرح شده در این جلسه برای اخذ فاینانس و وام از 
شرکت چینی بود که مطرح و تفاهم نامه آن نیز امضا 

شده است.
ساخت بیمارستان یک هزار و ۱۰۰ تختخوابی آیت الله 

طبرسی واقع در ماهفروجک از توابع شهرستان ساری 
از مصوبات نخستین سفر استانی دولت نهم بود که 
کلنگ آن در سال ۱۳۸۶ به زمین زده شد. بر اساس 
وعده ای که مسوولان وقت داده بودند قرار بود این 
بیمارستان ظرف ۲ سال تکمیل، تجهیز و بهره برداری 
شود ولی با گذشت بیش از ۱۵ سال از آغاز اجرا اما 
این طرح اکنون در مجموع سه گام پیشرفت فیزیکی 
آنچنانی ندارد.این بیمارستان در زمینی به وسعت بیش 
از ۱۴ هکتار در حال ساخت است و به عنوان یکی 
از بزرگترین بیمارستان های بزرگ کشور در صورت 
تکمیل می تواند جهش خوبی در حوزه گردشگری 
به  مازندران  پژوهشی  و  درمانی، خدماتی  سلامت، 
وجود آورد و مسوولان اجرایی و وزارت بهداشت در 
دولت سیزدهم با نگاه ویژه و با تخصیص اعتبار ۵۰ 
هزار میلیارد ریالی از طریق تهاتر نفت گامی موثر 

برای تکمیل این طرح برداشتند.همچنین قرار است 
در صورت تکمیل این طرح برای جذب دانشجویان 
با  بیمارستان  هوشمندسازی  همچنین  و  خارجی 
دانشگاه  اعلام  به  اقدام شود.بنا  روز جهان  فناوری 
علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران 
ساخت این بیمارستان در سه گام انجام می شود و 
در حال حاضر گام نخست طرح پیشرفت فیزیکی ۸۰ 
درصد دارد. و هزینه اجرای کامل طرح ۶۰هزار میلیارد 

ریال اعلام شد.
مراحل ورود چینی ها برای تکمیل طرح

بهداشتی  خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
هیات  ورود  از  گذشته  ماه  بیستم  مازندران  درمانی 
تجاری و فنی چین به استان مازندران در خصوص 
بررسی نحوه همکاری و مشارکت درساخت پروژه 
الله  آیت  بیمارستان  ویژه  به  سلامت  حوزه  های 

طبرسی خبرداد.طبق هماهنگی صورت گرفته از سوی 
استانداری مازندران این هیات چینی برای ساخت و 
تکمیل بیمارستان یک هزار و ۱۰۰ تختخوابی آیت 
الله طبرسی به دانشگاه علوم پزشکی استان معرفی 
شدو قرار است این طرح با تخصیص فاینانس مراحل 
ساخت و تکمیل آن انجام شود.رییس دانشگاه علوم 
پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران  افزود:  
در مرحله نخست همکاری شرکت چینی برای تکمیل 
این طرح تفاهم نامه اولیه ۴۰۰ میلیون دلاری منعقد 
شده است.وی ادامه داد: این تفاهم نامه میان وزارت 
بهداشت،  درمان وآموزش پزشکی و شرکت چینی 
منعقد شده است و دیگر مراحل اداری "فاینانس" و 
باز شدن خط اعتباری خارجی انجام می شود.غلامی 
در توضیح مراحل اداری انجام این کار اعلام کرد: 
تفاهم نامه اولیه به معاون اول رییس جمهور ارسال 
می شود تا پس از اخذ دستور شورای اقتصاد از طریق 
بانک مرکزی برای پرداخت تسهیلات از کشور چین 
معرفی می شود.وی گفت: براساس تفاهم نامه اولیه 
امضا شده با شرکت چینی بعد از انجام مراحل اداری 
باز شدن این خط اعتباری خارجی این  فاینانس و 
این  تکمیل  برای  زمان سه ساله  در مدت  شرکت 
طرح اقدام خواهد کرد.بیمارستان آیت الله طبرسی به 
عنوان یک مرکز درمانی تخصصی و فوق تخصصی 
در کشور محسوب می شود که ضمن ارائه خدمات 
عمومی بسترهای لازم برای خدمات تخصصی به 
بیماران خواهد داشت.در حال حاضر بیش از یک هزار 
خانه بهداشت، ۴۵۰ مرکز جامع شهری و روستایی، 
بیمارستان  و ۱۴  دولتی  بیمارستان  پایگاه، ۲۶   ۵۴
هزار تخت مجموعه های  پنج  با حدود  خصوصی 

درمانی و بهداشتی این دانشگاه هستند.

احداث بزرگترین طرح بیمارستانی مازنـــدران
 با سرمایه گذاری خارجی

مرتضوی:  مناطق کوهستانی بخش یانسر هزارجریب شهرستان بهشهر به 
دلیل دارا بودن شرایط مساعد اقلیمی و آب و هوایی برای کشت زعفران از 
یک هکتار سال۱۳۹۲ اکنون پس از یک دهه به ۴۰ هکتار افزایش یافته 
است.تجربه نخستین کشت زعفران در شرق مازندران به اوایل دهه ۹۰ بر 
می گردد، یعنی چند تن از کشاورزان منطقه یانسر با خرید پیاز زعفران از 
خراسان،  اقدام به کشت در اراضی خود کرده اند و از آن جایی که درآمد قابل 
توجهی از فروش این طلای سرخ بدست آمد، هر ساله به تعداد کشاورزان 
زعفران کار اضافه شد.زعفران گیاهی است که در نیمه گرمسیری و در 
نقاطی که زمستان های ملایم و تابستان های گرم و خشک دارد به خوبی 
می روید، شرایطی که به دلیل تغییرات اقلیمی و آب و هوایی در منطقه یانسر 
بهشهر حاکم شد، یعنی حداکثر دما برای رشد زعفران بین ۳۵ تا ۴۰ درجه 
سانتی گراد و در ارتفاع بین یکهزارو ۳۰۰ تا ۲هزارو ۳۰۰ متر از سطح دریا 
عملکرد خوبی دارد.طبق آمار رسمی از داده های هواشناسی، دمای هوای 
استان مازندران از یک دهه گذشته در بیشتر ماه های سال به طور متوسط 
یک تا ۲ درجه سانتیگراد افزایش یافته است، به عنوان نمونه میانگین دمای 
هوای مرداد ماه ۱۴۰۲ استان ۲۳.۲ درجه سلسیوس بود که این دما نسبت 
به مدت مشابه دوره آماری بلندمدت که ۲۱.۹ سلسیوس بوده ۲.۱ درجه 
افزایش و نسبت به مدت مشابه سال قبل که ۲۲.۹درجه سلسیوس بوده، سه 

دهم درجه سلسیوس افزایش داشته است.

آغاز برداشت زعفران در بهشهر
مدیر جهاد کشاورزی بهشهر از آغاز برداشت طلای سرخ از مزارع هزار 
جریب این شهرستان خبر داد و گفت:  سطح زیر کشت زعفران این منطقه 
به حدود ۴۰ هکتار رسیده است.غلامرضا قنبری پیش بینی کرد که از هر 
هکتار حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ کیلوگرم گل تر زعفران تولید و از این میزان پنج 

تا هفت کیلوگرم زعفران خشک بدست آید.

و  است  آذر  اوایل  تا  مهر  اواخر  زعفران  برداشت  زمان  داشت:  بیان  وی 
همچنین برداشت آن صبح زود تا قبل از طلوع آفتاب انجام می گیرد.این که 
در مناطق کوهستانی مازندران توسعه کشت زعفران عملیاتی شود در واقع 
نشان دهنده تغییرات اقلیمی است، بنابراین تعیین الگوی بهینه و مناسب 
کشت با توجه به شرایط اقلیمی، تنوع آب و هوایی و حاصلخیزی خاک 
مازندران ضروری است.بر اساس داده های آماری هواشناسی و همچنین 
اظهار نظر کارشناسان کشاورزی، تغییرات اقلیمی سال های اخیر بر هر 
سه منطقه آب و هوایی مازندران اثرگذاری کرده و بیشترین تبعات منفی را 
هم برای گونه های کشاورزی و دیگر گیاهان به عنوان داشته های اصلی 
استان مازندران به همراه داشته است.تغییرات اقلیمی سال های اخیر بویژه 
افزایش دما و کم بارشی سبب شده تا گونه های مختلف کشاورزی برای 
برخورداری از دمای متعادل و مورد نیاز برای رشد و نمو دستکم تا یکصد 
متر به سمت ارتفاعات کوچ کنند.مازندران استانی با محور تولیدی کشاورزی 
است که تقریبا کشت تمامی محصولات آن به بارندگی و ذخیره سازی آب 
بستگی دارد. طبق آمارهای رسمی تعداد بهره برداران بخش کشاورزی 
مازندران حدود ۵۰۰ هزار نفر است و هرگونه تغییر در بارندگی و دمای هوا 
به صورت مستقیم بر زندگی و معیشت آنان و در نهایت بر امنیت غذایی 
کشور که مازندران نقش حدود ۱۲ درصدی در تولید ارزش افزوده آن دارد، 

اثرگذاری خواهد کرد.

مزیت اقتصادی توسعه کشت زعفران در هزار جریب بهشهر

پریا حاجیان: مراکز خرید تضمینی دانه روغنی سویا در مازندران فعالیت خود 
را آغاز کردند.عباسعلی وفائی نژاد مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان 
مازندران گفت: با توجه به هماهنگی های انجام گرفته توسط سازمان جهاد 
کشاورزی، مراکز خرید تضمینی دانه روغنی سویا در سیلوی شهید میرزاپور 
نکا، کارخانجات آرد پاکسابان گلوگاه، دستاس ساری و نمونه جویبار به 
منظور تحویل این محصول توسط کشاورزان این منطقه تجهیز و راه اندازی 

گردیده و در صورت نیاز و انجام هماهنگی های لازم، مراکز خرید در دیگر 
شهرستان ها نیز دائر خواهد شد.او افزود: در سال زراعی جاری قیمت پایه 
خرید تضمینی هر کیلوگرم دانه روغنی سویا، با ۲ درصد ناخالصی و ۱۲ 
درصد رطوبت ۳۳ هزار تومان می باشد.وفائی نژاد گفت: در مراکز خرید 
تضمینی اداره کل غله، دانه سویا با ناخالصی ۱ تا ۸ درصد و رطوبت ۹ تا ۲۰ 

درصد قابل خریداری می باشد.

خبر  استان  در  سویا  تضمینی  خرید  مرکز   ۹ اندازی  راه  و  تجهیز  از  او 
داد و افزود: تمهیدات لازم برای آغاز عملیات خرید تضمینی دانه سویا 
از جمله آموزش عوامل تشخیص و ذیحساب و کالیبراسیون باسکول و 
لوازم آزمایشگاهی، استقرار نماینده بانک کشاورزی و نمایندگان سازمان 
جهاد کشاورزی در مراکز خرید، اطلاع رسانی محیطی و صدور معرفی نامه 

کشاورز از سوی جهاد کشاورزی اتخاذ شد.

مأمورین اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان آمل از تخریب عرصه ملی و حفر غیرقانونی لوله در مرتع گل 
زرد پلور جلوگیری کردند.روابط  عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران منطقه ساری اعلام 
کرد: در پی گزارش واصله درخصوص حفر غیرقانونی لوله در مرتع و تخریب عرصه ملی، مأموران این اداره با 
حضور در مرتع گل زرد پلور، از ادامه تخریب عرصه مرتعی جلوگیری و فعالیت را متوقف نمودند.باتوجه به اینکه 
عملیات حفر لوله بدون مجوز قانونی در حال اجرا بود، صورتجلسه توقف عملیات جهت تشکیل پرونده و ارسال به 

دستگاه قضایی تنظیم شد.
پیش از این نیز مأمورین یگان حفاظت منابع طبیعی شهرستان آمل در دو مرحله مانع از تخریب این عرصه ملی 
شده بودند.براساس این گزارش؛ مرتع گل زرد دارای طرح مرتعداری مصوب بوده که هرگونه فعل و انفعالی در آن 
مستلزم سیر مراحل قانونی و اخذ مجوز می باشد.همیاران طبیعت و شهروندان فهیم می توانند در صورت مشاهده 
هرگونه تخریب و تصرف اراضی ملی، از طریق شماره ۱۵۰۴ مأمورین یگان حفاظت منابع طبیعی را مطلع نمایند.

مائده فرخی: معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران به اجرای 
پویش مصرف ماهانه ویتامین D در استان اشاره کرد و گفت: افراد 
می توانند اول هر ماه با مراجعه به خانه بهداشت شهری و روستایی قرص 

ویتامین D را به صورت رایگان دریافت کنند.
دکترعباس علی پور اظهار کرد: با جبران کمبود ویتامینD  نباید این 
مکمل را به صورت خودسرانه قطع شود؛ لازم است با مراجعه به پزشک 
میزان دوز دریافتی تعیین شود.وی با اعلام اینکه سن پوکی استخوان 
در ایران به زیر ۳۰ سال رسیده است، اظهار کرد: اگر مواظب نباشیم 
آسیب های ناشی از کمبود ویتامین D به شکل جدی تر خود را نشان 

می دهد و عوارض سنگینی را برای خانوارها به همراه خواهد داشت.
این مسئول با اعلام اینکه افراد تحت پوشش تمام مراکز بهداشتی و 
درمانی می توانند هر ماه قرص ویتامین D  را به صورت رایگان دریافت 
کنند، تصریح کرد: با این اقدام جلوی بیماری هایی که به دلیل کمبود 

ویتامین D ایجاد می شود گرفته خواهد شد.

دکتر علیپور با اعلام اینکه یکی از عوارض مهم ناشی از کمبود ویتامین 
D پوکی استخوان است، خاطرنشان کرد: بنا بر آمار بنیاد بین المللی 
پوکی استخوان، ۱ نفر از هر ۳ زن بالای ۵۰ سال و ۱ نفر از هر ۵ مرد در 
سراسر دنیا در طول زندگی خود شکستگی های ناشی از پوکی استخوان 

را تجربه خواهند کرد.
وی افزود: در حال حاضر آمار دقیقی از موارد ابتلا و روند این بیماری در 
مازندران در دسترس نیست اما با توجه به افزایش سالمندی در استان 
تخمین زده می شود ابتلا به پوکی استخوان روند افزایشی داشته باشد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران یادآور شد: بیشترین 
میزان ابتلا در زنان بالای ۵۰ سال در جهان، کشور و مازندران است؛ 
البته دلایل زیادی برای آن ذکرشده است که از مهم ترین آن ها می توان 

به یائسگی اشاره کرد. 
تراکم  میزان  از  استروژن  هورمون  کاهش  علت  به  دوران  این  در 
استخوانی کاسته می شود. این بیماری علائم قابل توجهی ندارد لذا به 

بیماری خاموش شناخته می شود.این مسئول افزود: در اجرای پویش 
به  توزیع ماهانه قرص ویتامین D در مراکز خدمات جامع سلامت 
سالمندان، مدارس دخترانه و پسرانه مقطع دبیرستان، ادارات و مراکز 
آموزشی به صورت رایگان قرص ویتامینD توزیع شد. ویتامین دی 
)کلسیفرول( یک ویتامین محلول در چربی است، یعنی در بافت های 

چربی بدن ذخیره می شود.
 ویتامین دی به طور طبیعی در بعضی غذاها وجود دارد، به بعضی غذاها 
اضافه می شود و به صورت مکمل نیز در دسترس است. همچنین تابیدن 
اشعه فرابنفش )UV( نور خورشید به پوست باعث ساخت ویتامین دی 
در بدن می شود.ویتامین دی با افزایش جذب کلسیم در روده و تنظیم 
غلظت کافی کلسیم و فسفات در خون، باعث استخوان سازی طبیعی 
می شود. این ویتامین برای رشد و بازسازی استخوان ضروری است. 
کمبود ویتامین دی باعث می شود استخوان ها نازک، شکننده یا بدشکل 

شوند.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان مازندران خبرداد:

راه اندازی مراکز خرید تضمینی سویا در مازندران

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران خبرداد:

توزیع رایگان قرص ویتامینD در مازندران

جلوگیری از تخریب عرصه مرتعی ملی در پلور

آبتنی با چاشنی مرگ در استخرهای 
خصوصی مازندران

زینب ملامحمدی:  روند رو به افزایش استخرهای خصوصی و آمار مغروقین و در ورای آن فقدان 
نظارت و قوانین مربوط از جمله چالش های کنونی مازندران به ویژه در خطه غربی استان است 
که مسوولان امر باید برای این بخش فراگیر تدابیر ویژه ای اتخاذ کنند.روند ساخت ویلاهای 
استخردار متعلق به خوش نشینان یا اجاره دهندگان در مازندران رو به افزایش است و بیشتر این 
ویلاها هم در شهرک های ساحلی ساخته شده که به باور صاحبنظران متاسفانه هیچ نظارتی 
هم بر امورات آن ها وجود ندارد.ساکنان این ویلاهای "لاکچری"، به طور طبیعی برای رهایی 
از دود و دم، آلودگی های صوتی و پیامدهای سوء زندگی شهر نشینی در کلانشهرها ترجیح می 
دهند چند صباحی در این ویلاهای دلنشین جوار سواحل خزر نزدیک به جنگل های هیرکانی 
از این امکاناتی که فراهم کردند بهره و لذت ببرند اما شنیدن خبر غرق شدگی برخی از افراد در 
این ویلاهای استخردار بر نگرانی ها افزوده است.هجمه های شهرک سازی و ویلاسازی و این 
گسترش بادکنکی در غرب مازندران فقط و فقط با حمایت های برخی ها، "باندهای مافیایی" و 
دزدان و سارقان اموال ملی امکان پذیر است و در این دامنه کار از رانت و سود جویان قداربند هم 
کم نیستند که گاهی تهدید و گاها با تشویق باغ ها و مزارع را تغییرکاربری داده و با نفوذ در ادارات 
خدمات رسان بر اسب مرادشان سواری می خورند و تازیانه هایش افراد بومی و زخم هایش را 
مازندران متحمل می گردد.با ادامه این معضلات روز افزون که شدت آن از سه دهه گذشته آغاز 
شده متاسفانه مازندران به ویژه غرب این استان از نظر زیستی در جایگاه امنی قرار ندارد و سبک 
و سیاق مازندرانی ها در هجوم بی وقفه غیر بومیان می سوزد و کسی به دنبال درمانش نیست.

اگرچه مسوولان امر تاکنون آمار دقیق و روشنی از شمار ویلاهای استخردار در مازندران ارائه 
نداده اند و به طور طبیعی نداشتن این آمار و بی اطلاعی از جمعیت ساکن خوش نشین در این 
بناهای مسکونی به طور طبیعی با مشکلات و آسیب های فراوانی که مهم ترین آن غرق شدن 
کودکان و نوجوانانی است که به علت عدم آموزش و ناآگاهی از فنون شنا جانشان را در استخرها 
می دهند و برای همیشه خاطره ناخوشایندی و ناگواری را در اذهان والدین خدا به جای می 
گذارند.افزون بر بروز این اتفاقات تلخ و ناگوار، قوانین مصوب و تعریف شده ای هم که کارکرد 
نظارتی به منظور حفظ جان این قشر از جامعه نداریم به تعبیری اگر قانونی در این بخش مصوب 
و ویلاداران ملزم به اجرای صحیح آن بودند امروز این خانواده ها کمتر شاهد غرق شدگی در 
ویلاهای استخردار بودند.در آخرین مورد غرق شدگی هفته گذشته در شهرستان نور اتفاق افتاد 
که در این حادثه ۲ کودک جانشان را از دست دادند و خبر آن نیز چون در استخر ویلاهای 
شخصی حادث شد، رسانه ای نشده است.به گفته مسوولان امر بسیاری از خانواده مغروقین 
استخرهای خصوصی حاضر به رسانه ای شدن حوادث این بخش نیستند.مضاف بر این چالش، 
مازندران جزو یکی از استان های گردشگرپذیر است که به علت سکونت چندبرابری جمعیت 
شناور با بحران کم آبی مواجه است و این در شرایطی است که روز به روز به ویلاهای استخردار 
هم افزوده می شود.مازندران بیش از سه میلیون نفر جمعیت دارد اما گزارشی که استانداری به 
تازگی ارایه داده طی یک دهه گذشته تاکنون دست کم هشت میلیون نفر جمعیت پنهان به 
این آمار رسمی استان افزوده شده که در طرح ملی سرشماری نفوس و مسکن این آمار ثبت 
نشده است.گزارش های رسمی گویای آن است ویلاهای استخر دار در صدر جدول مشترکان 
پرمصرف به شمار می آیند، مدیر آب و فاضلاب شهرستان عباس آباد پیش از این در گزارشی 
به ایرنا گفته بود اگر تا دیروز نگرانی بابت مصرف آب آشامیدنی در بخش کشاورزی وجود داشت 
اما امروز حجم زیادی از آب آشامیدنی این شهرستان از سوی ویلاداران استخردار مصرف می 
شود و متاسفانه قوانین و ضوابطی هم وجود ندارد با آنان برخورد شود.با وجود این چالش ها، 
کارشناسان امر برلزوم آموزش، فرهنگ سازی و آگاهی بخشی ساکنان ویلاهای استخردار، مراکز 
پذیرایی و رفاهی تاکید دارند و معتقدند : در این ارتباط نقش دستگاه های مسوول به ویژه ادارات 
خدمات رسان مانند شهرداری ها، بخشداری ها و دهیاری ها بسیار مهم است به هنگام ارایه 
خدمات ساخت وساز بناهای استخردار به طور حتم باید موضوع آموزش را جدی بگیرند.در این 
پیوند، یوسفعلی صالحی کارشناس ارشد رشته تربیت بدنی و مربی بین المللی شنا در شهرستان 
نوشهر می گوید: متاسفانه در این حوزه خلاء قانونی وجود دارد چرا که همانطوری قانون ملزم 
کرده فردی که باید خودرو را براند به طور حتم باید گواهینامه داشته باشد با فرد متقاضی ویلای 
استخردار هم باید به همین شکل برخورد شود.وی اظهار کرد : نکته مهم تر این فرد متقاضی را 
ملزم کند افزون بر آنکه خودش باید آشنا به تمام فنون شنا باشد بلکه اعضای خانواده اش همین 
طور و ضمن آنکه در قانون به آن اشاره شود هر اتفاقی برای اعضای خانواده اش در حین شنا 
در استخر شخصی رخ داد مسوولیتش به پای خودش بوده و سخت ترین مجازات برای او پیش 
بینی و در نظر گرفته می شود.وی خاطرنشان کرد : گزارش هایی امروز در فضاهای مجازی مبنی 
بر غرق شدگی در استخرهای عمومی و شخصی منتشر شده و چنین اتفاقاتی افکار عمومی را 
خدشه دار نموده و نمونه آن می توان به غرق شدن جوان ۲۵ ساله در یکی از هتل های نوشهر 
اشاره کرد.صالحی گفت : به طور طبیعی همه می دانند اگر این هتل ناجی داشته باید پاسخگوی 
این اتفاق باشد و غیر از آن صاحب هتل و متاسفانه بارها شنیده شده برخی از صاحبان مراکز 
اقامتی دارای هتل از بکارگیری ناجی به منظور امتناع از پرداخت هزینه اجتناب می کنند و به طور 

طبیعی این چشم پوشی ها سبب بروز این اتفاقات ناگوار می شود.

مسوولان جدی بگیرند
مدیر اداره ورزش و جوانان نوشهر در این ارتباط گفت : برخی از مراکز اقامتی و پذیرایی استخردار 
در این شهرستان متاسفانه مجوزهای لازم را از گردشگری گرفته اند و این نهاد ورزشی اطلاعی 
از داشتن ناجی این مراکز ندارد.مجید پالوچ افزود : امروز در این شهرستان سه استخر عمومی 
وجود دارد و اغلب این استخرها ناجی دارند و اگر حادثه ای رخ دهد ناجیان این استخرها باید 
پاسخگوی باشند و انتظار آن است مسوولان موضوع غرق شدگی در استخرهای مکان های 
اقامتی و پذیرایی و حتی ویلاهای شخصی را جدی بگیرند.وی بر لزوم نظارت مسوولان امر بر 
این استخر شنای خصوصی از سوی مسوولان امر تاکید کرد.در این پیوند سخنگوی اورژانس 
مازندران گفت : حادثه تلخ و نگران کننده ای هفته پیش در یکی از استخرهای ویلای شخصی 
در شهر رستم رود نور رخ داد.زکریا اشکپور افزود : روز سه شنبه هفته پیش ۲ کودک پنج ساله 
برای شنا کردن وارد استخر ویلای شخصی می شوند که متاسفانه به علت آشنا نبودن با شنا 
غرق می شوند.وی اظهار کرد : در پی تماس های مردمی در همان روز با پایگاه های اورژانس 
۱۱۵ کادر امدادی بدون فوت وقت به محل وقوع حادثه اعزام می شوند که با انجام عملیات 
احیا متوجه شدند که این ۲ کودک از مدت ها قبل غرق شده اند.سخنگوی اورژانس مازندران به 
ویلاداران استخردار توصیه و هشدار داد : در هیچ شرایطی اجازه ندهند کودکشان در استخرها 
شنا کنند و درصورت ممکن اگر شده این استخرها را از آب خالی کنند.۲ روز پیش هم یک جوان 
۲۵ ساله از توابع بخش مرکزی نوشهر به علت عدم آشنایی به فنون شنا در یکی از استخرهای 
بخش خصوصی متعلق به یک مراکز پذیرایی و اقامتی غرق شد.رستم رود یکی از نقاط شهری 

شهرستان نور است که در فاصله هشت کیلومتر این شهر واقع شده است.



اقتصادی
3

روزنامه

روزنـامه      وارش      بهترین رسانه برای تبلیغات شما
33304401      تلفن تماس:         3-

چهار شنبه 3 آبان                 1402   شماره    1601

خبر

خبر

نایب رئیس شورای ملی زعفران از آغاز برداشت پیک زعفران طی روز های آتی خبر داد و گفت: با عرضه انبوه محصول نو 
پیش بینی می شود که بازار به ثبات برسد.غلامرضا میری گفت: قیمت کنونی هر کیلو زعفران دسته مربوط به سال گذشته 
۳۷ میلیون تومان، پوشال ۴۲ تا ۴۵ میلیون تومان، سرگل ۴۶ تا ۴۸ میلیون تومان و نگین ۴۷ تا ۵۲ میلیون تومان است.او 
از آغاز پیک برداشت زعفران ظرف روزهای آتی خبر داد و گفت: برداشت زعفران از ۷ مهرماه آغاز و تا پایان آذر ادامه دارد.

میری ادامه داد: هم اکنون نمی توان پیش بینی راجع به افزایش یا کاهش تولید داشت و هرگونه اظهار نظر در این خصوص 

بی اساس است.
نایب رئیس شورای ملی زعفران نرخ کنونی هر کیلو زعفران نو را ۵۰ تا ۶۰ میلیون تومان اعلام کرد و افزود: با ورود محصول 

جدید، بازار به ثبات می رسد.
او گفت: با رفع موانع صادراتی پیش بینی می شود که رکورد صادرات زعفران در سال ۹۹ شکسته شود.بنابر آمار سال ۹۹ 

رقمی بالغ بر ۳۲۵ هزارتن زعفران صادر شد که با رفع موانع حداقل ۴۰ درصد رشد خواهیم داشت.

آغاز برداشت پیک زعفران طی روزهای آتی

رحمان شجاعی: مدت ها بود که مرکز آمار ایران، از ارائه آمارهای دولتی درباره 
وضعیت مسکن خودداری می کرد. اکنون بعد از ماه ها، مرکز آمار، اعداد و ارقامی از 
قیمت مسکن در تهران منتشر کرده که نشان می دهد، قیمت خانه در تهران طی 
شهریور امسال نسبت به ماه مشابه پارسال ۷۵ درصد جهش داشته است.کمتر 
ساکن شهر تهران پیدا می شود که از وضعیت رشد قیمت مسکن در پایتخت، 
بی خبر باشد یا این شرایط را لمس نکرده باشد. گزارش جدید مرکز آمار حاکی 
از آن است که متوسط قیمت هر متر مربع مسکن در شهر تهران طی شهریور 
امسال به ۷۷ میلیون و ۴۸۰ هزار تومان اوج گرفته است.همزمان با این شرایط، 
رکود در بازار مسکن تهران موج می زند و شمار خرید و فروش مسکن تنها کمی 
بیش از سه هزار فقره است. شرایط فعلی نشان می دهد که رکود تورمی نیز در 
جریان است. درواقع قیمت در حال بالا رفتن است، اما معامله ای انجام نمی شود. 
همچنین تورم بالاتر مسکن در مقایسه با رشد نرخ دلار در بهار امسال نیز نشان 
از رکود سنگین در پروژه های ساخت و ساز واحدهای جدید ساختمانی در کشور 
دارد.گزارش دیگری از مرکز آمار نشان می دهد که در بهار امسال کمتر از ۳۰ 
هزار پروانه احداث ساختمان توسط شهرداری های کشور صادرشده که نسبت به 
زمستان پارسال ۲۷ درصد افت دارد. وضعیت بازار مسکن در شرایطی بر اساس 
آمارها درگیر رکود و تورم است که ابراهیم رئیسی در کارزار انتخاباتی و ماه های 
ابتدایی ریاست جمهوری وعده ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکن داده بود.

با توجه به این شرایط پرسش هایی مطرح است از جمله این که چرا وضعیت 
مسکن در کشور طی چند دهه اخیر درگیر رکود تورمی شده و برای اصلاح شرایط 
فعلی چه راهکارها و ابزارهایی در اختیار دولت است؟ بیت الله ستاریان، کارشناس 

مسکن به این پرسش ها پاسخ داده است:
سال ها آشفتگی و تورم در بازار مسکن

بیت الله ستاریان گفت: »رشد قیمت مسکن را می توانیم از این زاویه بررسی کنیم 
که حدود نیم قرن است قیمت مسکن با زاویه بالایی نسبت به شاخص قیمت 
کلیه کالاها، روند افزایشی را طی می کند. حتی نسبت به ارز و طلا، قیمت مسکن 
قابل قیاس نیست. این اتفاق مربوط به امروز و دیروز نیست و در نتیجه به راحتی 
قابل حل نیست. طبیعتا همانطور که ۲۵ سال پیش، پیش بینی وضعیت نابسمان 
مسکن در ۱۴۰۰ را کرده بودیم، اکنون نیز با توجه به همه تحولات، شاهد 
درست بودن پیش بینی ها هستیم، چرا که هیچ تحول خاصی در شاخص های 

اقتصادی ما رخ نداده است، برای حل مشکلات موجود باید ساختار اقتصادی را 
بهبود دهیم. ساختار اقتصادی کشور اجازه نمی دهد به مقدار نیازمان مسکن تولید 
کنیم. تولید فعلی در بهترین حالت، چهارصد هزار یا پانصد هزار واحد مسکونی 
در سال است. این در حالیست که بخش خصوصی در شرایط ایده آل می تواند 
تعداد واحد بیشتری تولید کند. ما به طور سالانه بیش از یک میلیون و دویست 
هزار واحد مسکونی نیاز داریم. نیاز انباشته ای هم که از سال های پیش داریم در 
حای خود باقیست.«وی افزود: »صحبت از ساخت مسکن اقتصادی بد نیست، 
اما اهمیت توسعه زیرساخت های، افزایش آمار ساخت مسکن نیز بسیار مهم 
است. وقتی صحبت از ساخت خانه های کوچک و اقتصادی ۲۵ متری می شود، 
باید توجه کرد نمی توان یک نسخه واحد را برای همه مشکلات بخش مسکن 
در نظر گرفت و توصیه کرد. باید در سبد مسکن، بحث خانه های کوچک را در 
کنار خانه های بزرگ داشته باشیم. این جداسازی که معین کنیم که یک بلوک، 
ویژه خانه های ۲۵ متری است و یک بلوک هم ویژه خانه های ۱۰۰ متری است 
را اشتباه می دانم، در یک مجتمع زیستی، باید از واحد ۲۵ متری تا ۲۰۰ متری 
وجود داشته باشد و همه این ها در کنار هم باشند. اتفاقا وقتی واحدها کوچک 
هستند باید امکانات رفاهی متنوع تری نیز موجود باشد. تاکید دارم که جداسازی 

اشتباه است.«
وعده های بلندپروازانه و نقدینگی ناکافی

با  که  سالهاست  زیرساختی  مشکلات  بحث  »در  گفت:  دانشگاه  استاد  این 
بحران های حل نشده رو به رو هستیم و عملا هیچ اقدام مثبت و خاصی را نیز 
شاهد نیستیم. تولید واحدهای مسکونی با تعداد بالا، نیاز به گردش مالی برابر 
با نقدینگی کشور دارد. طبیعتا اگر چرخش پول در این بخش سرعت نگرفته 
و توسعه پیدا نکند، هیچ تحولی در حوزه افزایش ساخت مسکن را نیز شاهد 
نخواهیم بود. در خصوص رکود بازار مسکن، همه دولت ها این اراده را داشتند 
که مشکل مسکن را حل کنند، ولی از توانشان خارج بود. وقتی دولت صحبت از 
ساخت ۱ میلیون واحد مسکونی می کند، یعنی از مگاپروژه صحبت می کند. چنین 
طرحی نقدینگی بسیار بالایی معادل ساخت یکصد پالایشگاه بزرگ می خواهد. 
تامین این حجم نقدینگی اصلا ساده نیست و به توانمندی قابل توجهی نیاز 
دارد. عمده سازندگان ما به بخش خصوصی وابسته اند و می دانیم که سازنده 
بخش خصوصی ما چنین توانی ندارد. ابزارهای مالی هم که قادر باشد در بخش 

خصوصی ما تحول ایجاد کرده و تغییرات چشمگیری ایجاد کند عملا در ایران 
وجود ندارد. ما به ده ها ابزار مالی شامل اوراق مشارکت، صندوق ها و تسهیلات 
نیاز داریم که در کنار هم شروع به کار کنند و بتوانند تولید مسکن را به مرحله 
منطقی برسانند.«وی افزود: »این نکته مهمی است که باید توجه کنیم، ابزارهای 
مذکور در حالت دستوری دولتی کار نمی کند. تا زمانی که اقتصاد ما اجازه حضور 
این ابزارهای مالی را نمی دهد، ما نمی توانیم، پروژه ای به این عظمت که شامل 
ساخت یک میلیون واحد دستوری باشد، را بسازیم. فراموش نکنیم که طبیعتا 
و  فرهنگی  بهداشتی،  آموزشی،  خدماتی،  فضاهای  به  هم  میزان  این  معادل 
تفریحی نیاز داریم. معادل همه این ها نیز هزینه زیرساختی )برق، گاز و ...( لازم 
است. چطور ممکن است چنین طرحی را به سادگی تعریف کرد و شکل داد؟ 
این حجم پروژه معادل ۴ درصد کل ساخت و ساز کشور است که تا کنون انجام 
شده است. حالا فقط تصور کنید که اصلا منطقی و قابل اجراست که در طول هر 
سال، معادل چهار درصد کل هزینه های عمرانی را در کشور، اجرایی کنیم؟ چنین 

رویاهایی نیاز به یک عدد ۲ رقمی در رشد اقتصادی کشور دارد.«
این کارشناس مسکن گفت: »مهمترین چالش وضعیت مسکن در کشور، از یک 
سو وضعیت اقتصاد کشور است و از سوی دیگر عدم سیاست های توسعه مسکن 
است. اصلا سیاستی در این حوزه وجود ندارد که بخواهد درست یا غلط باشد. 
متاسفانه در این حوزه به شدت فقر اطلاعاتی وجود دارد. یعنی اساسا موضوع 
مسکن را نمی شناسند. از دیدگاه دولت های ما مسکن یعنی یک موضوع فنی 
مهندسی. در حالی که نیمی از نقدینگی کشور در این بخش است، آن هم بدون 
در نظر گرفتن دارایی های ثابتی که در آن وجود دارد. بیش از ۶۵ درصد جامعه 
ما در حال فعالیت در حوزه ساختمان هستند و بالای ۶۰ درصد صنایع کشور، 
صنایع ساختمانی است. یعنی از کالاهایی که از معادن خارج می شود و تبدیل به 
مصالح ساختمانی می شود، تا ساختمانی که ساخته می شود، یک زنجیره را شکل 
می دهد که گستره آن در کل کشور است. کجای دولت ما در حال رصد این 
بخش اقتصادی بزرگ در کشور است؟ کدام بخش بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 
صنعت به این وسعت را رصد و بررسی می کنند و تحت هدایت و کنترل دارند؟ 
هیچکدام. بخشی ویژه این حوزه نداریم. فقط یک معاونت در یک وزارتخانه داریم 
که قرار است اقتصاد این بخش را مدیریت کند. تا زمانی که این مشکلات هست، 

وضعیت تغییری نخواهد کرد.«

چرا »قیمت مسکن« سرکش شد؟

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: بازنشستگی را 
در آموزش و پرورش قدری از لحاظ قانونی به تعویق 
انداختیم تا این امکان فراهم شود کسانی که بازنشسته 
ادامه خدمت بدهند.داوود منظور در  بتوانند  می شوند 
خصوص استخدام معلمان جدید گفت: سازمان امور 
استخدامی، سازمان برنامه و بودجه و وزارت آموزش 
و پرورش هر سه نقش مشترکی در این موضوع ایفا 
می کنند.در مرحله اول نیازسنجی را وزارت آموزش و 
پرورش انجام می دهد و نیاز خود را به سازمان امور 
امور  سازمان  تایید  از  بعد  می کند.  اعلام  استخدامی 
استخدامی، سازمان برنامه و بودجه باید تامین اعتبار 
کرده و منابع لازم را پیش بینی کند.وی با بیان اینکه 
خوشبختانه در ارتباط با استخدام های جدیدی که باید 
ماه های  همان  در  فرایند  این  می شد،  انجام  امسال 
خرداد و تیر انجام شد، افزود: مقداری برگزاری آزمون 
استخدامی آموزش و پرورش به تاخیر افتاد و همین 

باعث شد در ابتدای شروع مدارس این معلم های جدید 
جدیدالورود  معلمان  شوند.  حاضر  سرکلاس  نتوانند 
گزینش شده و شروع به کار کرده اند.منظور ادامه داد: 
امیدوار هستیم با الحاق معلمین جدید و نیز استفاده از 
ظرفیت خرید خدمت معلمان که بصورت خرید خدمتی 

هستند، مشکل کمبود معلم حل شود.
وی خاطرنشان کرد: همچنین ظرفیتی که ایجاد کردیم 
که از بازنشستگان آموزش و پرورش نیز استفاده کنیم 
و بازنشستگی را در آموزش و پرورش قدری از لحاظ 
قانونی به تعویق انداختیم تا این امکان فراهم شود 
خدمت  ادامه  بتوانند  می شوند  بازنشسته  که  کسانی 
کرد:  تصریح  بودجه  و  برنامه  سازمان  بدهند.رئیس 
همچنین باید ظرفیت فراهم کنیم که بازنشستگان 
پاداش پایان خدمت را دریافت کرده اما بتوانند برای 
چندسال دیگری که وزارت آموزش و پرورش نیاز دارد 
به خدمت خودشان ادامه دهند.منظور در پاسخ به این 

سوال که کمبود معلم چه هزینه ای را روی دست دولت 
و سازمان برنامه بودجه قرار داد، اظهارکرد: فرآیند تامین 
معلمان فارغ از اینکه چه مقدار بار مالی داشته باشد 
باید متناسب با نیازهای آموزش و پرورش انجام شود.

وی یادآور شد: بنابراین تعداد استخدام های جدیدی که 
انجام می شود تامین اعتبار آن را در بودجه امسال و 
بودجه سال آینده انجام می دهیم. البته در بودجه امسال 
انجام شده و برای سال آینده نیز پیش بینی لازم را 
خواهیم کرد.رئیس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ 
به سوال دیگری درباره کمبود معلم برای سال آینده 
گفت: قطعا از حالا به فکر هستیم که نیازسنجی را 
برای جذب معلمین جدید در سال آینده انجام دهیم. 
امیدواریم قدری با تعجیل بیشتر و با شروع برگزاری 
آزمون استخدامی برای معلمین جدید بتوانیم در ابتدای 
سال آینده این آزمون را انجام دهیم که تا قبل از شروع 

سال تحصیلی همه فرایندهای لازم طی شده باشد.

خبر مهم رییس سازمان برنامه درباره پرداخت پاداش پایان خدمت فرهنگیان

 منظور: بازنشستگی معلمان را به تعویق انداختیم

مشاور امور بین الملل سازمان توسعه تجارت ایران از امضای موافقت نامه تجارت 
آزاد ایران و اوراسیا پیش از پایان سال میلادی خبر داد.میرهادی سیدی، مشاور 
امور بین الملل و  توافق نامه های تجاری سازمان توسعه تجارت ایران، ضمن تشکر از 
کشورهای عضو اوراسیا برای حضور در مذاکرات و با بیان اینکه امیدواریم برگزاری 
دومین نمایشگاه اختصاصی اوراسیا مقارن با امضای موافقت نامه تجارت آزاد ایران و 
اوراسیا باشد، گفت: امیدواریم این دو رویداد یکدیگر را تقویت کنند و احتمالا بعد از 
رویداد نمایشگاه و پیش از پایان سال میلادی، موافقت نامه تجارت آزاد ایران و اوراسیا 
امضا خواهد شد.سیدی با بیان اینکه امضای این موافقت نامه در افزایش تجارت بین 
پنج کشور اوراسیا و جمهوری اسلانی ایران بسیار موثر خواهد بود، گفت: تجربه 

چهارساله اجرای موافقت نامه تجارت ترجیحی ایران و اوراسیا بسیار مثبت بوده است.
او  اظهار کرد: پیش از اجرای این موافقت نامه ایران و اوراسیا، حجم تجارت فی مابین 
۲.۵میلیارد دلار بود و در حال حاضر به ۵ میلیارد دلار رسیده است و نه تنها تجارت 
افزایش پیدا کرده است، بلکه ترکیب تجارت از کالاهایی که به صورت سنتی دهه ها 
تجارت می شد به صورت معناداری تغییر پیدا کرده و سهم کالاهای صنعتی بیش از 
دو برابر شده است.این مقام مسئول گفت: یقینا اجرای موافقت نامه تجارت آزاد که 
با آن تعرفه ۸۷ درصد کالاها صفر خواهد شد، منتهی به افزایش تجارت می شود و 
این پیام در این نمایشگاه باید به تجار ایرانی و کشورهای عضو اوراسیا منتقل شود و 
تجارت در سایه تسهیلات ایجاد شده با این موافقت نامه افزایش یابد.او تصریح کرد: 

در مورد تجارت خدمات در موافقت نامه صرفا هماهنگی های برای توسعه تجارت 
صورت گرفته و بعد از اجرای موافقت  نامه، توافقاتی برای تسهیل تجارت این بخش 
صورت می گیرد.گفتنی است که پیش نویس توافقنامه بین ایران و اوراسیا بر سر اخذ 
تعرفه های صادراتی ترجیحی در ۵ ژوئیه ۲۰۱۷ در ایروان امضا شد. در سال ۲۰۱۸ 
توافقنامه موقت )برای مدت سه سال( در خصوص مشارکت این کشور با اوراسیا 
منعقد شد و از نیمه دوم سال ۲۰۲۱ مذاکرات برای انعقاد یک توافقنامه تمام عیار 
بین ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا در حال انجام است. در آخرین تحول، تهران با 
تمدید قانون موافقنامه موقت تشکیل منطقه آزاد تجاری ایران و اوراسیا راه را برای 

تحقق این هدف هموار کرد.

امضای موافقت نامه تجارت آزاد ایران و اوراسیا پیش از پایان سال میلادی

 کارگران منتظر برگزاری جلسه شورای عالی 
کار در هفته جاری

نمایندگان کارگران معتقدند که کارگران به جز بحث دستمزد مطالبات 
دیگری هم دارند, چرا دولت از برگزاری جلسه شورای عالی کار امتناع 
می کند. اواخر هفته قبل بود که صولت مرتضوی؛ وزیرکار درباره ترمیم 
مزدی کارگران در سال جاری گفت: در حال بررسی موضوع ترمیم حقوق 
کارگران هستیم و هفته آینده اطلاع رسانی خواهیم کرد. بحث ترمیم 
دستمزد کارگران مدت هاست که از سوی نمایندگان کارگری مطرح شده 
و چندین بار درخواست برگزاری جلسه شورای عالی کار به دبیرخانه شورا 
ارائه شده اما تاکنون جلسه ای برگزار نشده است. آنطور که هادی ابوی, 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران می گوید در مهرماه قرار 
بود جلسه شورا برگزار شود، اما این اتفاق نیفتاد. آخرین جلسه شورای عالی 
کار در شهریورماه برگزار شد.وی گفت: ما ماهانه باید یک جلسه برگزار 
کنیم که با توجه به این که مهرماه هم رو به پایان است، عملاً در مهرماه 
هیچ جلسه ای برگزار نشده است.ترمیم دستمزد هم درخواست کارگران 
بوده و هم این که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم یک پالس مثبتی را 
نشان داده است. اما به هرحال ما درخواست داشته ایم که بنشینیم و درباره 
مزد مذاکره داشته باشیم.در حالی که تقریباً  نیمی از هفته سپری شده 
است هنوز خبری از برگزاری جلسه شورای عالی کار نیست و نمایندگان 
کارگران از اعلام زمان رسمی برگزاری جلسه از سوی وزارت کار اعلام 
بی خبری می کنند.با وجود اینکه نمایندگان کارگران اصرار دارند جلسه 
برگزار شود و با دولتی ها به مذاکرات درباره سبد معیشت کارگران بپردازند 
اما چندی پیش رعیتی فرد، معاون روابط کار وزارت کار راه حل دولت برای 
بهبود سفره ی کارگران را نه ترمیم مزد بلکه یارانه دانست و گفت: خیلی 
از دوستان کارگری گفته اند کارگران در دهک سه و چهار هستند، دولت 
سعی دارد با پرداخت یارانه و کالابرگ به دهک های یک  تا پنج آسیب ها 
را کمتر کند تا سفره ی کارگران کوچک  نشود. این در حالی است که 
بسیاری از کارگران ترجیح می دهند که مبلغ یارانه را به صورت نقدی 
دریافت کنند.حتی صولت مرتضوی, وزیرکار هم در مورد دلایل عدم 
استقبال از کالابرگ الکترونیکی گفته است: دلایل مختلفی دارد، برخی 
مردم ترجیح می دهند پولی که به عنوان یارانه نقدی دریافت می کنند، در 
اختیار خودشان باشد و هر طور که علاقه دارند هزینه کنند. دلایل دیگری 
هم هست و ما هرچند ماه یکبار بررسی جامعی انجام می دهیم و یافته های 
جدیدی به دست می آوریم و بر اساس آن یافته ها، تصمیم جدیدی گرفته 
می شود.کارگران معتقدند که ترمیم مزدی وعده وزیرکار هنگام تعیین 
دستمزد در آخرین روزهای سال 1401 در جلسات شورای عالی کار بوده 
است و همین مسئله باعث می شود که گلایه هایی از بی تفاوتی نسبت 
به درخواستشان دارند. سمیه گلپور، رییس کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگری کشور هم معتقد است که مگر درخواست کارگران فقط بحث 
دستمزد است که می ترسند از برگزاری جلسه؟ وی دراین باره در گفت 
وگویی بیان کرده است: به هرحال آنچه که تصویب می شود، باید با نرخ 
تورم که توسط بانک مرکزی اعلام می شود، تناسب داشته باشد، اما از 
آن جایی که از اساس دستمزد در سال 1402 با تورم مطابقت نداشته و 
همچنان هم نرخ تورم رو به رشد است ، بر این اساس مطالبه تشکل های 
کارگری به عنوان نمایندگان کارگری این است که دولت محرومین، 
دستمزد را با نرخ تورم همسان کند و در این زمینه حرکتی داشته باشد.    
وی درباره درباره جلسه احتمالی شورای عالی کار می گوید: ما این مطالبه را 
داریم که چرا در مساله شورای عالی کار، جلسه را اصلا تشکیل نمی دهند. 
موضوع شورای عالی کار که صرفا تعیین دستمزد نیست؛ کارگران ده ها 
مطالبه دیگر در موضوعات مختلف تولید، اشتغال، قراردادها، قراردادهای 
موقت، معین و... دارند. مگر فقط مسایل کارگران این است که ببینیم چند 
درصد روی حقوق شان اضافه شود؟! با توجه به اینکه وزیرکار چندین بار 
درباره بحث دستمزد پالس مثبت داده است ولی عملیاتی نشده, کارگران 
منتظر هستند ببینند این هفته جلسه شورای عالی کار برای بحث دستمزد 

برگزار خواهد شد یا خیر؟

انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث، از چند روز آینده آغاز می شود. بیش 
از 15 سال است که مساله سهام عدالت متوفیان بلاتکلیف بوده و خانواده 
های آنها منتظر بودند که به شکل سهل و ساده با کمترین دیوانسالاری 
اداری و اجرایی انتقال سهام متوفیان انجام گیرد.  لازم به ذکر است وزیر 
اقتصاد در نشست خبری روز جاری با اشاره به تعیین تکلیف سهام عدالت 
متوفیان گفت:   از روزهای آینده با اولویت بر روش های غیرحضوری کار 
را ساماندهی خواهیم کرد و نماینده وراث می توانند با مراجعه به سامانه 
ای که طی روزهای اتی معرفی خواهد شد، می توانند فرایند تعیین تکلیف 
سهام متوفیان را به انجام برسانند. با این اقدام، سهام عدالت  بیش از 3,5 
میلیون متوفی  تعیین تکلیف خواهد شد. تا پیش از این حمیدرضا دانش 
کاظمی، عضو شورای عالی بورس در خصوص آخرین وضعیت تعیین 

تکلیف وراث سهام عدالت گفته بود: در آخرین جلسه شورای عالی بورس 
که در نخستین روزهای مهرماه برگزار شد، مصوبه تعیین تکلیف متوفیان 
سهام عدالت صادر شد.وی به وجود موارد متعدد در زمینه تعیین تکلیف 
سهام عدالت متوفیان تاکید کرد و گفت: وراث باید درخواست خود را اعلام 
و برگه انحصار به وراثت را در اختیار داشته باشند.دانش کاظمی به معضل 
موجود در زمینه سهام عدالت متوفیان تاکید کرد و ادامه داد: فرآیند سهام 
عدالت متوفیان از سال ها قبل بلاتکلیف مانده و مشکل اصلی این است که 
حتی شاید وراث هم فوت کرده باشند.عضو شورای عالی بورس به دیگر 
مشکل حاکم در مسیر سهام عدالت متوفیان اشاره کرد و اظهار داشت: 
در ایران با ادیان و مذاهب مختلفی روبرو هستیم و این گونه نیست رفتار 
وراثتی کشور در خصوص مذهب شیعه با فرد مسیحی و زرتشتی یکسان 

باشد.وی ادامه داد: اینکه چگونه بتوان سهام عدالت و سود این سهام را 
به دست وارث اصلی برسانیم، خود دارای یک فرآیند حقوقی است که 
باید آنها را طی کنیم.دانش کاظمی افزود: از سوی دیگر طبق دستور 
رهبر معظم به قوه قضاییه، نباید هزینه ویژه ای برای امور سهام عدالت از 
سوی سهامداران پرداخت شود.عضو شورای عالی بورس تاکید کرد: پس از 
تصمیمات اتخاذ شده از سوی شورای عالی بورس در نهایت مصوب شد تا 
دفاتر خدمات الکترونیک قضایی امکانی را فراهم کند که سهامداران بتوانند 
از طریق برگه انحصار وراثت، فرمی را به صورت رایگان از طریق سامانه ای 
که به شرکت سپرده گذاری مرکزی متصل است، پر کنند.وی اعلام کرد 
که با توجه به چنین اقدامی، وراث متوفیان سهام عدالت و نیز سهامی که 

باید به آنها اختصاص یابد؛ مشخص است.

 آغاز انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث از چند روز آینده

 پذیرش چک های قدیمی
 محدود شد

حدود  سال 1402،  مرداد ماه  در  مبادله ای  آمار چک های  براساس 
۸میلیون فقره چک به ارزشی حدود 4۹53هزار میلیارد ریال مبادله  شد 
که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد 2.۸درصد و از نظر مبلغ 2.۶درصد 
افزایش نشان می دهد.آمارهای جدید بانک مرکزی نشان می دهد که 
طی مردادماه 1402، بالغ بر ۹0,۹ درصد از کل چک های مبادله شده 
در سامانه چکاوک وصول شده است، این نسبت از نظر مبلغی نیز معادل 
۸۶,7 درصد است.بنابراین در مردادماه امسال ۹,1 درصد از چک های 
مبادله شده در سامانه چکاوک برگشت خورده است؛ این درحالی است 
که در تیرماه امسال ۹1,2 درصد از کل چک های مبادله شده در سامانه 
چکاوک وصول شده بود و ۸,۸ درصد چک ها برگشت خورده بود.

گفتنی است، با ابلاغ رسمی بانک مرکزی، پذیرش و تبادل چک های 
از  از سال 1400(  قبل  صیادی قدیمی )دسته چک های صادرشده 
نیمه مهرماه صرفاً در بانک صادرکننده چک قابل انجام است،بر همین 
اساس، دارندگان دسته چک های قدیمی می توانند با مراجعه به شعب 
دسته چک های جدید  با  دسته چک ها  این  تعویض  به  نسبت  خود 

)چک های صیادی بنفش رنگ( اقدام کنند.

رئیس سازمان امور مالیاتی با اشاره هدف این سازمان برای تکریم 
وفا،  مالیاتی، نوشت: »الوعده  به عدالت  مالیاتی و رسیدن  مودیان 
مالیات 50 درصد از مشاغل صفر شد.«به گزارش سازمان امور مالیاتی، 
»سید محمد هادی سبحانیان« در یکی از شبکه های مجازی نوشت: 
»همانطور که در خرداد ماه وعده داده بودیم مالیات مقطوع موضوع 
تبصره ماده 100 قانون مالیات های مستقیم حدود چهار میلیون نفر از 

اصناف و مشاغل با عدد صفر قطعی و نهایی شد.«
وی با بیان اینکه این دستاورد بزرگ نظام مالیاتی در راستای تکریم 
بیش از پیش مودیان و اعتماد به خوداظهاری آنان و در سایه مالیات 
ستانی عادلانه رقم خورده است، اظهار داشت: »وصول درآمدهای 
مالیاتی با تکیه بر اطلاعات شفاف، دقیق و بدون فشار بر مودیان 
کنونی و از طریق شناسایی مودیان جدید، تمرکز بر پایه های جدید 
مالیاتی و مقابله بیش از پیش با فرار مالیاتی با تکیه بر هوشمندسازی 
اساس،  این  ادامه داد: «بر  انجام می شود.«سبحانیان  مالیاتی  نظام 
رشد درآمدهای مالیاتی در سال های اخیر بدون وارد آمدن فشار 
به بخش مشاغل انجام شده است، به طوری که امسال بیش از 50 
درصد از مشاغل، مالیات صفر و حدود 40 درصد نیز مالیات زیر 
20 میلیون تومان پرداخت کرده اند. همچنین طی دو سال گذشته 
از بار مالیاتی بخش تولید نیز به میزان هفت درصد کاسته شده 
است.«پیش از این، اواخر خرداد ماه سال جاری سبحانیان با اشاره 
به آمارهای مالیات های مربوط به تبصره ماده 100 قانون مالیات های 
مستقیم، تأکید کرد: مالیات مقطوع موضوع تبصره ماده 100 قانون 
 مالیات های مستقیم بر اساس داده های متقنِ عملکرد اقتصادی افراد 
محاسبه شده است.وی در این باره اظهار کرده بود: با همین اطلاعات، 
مالیات بیش از نیمی از صاحبان مشاغل صفر و مالیات حدود ۹0 
درصد مشمولان هم کمتر از 20 میلیون تومان برای یک  سال تعیین 

شده است.

مالیات ۵۰ درصد از مشاغل صفر شد
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رئیس بسیج دانش آموزی گیلان گفت: کتاب 
چهره نگاری از شهدای دانش آموز این استان 
در دست تهیه است تا اردیبهشت سال آینده 
در دومین کنگره بین المللی هشت هزار شهید 

گیلان رونمایی شود.
حامد حبیب زاده در نشست خبری به مناسبت 
هفته بسیج دانش آموزی اظهار داشت: هفته 
بسیج دانش آموزی هشتم تا سیزدهم آبان ماه 
این هفته،  پایانی  تا در روز  بناست  است و 
میدان  در  نقاش  و  هنرمند  آموزان  دانش 
در  و  یابند  حضور  رشت  ذهاب)شهرداری( 
حمایت از مردم فلسطین نقاشی های نمادین 
شهدای  چهره های  همچنین  و  کنند  خلق 

دانش آموز را به تصویر بکشند.
وی در خصوص تعداد شهدای دانش آموز 
گیلان تصریح کرد: بنا به آمار بنیاد شهید 
آمار  اساس  بر  و  شهید   ۶۳۰ دارای  استان 
آموزش و پرورش ۸۵۰ شهید دانش آموز در 
استان ثبت شده است که این تفاوت آمار به 
دلیل شهدای دانش آموزی است که تحصیل 
را ترک کرده و به جبهه های نبرد حق علیه 
باطل شتافته بودند؛ اما پس از چند سال در 
جبهه ها تحصیل خود را ادامه داده و در همان 

زمان به درجه رفیع شهادت رسیدند.
برنامه های مهم هفته  به دیگر  زاده  حبیب 

بسیج دانش آموزی در گیلان اشاره و بیان 
کرد: برگزاری یادواره شهدا، نکته بارز و برنامه 
محوری این نهاد محسوب می شود که امسال 
شهید شاخص دانش آموزی گیلان، "جمشید 
داداشی" از روستای آل بویه رانکوه شهرستان 
املش است که برگزاری مراسم ویژه ای در 
عصر هفتم آبان ماه با حضور نماینده ولی 

فقیه در گیلان برنامه ریزی شده است.

با ۱۲  ادامه داد: شهید جمشید دادشی  وی 
سال و هشت ماه در جبهه حضور یافت و 
قصد  و  بست  کمر  به  نارنجک  که  زمانی 
منهدم کردن تانک رژیم بعثی را داشت، به 

مین برخورد و به درجه رفیع شهادت رسید.
رئیس بسیج دانش آموزی گیلان اضافه کرد: 
برخط  دوره  نخستین  برگزاری  همچنین، 
"میدان  عنوان  با  رایانه ای  بازی های  لیگ 

نبرد"، بازدید دانش آموزان از کارخانجات و 
کارگاه های تولیدی با عنوان راهیان پیشرفت 
از دیگر برنامه های هفته بسیج دانش آموزی 

در گیلان است.
فعالیت های  کرد:  خاطرنشان  حبیب زاده 
بسیج دانش آموزی تنها به این هفته محدود 
نمی شود و در طول سال برنامه های مختلفی 
در  حضور  به  می توان  که  می شود  برگزار 
کرد؛  اشاره   " "پایا  بین المللی  علمی  لیگ 
آموزان بسیجی گیلان  سال گذشته دانش 
۲۰ مدال طلا کسب و مقام دوم کشور را 
تصاحب کردند و امسال نیز ۱۰ تیم از این 
استان به مرحله نهایی این لیگ راه یافتند 
که مسابقات نهایی ۱۸ آبان در تهران برگزار 

می شود.
رئیس بسیج دانش آموزی گیلان افزود: در 
گیلان حدود هزار گروه جهادی دانش آموزی 
حضور دارند که این گروه ها در تابستان برای 
آماده سازی مدارس فعالیت می کنند؛ ضمن 
اینکه پویش همکلاسی مهربان با هدف در 
اختیار قرار دادن نوشت افزار، کیف و پوشاک 

به دانش آموزان محروم برگزار شد.
دانش  از ۳۷۰ هزار  بیش  استان گیلان  در 
آموز در پایه های تحصیلی مختلف مشغول 

به تحصیل هستند.

کتاب چهره نگاری از دانش آموزان شهید گیلان در دست تهیه است

مدیرکل کتابخانه های عمومی گلستان:
تعداد ۸۰ کتابخانه در گلستان 

فعال است
مائده فرخی: مدیرکل کتابخانه های عمومی گلستان تعداد کتابخانه های استان 
را ۸۰ مرکز اعلام کرد و گفت: حدود ۸۵۵ جلد کتاب در این کتابخانه ها موجود 
است .عبدالحی میرزاعلی در بازدید از دفتر خبرگزاری مهر از باز طراحی کتابخانه 
میرفندرسکی خبر داد و اظهار کرد: بر اساس ارزیابی های صورت گرفته در سال 
گذشته، هزینه باز طراحی کتابخانه میرفندرسکی ۷ میلیارد تومان برآورد شده است.

مدیرکل کتابخانه های عمومی گلستان ادامه داد: باز طراحی کتابخانه با هدف ایجاد 
تغییرات در بخش کودک و نوجوان و توسعه امکانات این حوزه انجام می شود.وی با 
بیان اینکه بخش کودک از طبقه زیرزمین کتابخانه به همکف جابجا می شود، افزود: 
دیوارهای این بخش ها تخریب شده و شیشه جایگزین آن می شود.وی هدف از 
بازطراحی کتابخانه میرفندرسکی را توسعه فرهنگ کتابخوانی و تشویق کودکان به 
حضور در چنین جمع هایی دانست و افزود: تلاش شده در بازسازی این مرکز، به خرید 
تجهیزات برای بخش نوجوان هم توجه شود.به گفته مدیرکل کتابخانه های عمومی 
گلستان، تجهیزات و دستگاه های بخش نوجوان نظیر امکانات موجود در غداره کل 
فنی و حرفه استان است.میرزاعلی بخش آموزش و پژوهش و vip را از حوزه های 

جدید در کتابخانه میرفندرسکی دانست و گفت: تأمین اعتبار این بخش از سوی نهاد 
کتابخانه های کشور و شهرداری گرگان انجام می شود.وی ضمن اعلام این مطلب 
که تلاشمان به تکمیل بازسازی ظرف سه ماهه آینده است، افزود: با این اقدام فضا 
برای مراجعه کنندگان جذاب تر می شود.مدیرکل کتابخانه های عمومی گلستان ادامه 
داد: بعد از هفته کتابخوانی سه کتابخانه در استان افتتاح شد که یکی از آنها در روستا 
بوده است.وی تعداد کتابخانه های استان را ۸۰ مرکز اعلام کرد و گفت: حدود ۸۵۵ 
جلد کتاب در این کتابخانه ها موجود است که برخی از آنها به صورت اهدایی است.

میرزاعلی تعداد کتاب های اهدایی در سال گذشته را ۱۴ هزار جلد عنوان کرد و اضافه 
کرد: در سه ماهه سال جاری هم تعداد ۸ هزار جلد کتاب اهدا شد.

سعید نعمت اله مطرح کرد؛
اصلاحات »پدرگواردیولا« چیست؟

سعید نعمت اله نویسنده و کارگردان سریال نمایش خانگی »پدر 
گواردیولا« درباره تعاملات با ساترا و جلسات برگزارشده برای اخذ 
مجوز تولید و انتشار سریال خود از این سازمان گفت: در بخش 
دریافت مجوز تولید مسیر قانونی را طی کردیم و این مسیر قانونی 
جواب داد، درواقع جلو رفتیم و الان در حال برگزاری جلسات 
مجوز انتشار هستیم.وی درباره روند این تعامل با تاکید ادامه داد: 
واقعاً اگر همکاران ساترا برایم دردسرساز بودند می گفتم ولی به 
هیچ وجه در مراحل دریافت مجوز تولید و انتشار از جانب ساترا 
در  ساترا  ممیزی های  و  اصلاحات  درباره  نشدم.نعمت اله  اذیت 
سریال »پدر گواردیولا« بیان کرد: به هر حال ممیزی و اصلاحات 
در زمان پخش وجود دارد اما آنچه در این جلسات مطرح شد موارد 
ریشه ای نیستند. مواردی مانند سیگار و…. من از این جلسات 
استنباط های خوبی داشته ام. باید صبر کنیم تا ببینیم نکاتی که 
درنهایت مطرح می شود، چیست.وی اضافه کرد: چه در بخش 
تولید و چه در جلسات صدور مجوز انتشار که بخش بسیار مهمی 
است، جلسه داشته ام و نکات را شنیده ام. ما حدود ۶ قسمت را به 
ساترا داده بودیم و این قسمت ها را اعضای شورا به طور کامل 
دیده و طبق صحبت هایی که مطرح شد، پلان به پلان کار را 
مورد  در  گواردیولا«  »پدر  سریال  بودند.کارگردان  کرده  تماشا 
اینکه آیا نکات مطرح شده در شورای مجوز انتشار ساترا برای 
او قابل پذیرش بوده است یا نه بیان کرد: بخشی از این موارد 
پذیرفتنی است و بخشی نه! به هر حال در هر اثری هرکس سلیقه 
و استنباطی دارد اما درمجموع به ماجرای عجیبی برخورد نکردیم.

نعمت اله راجع به قصه این سریال گفت: »پدرگواردیولا« درباره 
مردی است که راه نجات خود را برگشت به خانواده اش می داند؛ 
او یک فوتبالیست قدیمی بوده و در زندگی اشتباهاتی داشته است. 
خط قصه های من همیشه مشخص است و به هیچ وجه نگران 
این تکرار نیستم که همه چیز به خانواده ختم می شود.وی کار در 
حوزه شبکه نمایش خانگی را خیلی دور از فضای کار در تلویزیون 
و  نمایش خانگی  در  فعالیت  برای من  کرد:  عنوان  و  ندانست 
تلویزیون تفاوت زیادی ندارد. من همچنان خاطرخواه تلویزیون 
هستم اما دیگر شرایط کار در تلویزیون فراهم نیست. از طرفی 
این نکته را باید درنظر داشت که همه مردم نمی توانند اشتراک 
پلتفرم ها را بخرند اما در تلویزیون این نکته برایم جذاب بود که 
می دانستم در نقطه ای دور در سیستان و بلوچستان هم مردم 
می توانند کارم را ببینند.نویسنده سریال »پدر گواردیولا« نمایش 
خانگی را دارای فضایی گسترده دانست و عنوان کرد: حرف های 
بسیاری وجود دارد که باید در مورد نمایش خانگی زد اما این طور 
درباره  بود.وی  خوش تر  تلویزیون  در  من  حال  که  می گویم 
ضوابط حاکم در تلویزیون و شبکه نمایش خانگی بیان کرد: من 
حرف هایی که مایل بودم بزنم را در قصه هایم و کارهایی که در 
تلویزیون داشتم، زده ام. البته در نمایش خانگی هم آنها را گفته ام. 
همین جلساتی که با ساترا داریم من را به یاد جلساتی می اندازد 
که در صدا و سیما داشته ام؛ اگر می گویند در نمایش خانگی فضا 
بازتر است برای این است که اگر خطایی هم در ساخت اثر وجود 
دارد، تعداد کمتری نسبت به تلویزیون بیننده آن هستند.نمایش در 
تلویزیون همیشه مورد علاقه ام بوده است و الان که در شبکه 
نمایش خانگی کار می کنم بین جلسات فرق زیادی ندیدم به هر 
حال در کار من سخت گیری عجیبی نشد و اگر شده بود آدمی 
نیستم که ساکت بنشینمنعمت اله درباره فراینده مجوز و تعاملات 
در ساترا نیز توضیح داد: نمایش در تلویزیون همیشه مورد علاقه ام 
بوده است و الان که در شبکه نمایش خانگی کار می کنم بین 
جلسات فرق زیادی ندیدم به هر حال در کار من سخت گیری 
عجیبی نشد و اگر شده بود آدمی نیستم که ساکت بنشینم؛ حداقل 
در صفحه شخصی ام آن را می گفتم و اعتراض می کردم. اصلًا من 
اهل اعتراضم. اتفاق خوشایندی که در ساترا وجود داشت این بود 
که پلان به پلان کار من را دیده بودند و روی هوا حرفی را نزدند. 
درواقع شخصی گری در اظهارات ندیدم. چراکه اگر این طور بود 
)نگاه شخصی گری وجود داشت( من می توانم آدم خیلی محبوبی 
نباشم. اعضای شورا قصه و کار را دیده بودند حتی درباره نکات 
فنی هم صحبت کردند.وی درباره مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی مبنی بر نظارت صدا و سیما بر نمایش خانگی و نظر خود 
در این باره یاداور شد: قبلًا هم همین طور بود؛ پیش از این هم 
نظارت این بخش بر عهده صدا و سیما بوده است. من مجوز تولید 
سریال »پدرگواردیولا« را هم از ساترا گرفته ام. از زمانی که برای 
این سریال به ساترا آمدم نزدیک به دوسال می گذرد و همیشه 
صدا و سیما بوده است.نعمت اله ادامه داد: زمانی که این خبرها 
و فضاسازی ها را خواندم تعجب کردم. هرکسی که درباره این 
مصوبه و خبر سوال می کند به او می گویم باور کنید از ابتدا همین 
روال وجود داشته است و اتفاق پیچیده ای نیست.وی درخصوص 
انتخاب پلتفرم »تماشاخونه« برای پخش سریال »پدرگواردیولا« 
عنوان کرد: حق معنوی سریال با من است و حق مادی آن با من 
نیست. تهیه کننده کار آقای محسن حیدری هستند و با پلتفرم 
رسانه پخش  این  از  را  کار  تا  رسیدند  توافق  به  »تماشاخونه« 
کنند. بایت این اتفاق بسیار خوشحال شدم چراکه آدم های این 
پلتفرم اهل گفت وگو هستند.این نویسنده از تجربه کارگردانی 
خود صحبت کرد و گفت: »پدرگواردیولا« دومین سریالی بود 
که به طور مستقل ساخته ام. در مابقی کارهایی که حضور داشته ام 
هم هیچ کارگردانی نمی تواند مدعی شود که کست را به تنهایی 
بسته یا بازیگردانی کرده است. من همیشه مشتاق نویسندگی 
بوده ام و تا لازم نبینم کاری را نمی سازم. اگر بتوانم کارگردان 
مورد علاقه ام را برای فیلمنامه ای که نوشته ام در نظر بگیرم حتماً 
این کار را خواهم کرد. دو دستی به ساختن نچسبیده ام؛ اصلًا 
این طور نیست. بلکه دو دستی به نوشتن چسبیده ام. نوشتن برایم 
جذاب تر است. هرچند که »پدرگواردیولا« را از هرکس دیگری 
موفق تر درآورده ام. به نظرم این کار موفق خواهد شد البته باید 
منتظر باشیم مردم کار را ببینند تا چه نظری داشته باشند.نعمت اله 
در پایان درباره جدیدترین کارهای خود گفت: یک کار جدید در 
نمایش خانگی شروع کرده ام که نویسندگی و کارگردانی آن را 
برعهده دارم. مشغول نگارش فیلمنامه هستم و بعد از اخذ مجوزها 
تولید آن را شروع خواهیم کرد. مانند همه کارهایم خط اصلی کار 

خانوادگی است اما فضای آن کمی متفاوت است.

تاثیر برگزاری نمایشگاه آینده چاپ 
ایران بر صادرات

مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بر صادرات و  آینده چاپ  نمایشگاه  برگزاری  بر نقش  تاکید  با 
ارزآوری، گفت: فعالیت نمایشگاهی در حوزه چاپ می تواند تاثیر 
بزرگی بر حوزه های مختلف از جمله حوزه صادرات و جلوگیری از 
واردات داشته باشد.علی اکبر ابراهیمی با بیان اینکه در حوزه چاپ 
سالانه چهار نمایشگاه در سطح کشور برگزار می شود و وزارت 
می کند،  حمایت  نمایشگاه ها  این  از  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
برگزار  چاپ  حوزه  در  که  نمایشگاهی  نخستین  امسال  گفت: 
شد، نمایشگاه دیجیتال بود. نمایشگاه آینده چاپ ایران به عنوان 
دومین نمایشگاه در حوزه چاپ برگزار می شود و نویددهنده آینده 
روشن برای صنعت چاپ است.چاپ تکمیل کننده تمام صنایع 
است. چاپ برای تمام صنایع ارزش آفرین است و هویت یک 
کالا به وسیله چاپ مشخص می شودمدیرکل دفتر امور چاپ و 
نشر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی فلسفه برگزاری نمایشگاه را 
معرفی توان صنعت به جامعه اعلام کرد و ادامه داد: ذات، جایگاه 
و فلسفه برپایی نمایشگاه آینده چاپ ایران معرفی توان صنعت، 
صنف و در واقع جامعه فعال در یک حوزه مشخص است. با توجه 
به گستردگی فعالیت صنعت چاپ، قطعا نیاز به معرفی این صنعت 
وجود دارد. نمایشگاه میدان گاه معرفی توان تولید یک صنعت 
است و فعالیت نمایشگاهی در حوزه چاپ می تواند تاثیر بزرگی 
بر حوزه های مختلف از جمله حوزه صادرات و جلوگیری از واردات 
داشته باشد.به گفته او تمام صنایع به صنعت نیاز چاپ دارند، درهمه 
زمینه ها مانند حوزه های غذایی، دارویی، نشر، آرایشی، بهداشتی، 
حتی حوزه فلزی و بسیاری از زمینه های دیگر نیاز به چاپ داریم، 
چاپ تکمیل کننده تمام صنایع است. چاپ برای تمام صنایع 
ارزش آفرین است و هویت یک کالا به وسیله چاپ مشخص 
می شود.ابراهیمی با تاکید بر اهمیت برگزاری نمایشگاه در حوزه 
چاپ، بیان کرد: قطعا نیاز به میدانگاه هایی برای معرفی صنعت 
چاپ داریم که می توانیم نام آن را نمایشگاه بگذاریم. به برکت 
علاقه مندان و کارگزاران این بخش، شاهد برپایی نمایشگاه هایی 
هستیم و برگزاری این نمایشگاه ها انصافا کمک شایان توجهی 
به موضوع رشد تولید خواهد داشت. شک نداریم نمایشگاه هایی 
که در حوزه چاپ در کشور برگزار می شود می تواند موجب رشد 
تولید و اقتصاد کشور شود.مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه صنعت چاپ اختصاص به 
موضوع خاصی ندارد، ادامه داد: صنعت چاپ صنعتی است که در 
تمام حوزه ها توان تولید دارد. چاپ می تواند در تمام حوزه ها به یک 
صنعت کمک کند. از این نظر در بحث تولید خودکفا هستیم، اما در 
برخی از موارد تامین کننده تمام نیاز نیستیم البته این بخش بسیار 
ناچیز است. این بخش ها با شناسایی فعالان در حال ترمیم است.

او با بیان اینکه در حوزه تولید پاکت های چند لایه هنوز توان تامین 
نیاز وجود ندارد، توضیح داد: پاکت های چند لایه در حوزه مواد 
غذایی و نوشیدنی ها و مواد لبنی )به اصطلاح پاکت تتراپک( را 
می توانیم در داخل کشور تولید کنیم اما مسائلی هم مطرح است و 
باید توجه داشت در بخش سه لایه و پنج لایه به دیگر بخش های 
پاکت سازی ایران صادر کننده است، این صادرات به ۱۵ کشور با 
اهداف مختلف انجام می شود.به گفته مدیرکل دفتر امور چاپ و 
نشر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، شکی نیست ایران از نظر 
صنعت چاپ غنی است، اما برخی از ماشین آلات عمر طولانی 
دارند که موجب فرسودگی آنها شده است. دراین خصوص باید 
نوسازی کامل نسبت به نیاز کشور انجام شود. این روند می تواند 
کمک شایان توجهی در تامین نیاز کشور و جلوگیری از واردات 
کند زیرا مانع خروج ارز خارج می شود.ابراهیمی با اعلام اینکه در 
این روزها صادرات از واردات در حوزه چاپ پیشی گرفته است، 
گفت: در دهه گذشته شاهد واردات بخش عمده ای از محصولات 
به داخل کشور بودیم. یکی از دلایلی که تلاش شد تا جلوی 
واردات را بگیریم، مساله قیمت گذاری تعرفه ها بود. تا جایی که در 
حوزه هولوگرام تولید ایران ۳۰ درصد ارزان تر از کالای تولید شده 
در خارج کشور به دست مصرف کننده می رسد.او با تاکید بر اینکه 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در تمام چهار نمایشگاه حوزه 
چاپ، مصمم به همکاری با تمام برگزارکنندگان نمایشگاه ها است؛ 
ادامه داد: دفتر چاپ در نمایشگاه ها غرفه دارد، در نمایشگاه آینده 
چاپ کارشناس ها حضور دارند، مسائل صنف را می شنوند و بحث 
میز خدمت در غرفه برپا است. همچنین در سه نمایشگاه دیگر 
هم همین اقدامات انجام می شود. همچنین در تمام نمایشگاه ها 
میزگرد تخصصی برگزار می شود.مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر اینکه نمایشگاه های 
حوزه چاپ به شکل خصوصی برگزار می شوند، ادامه داد: یکی 
از مسائلی که در حوزه چاپ مطرح است این است که کاملا 
خصوصی است. دفتر چاپ وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به 
عنوان حامی معنوی و کمک کار فعالان حوزه چاپ در حوزه 
سیاست گذاری و اجرایی فعال است. جلسات متعددی با فعالان 
این بخش برگزار شد.ابراهیمی ادامه داد: وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی مشتاق به حمایت از اصناف است تا در کنار آن ها باشد 
و در همه حوزه هایی که نیاز باشد، ورود کند. توصیه نامه های 
به  اولیه  واردات مواد  نمایشگاه و  برپایی  مختلفی در خصوص 
نهادها و سازمان های مختلف ارائه کردیم، نیاز به واردات داریم در 
بحث تخصیص و تامین ارز و قرار گرفتن در ردیف های کالاهای 
اساسی نسبت به موضوع های مختلف، وزارت فرهنگ و راشاد 

اسلامی حمایت کننده صنف است.

در یک نگاه کلی و با لحاظ بازه زمانی چهار 
دهه گذشته، سریال های پلیسی - معمایی 
تلویزیون را می توان به دو گروه تقسیم کرد. 
دسته اول، آثاری که بیشتر به تعقیب و گریز 
و بگیر و ببند و تکاپو و تحرک استوار هستند 
جسمانی  آمادگی  می خواهند  نوعی  به  و 
به  توامان  را  پلیس  فراست  و  هوش  و 
نمایش بگذارند. در چنین سریال هایی که از 
شاخص ترین شان می توان »خواب و بیدار« 
مهدی فخیم زاده و »شلیک نهایی« محسن 
بر  اکشن  مولفه  زد،  مثال  را  شاه محمدی 
گره افکنی و خلق معما می چربد و پلیس های 
چنین آثاری عموماً به لحاظ بدنی ورزیده و 
چابک و البته از بعُد ذهنی مبتکر و باهوش 

هستند.
گروه دوم، اما شامل سریال هایی می شوند 
معما های  طرح  با  آن ها  در  اولویت  که 
پیچیده و چندلایه و درگیر کردن مخاطب 
با این مشغولیات ذهنی و همراه کردن او 
در  است.  معما  حل  در  داستان  قهرمان  با 
که  اصلی  شخصیت  سریال هایی،  چنین 
میانه ای  چنان  غالباً  است  کارآگاه  پلیس- 
با فعالیت های بدنی ندارد و ترجیح می دهد 
سلول های  از  بازو  ماهیچه های  جای  به 
بر  شدن  چیره  برای  مغزش  خاکستری 

معادلات چندمجهولی قصه بهره بگیرد.
مثال های  که  سریال ها  این  پلیس های 
مرحوم  »سرنخ«  می شود  ماندگارش 
علوی«  »کارآگاه  و  پوراحمد  کیومرث 
حسن هدایت، شوخ طبع و طناز هم هستند 
با  را حتی  رفت وآمد های کلامی جذابی  و 

متهمان برقرار می کنند.
احمد  کارگردانی  به  »بازپرس«  سریال 
شبکه  آنتن  روی  این شب ها  که  معظمی 
یک سیما است، در میانه این دو سیاست و 
استراتژی کلی آثار نمایشی پلیسی_ معمایی 
تلویزیون قرار می گیرد و تلاش دارد تا از هر 
دو مولفه اکشن و معما برای جذب هر چه 

بیشتر مخاطب منتفع شود.
در  پلیسی  سریال های  ساخت  اصولًا 
از کمبود ها و  نیست.  آسانی  تلویزیون کار 
که  سخت افزاری  و  نرم افزاری  مشکلات 
بگذریم راضی کردن و جلب خاطر مخاطبان 

محقق  سهولت  به  نمایشی  آثار  نوع  این 
نمی شود، چرا که علاقه مندان مجموعه های 
پلیسی_ معمایی شاهد نمونه های جذاب و 
توقع  سطح  و  بوده اند  غیرایرانی  برخوردار 
بالایی دارند و به طور قطع، در مقام قیاس 

برمی آیند.
که  کارگردانی  و  نویسنده  منظر،  این  از 
می خواهد پا در این عرصه بگذارد باید دست 
پُری به لحاظ خلاقیت و نوآوری داشته باشد 
تا بتواند مخاطب سخت گیر را با خود همراه 

کند.
بازپرس  برگ برنده و نقطه عطف سریال 
و  اقتصادی  فساد  مقوله  به  پرداخت 
رانت خواری است که اتفاقاً از موضوعات داغ 
جامعه امروز ایران به ویژه در یک دهه اخیر 
به شمار می رود و افکار عمومی نسبت به آن 
به عبارت  بسیار حساس و کنجکاو است. 
نمایشی  اثر  یک  بازپرس  سریال  دیگر، 
آن  در  اقتصاد  که  است  معمایی  پلیسی_ 
اول  نوعی، حرف  به  و  دارد  پررنگی  نقش 

و آخر را می زند.
سریالی که می خواهد پرده از رانت خواری ها 
رو  را  اقتصادی  مفسدان  دست  و  بردارد 
کند. قهرمان و شخصیت اول سریال یعنی 
از  با بازی محسن قصابیان  بازپرس صدرا 
جنوب به پایتخت منتقل می شود تا پیگیر 
افراد  باشد که  اقتصادی  پرونده فساد  یک 
آقازاده،  یک  جمله  از  مختلفی  عوامل  و 
تهیه کننده و... در آن دخیل و سهیم هستند.

مداقه ای بر سیر سریال سازی پس از انقلاب 

نمایشی  مجموعه های  که  می دهد  نشان 
شبیه به سریال بازپرس با چنین موضوعات 
حساس و مورد علاقه افکار عمومی، کمتر 
در تلویزیون ساخته شده و جای چنین آثاری 
در رسانه ملی چقدر خالی بوده و همچنان 
هست. از این منظر، سوژه و قصه سریال 
احمد معظمی می تواند برگ برنده ای باشد در 
جذب مخاطب و عاملی برای مقبول افتادن 

در نظر بینندگان.
چنین سوژه جذابی البته همچنان که می تواند 
عامل اصلی گیرایی و پرمخاطب شدن یک 
سریال شود، این قابلیت را هم دارد که اثری 
نمایشی را تا مرز سقوط و نابودی هم پیش 
ببرد، آن هم به لحاظ آسیبی که از ناحیه 
متوجه  کلیشه گرایی می تواند  و  شعارزدگی 

اثر باشد.
سریالی مانند بازپرس همچنان که می تواند با 
برخورداری از یک سوژه بکر و کمتر پرداخت 
شده به اثری ماندگار و تماشایی تبدیل شود، 
با این تهدید نیز مواجه است که به واسطه 
گرفتار آمدن در دام کلیشه و شعار، به اثری 
خنثی و ملا ل آور تنزل یابد. آسیب و آفتی که 
به نظر می رسد سریال بازپرس تا این جای 
کار توانسته از آن جان سالم به در ببرد و با 
ترسیم و پیروی از یک خط روایی منطقی، 
مخاطب را با خود همراه کند. هر موضوع و 
مسئله ای که در سریال های پلیسی بخواهد 
گل درشت شود و از قاب بیرون بزند، مبتلا 
به شعار و کلیشه می شود و بیننده را دل زده 

و مایوس می سازد.

نکته دیگر؛ بخشی از جذابیت های فیلم ها و 
سریال های پلیسی به کاریزما و قابلیت های 
و  بدیهیات  ورای  پلیس،  نقش  بازیگر 
اصول اولیه و الزامات در شخصیت پردازی 
کاراکتر بازمی گردد. حتی بسیار پیش آمده 
که بازیگر از خود چیزی به نقش و کاراکتر 
افزوده که عامل جذابیت مضاعف و یکی از 

شاخصه های اصلی شخصیت شده است.
بازپرس  به نظر می رسد سازندگان سریال 
با سپردن نقش اصلی قصه شان به محسن 
قصابیان ریسکی پرخطر، اما جذاب را به جان 
خریده اند. محسن قصابیان از تئاتر می آید و 
سال هاست که بر روی صحنه می درخشد. 
شهید  کاراکتر  قالب  در  او  آفرینی  نقش 
سینمایی  فیلم  در  ستاری  منصور  تیمسار 
در  می توان صفحه جدیدی  نیز  را  منصور 
به ویژه  بازیگری  در  فعالیت هایش  عرصه 

جلوی دوربین قلمداد کرد.
با این حال، قصابیان چهره چندان شناخته 
تلویزیون  بینندگان  برای  دستکم  شده ای 
نیست و کارگردان سریال بازپرس با انتخاب 
او به عنوان بازیگر نقش اصلی اثرش ریسک 
کرده است، به خصوص که سایر نقش ها را 
همچون  شده ای  شناخته  هنرپیشه های 
فرهاد قائمیان، محمدرضا شریفی نیا، مهدی 
فولادوند  اندیشه  کوثری،  فریبا  فخیم زاده، 
تعمدی هم  البته شاید  بازی می کنند.  و... 
در کار بوده و کارگردان خواسته تا مخاطب 
هیچ گونه سابقه و پس زمینه ذهنی از قهرمان 
و شخصیت اصلی سریالش نداشته و بتواند با 
او نهایت همذات پنداری و همراهی را داشته 
باشد. البته نباید از این مهم نیز بگذریم که 
قصابیان در همین قسمت هایی که از سریال 
رفته، نشان داده بازیگر توانایی است و به 
خوبی می تواند از پس نقش های پرچالشی 

مانند صدرا بربیاید.
با تمام این تفاصیل، به نظر می رسد همچنان 
شاخص ترین امتیاز سریال بازپرس، پرداختن 
به بحث فساد اقتصادی به عنوان یکی از 
و  اخیر  سال  چند  در  ما  جامعه  مبتلائات 
موضوعی جذاب و چالش برانگیز برای مردم 
و به تبع آن مخاطبان تلویزیون و بینندگان 

مجموعه های نمایشی باشد.

نگاهی به سریال »بازپرس« شبکه یک سیما؛

کارآگاه بازی بازپرس چگونه بود

تهیه کننده سریال »نون.خ« از فصل جدید این مجموعه که 
قرار است با محور محیط زیست در ۲۵ قسمت ساخته شود 

سخن گفت.
این  تهیه کننده »نون.خ« درباره فصل جدید  مهدی فرجی 
سریال که قرار است نوروز ۱۴۰۳ با بازی و کارگردانی سعید 
آقاخانی به آنتن برسد بیان کرد: امید به خدا تولید این سریال را 
به زودی شروع می کنیم و در این فصل به چند شهر می رویم 

و به نوعی سفری جاده ای داریم.
به  بلوچستان  و  کرمان، سیستان  از مسیر  کرد:  اضافه  وی 
شهرهای چابهار و دیگر شهرهای آن منطقه می رویم و قصه 

سریال همراه با کردها به چند قومیت می پردازد.
این تهیه کننده درباره اینکه لوکیشن ها در قصه چه زمانی از 
کردستان به سیستان تغییر می کند اظهار کرد: ما از زمانی که 

کار را شروع کنیم ۳۰ تا ۴۰ روز بعد به چابهار می رویم.
فرجی درباره اولویت های این فصل از سریال بیان کرد: محیط 
زیست، میراث فرهنگی، مسائل قومیت ها و اتحاد آن ها از 
جمله محورهایی است که در سری جدید سریال »نون.خ« 
پیش می بریم. امیدواریم در این فصل به جز حمیدرضا آذرنگ، 

علی صادقی را هم داشته باشیم و همچنین بازیگران بومی 
خود سیستان و بلوچستان را خواهیم داشت.

وی درباره تعداد قسمت های این فصل نیز توضیح داد: این 
سریال در ۲۵ قسمت در نوروز و ماه رمضان ۱۴۰۳ روی آنتن 
می رود.سریال »نون.خ« پیش از این در چهار فصل به تولید 

رسیده است و جزو آثار پرمخاطب تلویزیون بوده است.
در این سریال بازیگران مختلفی حضور داشته اند که یکی از 

برگ برنده های آن بهره گیری از بازیگران کرد بوده است.
هومن  سهیلی،  امیر  آقاخانی،  سعید  آذرنگ،  حمیدرضا 
بیژن  یاسر،  مجید  میمنت،  سیروس  حاجی عبداللهی، 
بازوند،  هدیه  مرادی،  نسرین  نوربخش،  کاظم  بنفشه خواه، 
سیدعلی صالحی، پاشا جمالی، ندا قاسمی، ماشاالله وروایی، 

صهبا شرافتی از جمله بازیگران سریال هستند.

مهدی فرجی؛

جزییات »نون.خ ۵« تشریح شد
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غیرعامل  پدافند  مدیرکل  فرخی:  مائده 
طرح   ۹ ایجاد  گفت:  گلستان  استانداری 
زیرساختی شامل ۶ بیمارستان، شیرین سازی 
آب دریای خزر، ایجاد راه آهن اینچه برون- 
علی آبادکتول-  جاده  ساخت  و  شاهرود 
دریافت  را  غیرعامل  پدافند  مجوز  شاهرود 
توسط  پیگیری  و  اجرا  آماده  و  کرده 

دستگاه های مرتبط است.
به  خبری  نشست  در  محمدی  محمدتقی 
مناسبت هفته گرامیداشت پدافند غیرعامل 
) چهار تا 10 آبان( با اشاره به این که سند 
راهبردی پدافند غیرعامل گلستان تهیه شده 
است، افزود: این سند با عنوان مطالعه پدافند 
غیرعامل تایید شده و برای اجرا در دستور 

کار قرار دارد.
محمدی یادآور شد: براساس مطالعات پدافند 
غیرعامل گلستان، پایه تهدیدات این استان 
مسایل زیستی به دلایلی از جمله وجود منابع 
طبیعی، جنگل، دریا، کشاورزی، دامپروری و 
شیلات است که با همکاری دستگاه های 

مرتبط و استفاده از سند راهبردی این اداره 
کل اقدام های لازم اجرا شده یا در دست 

اجرا قرار دارد.
به گفته وی سال قبل 1۸0 میلیارد ریال اعتبار 
از محل اعتبار یک درصد تخصیصی در حوزه 
پدافند غیرعامل در گلستان هزینه شد.وی 
گرگان  غیرعامل  پدافند  طرح  از  همچنین 
از ۵۲ شهر  یکی  گرگان  افزود:  و  داد  خبر 
بالای ۲00 هزار نفر جمعیت کشور است که 
طرح پدافند غیرعامل آن ها تهیه شده است.

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری گلستان 
به عنوان  را  نباید تهدیدات سایبری  گفت: 
تهدید نخست کشور نادیده گرفت و در این 
راستا دستگاه های مرتبط به طور همیشگی 

رصد می شوند.
رهبرمعظم  فرمایش  به  اشاره  با  محمدی 
انقلاب که پدافند غیرعامل یک اصل دایمی 
و همیشگی است افزود: بعد از گذشت سال ها 
از فرمایش ایشان، متوجه اهمیت این حوزه 
شده ایم و باید سرمایه گذاری پررنگ برای 

عبور از تهدیدات دشمنان انجام دهیم.
پدافند  اعتبارات  کرد:  خاطرنشان  وی 
بند   1۹ تبصره  بودجه  قانون  در  غیرعامل 
)س( دیده شده و دستگاه های اجرایی ملزم 
هستند یک درصد اعتبارات تملک دارایی و 
هزینه ای خود را پس از تایید سازمان پدافند 

غیرعامل، هزینه کنند.
مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری گلستان 
گفت: امسال برای گرایمی داشت هفته پدافند 
غیرعامل بیش از ۵00 برنامه متنوع در حوزه 
های مختلف با همکاری ۶۵ دستگاه مرتبط 

در این استان تدارک دیده شده است.
حوادث  با  مقابله  رزمایش  داد:  ادامه  وی 
از  بازدید  لبنی،  واحد  یک  در  شیمیایی 
کارگروه  برگزاری  گرگان،  خلیج  لایروبی 
پدافند غیرعامل صنعت و معدت استان، غبار 
روبی مزار شهدا و دیدار با شماری از خانواده 
برپایی  همگانی،  روی  پیاده  شهدا،  معظم 
آموزشی و رزمایش سایبری در  دوره های 
یکی از مراکز درمانی از جمله برنامه های 

شاخص گرامی داشت هفته پدافند غیرعامل 
در گلستان است.

به گفته وی در استان گلستان 1۲ کارگروه 
از  غیرعامل  پدافند  شورای  ذیل  تخصصی 
جمله سایبری و الکترونیک، مشارکت های 
ضروری،  نیازهای  وتامین  انرژی  مردمی، 
فرهنگی و اجتماعی، بیولوژیک، طرح های 
امداد  نقل(،  و  حمل  و  )راهداری  زیربنایی 
قضایی  و  حقوقی  پشتیبانی،  و  نجات  و 
همکاری  با  تجارت  و  معدن  صنعت،  و 

دستگاه های اجرایی مرتبط فعال است.
غیرعامل  پدافند  گرامیداشت  هفته  شعار 
به  ایمان  وسعت  به  پایدار  »ایران  امسال 
همه  دفاع  غیرعامل،  پدافند  امید،  بلندای 

جانبه در برابر جنگ ترکیبی« است.
سال  سرشماری  مطابق  گلستان  استان 
1۳۹۵، یک میلیون و ۸۶۹ هزار نفر جمعیت 
از  ترکمنستان،  کشور  با  شمال  از  که  دارد 
جنوب با سمنان، از شرق با خراسان شمالی و 

از غرب با مازندران همسایه است.

مدیرکل پدافندغیرعامل استانداری گلستان:

۹ طرح زیرساختی گلستان مجوز پدافند غیرعامل گرفت

مدیر باغبانی جهادکشاورزی گلستان:

باردهی درختان مرکبات گلستان 
۳۰ درصد بیشتر شد

رحمان شجاعی: مدیر باغبانی جهادکشاورزی گلستان گفت: بارش مطلوب باران 
در تابستان و پاییز امسال، آب و هوای مناسب در کنار اجرای توصیه فنی از سوی 
باغداران موجب افزایش باردهی درختان مرکبات استان و پیش بینی ۳0 درصد 

تولید محصول بیشتر در مقایسه با سال قبل شد.
نویدرضا فرهانی اظهار کرد: بیشتر باغ های بارده مرکبات گلستان به پرتقال 

اختصاص دارد که برآورد تولید این محصول 1۴0 هزار تُن است.
وی بیان کرد: برداشت مرکبات از هفت هزار باغ پرتقال و نارنگی استان آغاز 
شده و پیش بینی می شود از این مقدار باغ افزون بر 1۵۵ هزار تُن محصول 

برداشت شود.
وی افزود: ۳0 درصد مرکبات تولیدی گلستان در استان مصرف شده، بخشی از 
آن راهی استان های دیگر و بخش دیگر نیز به کشورهای همسایه صادر می شود.

براساس داده های آماری مدیریت باغبانی جهادکشاورزی گلستان، سطح باغات 
مرکبات این استان هشت هزار و ۲00 شامل هفت هزار و ۳00 هکتار پرتقال و 

۸۵0 هکتار نارنگی است.
بیشترین سطح باغ های مرکبات ایجاد شده در گلستان در شهرستان های گرگان، 
کردکوی و بندرگز در غرب استان ایجاد شده و سطح این باغ ها در شرق استان 
به حداقل می رسد.استان گلستان ۳۹ هزار و ۴0۲ هکتار باغ شامل حدود ۴0 گونه 
از جمله آلو، هلو، شلیل ، گیلاس، آلبالو ، توت درختی، توت فرنگی، زردآلو، گوجه 

سبز، آلو طلایی، مرکبات، زیتون و گردو دارد.

سلامت  بیمه  مدیرکل  شجاعی:  رحمان 
از  نفر  هزار   ۷۳ اکنون  هم  گفت:  گیلان 
)ره(  خمینی  امام  امداد  کمیته  مددجویان 
بیمه  از خدمات  رایگان  استان  بهزیستی  و 

سلامت بهره می برند.
دکتر محمود عاطف راد  به مناسبت هفته 
)سهم  فرانشیز  کرد:  اظهار  سلامت  بیمه 
کمیته  و  بهزیستی  مددجویان  برای  بیمار( 
امداد امام خمینی )ره( از ۳0 درصد به 1۵ 
یافت  کاهش  سرپایی  خدمات  در  درصد 
امداد در  بیماران کمیته  اینکه سهم  ضمن 

بستری به صفر رسیده است.
پزشک  طرح  اجرای  از  همچنین  وی 
خانواده برای ۸۴۲ هزار بیمه شده روستایی 
استان  پزشکی  علوم  دانشگاه  همکاری  با 
برنامه ۳0۵  این  اجرای  افزود: در  و  خبرداد 
پزشک، ۲۵0 ماما، ۲۶ دندانپزشک در 1۷۷ 
مرکز خدمات جامع روستایی استقرار یافته اند 
ماهانه ۵0 هزار نفر توسط پزشکان خانواده 
سطح یک روستایی ویزیت و چهار هزار و 
ارجاع می  به سطح تخصصی ۲  نفر   ۵00
 100 اجرای  کرد:  نشان  خاطر  شود.وی 
سرپایی،  الکترونیکی  نویسی  نسخه  درصد 
استقرار 100 درصد سامانه تبادل و رسیدگی 
الکترونیکی اسناد بستری، راه اندازی سامانه 
غیرحضوری شهروندان برای مشاهده سوابق 
سنجی  اصالت  اجرای  درمانی  و  ای  بیمه 
ارتباطات  طریق  از  تجهیزات  و  داروها 
رسانه ای و نیز طرح حذف ارز ترجیحی دارو 
به صورت سامانه ای از دیگر اقدامات بیمه 

سلامت گیلان است.
در نسخه نویسی الکترونیک بیمار با مراجعه 
به پزشک نیازی به دفترچه ندارد و فقط با 

پوشش  و  بیمار  هویت  خود  ملی  کد  ارایه 
بیمه  ای او تایید شده و همپوشانی بیمه ای 
تایید این موارد  با  بیمار کنترل می شود و 
جایگزین  و  شده  صادر  رهگیری  شناسه 
سلامت  بیمه  گردد.مدیرکل  می  دفترچه 
گیلان خاطر نشان کرد: ماهانه ۲۵۵ هزار 
نسخه الکترونیک برای بیمه شدگان استان 
توسط پزشکان نسخه نویسی شده و توسط 

موسسات نسخه پیچی می شود.
صندوق  تشکیل  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
آبان  از  درمان  سخت  و  خاص  بیماران 
سال گذشته اظهار کرد: تا قبل از تشکیل 
بیماران  از  این صندوق ۲ هزار و ۸۵۲ نفر 
بودند  سلامت  بیمه  پوشش  تحت  خاص 
اما در زمان حاضر ۴۲ هزارو ۷۹۴ نفر زیر 
پوشش این صندوق درآمدند.وی در تشریح 
برنامه های حمایت از بیماران خاص و سخت 
درمان افزود: همه هزینه دیالیز فرد دیالیزی 
ماهانه 1۴0 میلیون ریال در بخش خصوصی 
و ۵0 میلیون ریال در بخش دولتی پرداخت 

می شود.
بیمه سلامت گیلان خاطر نشان  مدیرکل 
کرد: پرداخت تمام هزینه عمل پیوند کلیه 
معادل 1۹0 میلیون ریال و 100 درصد هزینه 
آمپول دسفرال بیمار تالاسمی ماهانه 100 

میلیون ریال انجام می شود.
وی با تشریح طرح دارویار به عنوان یکی 
دیگر از برنامه های کشوری اظهار کرد: سهم 
عمده ای از افرایش قیمت بیش از یک هزار 
و ۷۲0 قلم دارو توسط بیمه سلامت پوشش 
داده شد.وی توسعه پوشش خدمات بیمه ای 
توانبخشی را از دیگر اقدامات عنوان کرد و 
افزود: پوشش ۵۹ خدمت توانبخشی از جمله 
گفتاردرمانی، شنوایی سنجی، بینایی سنجی 
و کار درمانی برای ارایه خدمات به 1۷ هزار 
توانخواه در استان با همکاری بهزیستی انجام 

شده است.
تحت  به  اشاره  با  ادامه  در  عاطف راد  دکتر 
پوشش قرارگرفتن پنج دهک پایین درآمدی 
سلامت  بیمه  از  رایگان  صورت  به  جامعه 

اظهار کرد: افراد در دهک های درآمدی ۶ 
تا ۹ نیز می توانند از تخفیف ویژه ۵0 تا ۸0 
درصدی )سرانه هزینه بیمه( بهره مند شوند 
که در زمان حاضر افزون بر ۴0 هزار نفر از 
پوشش  تحت  ها  دهک  این  در  مشمولین 

بیمه سلامت هستند.
وی خاطر نشان کرد: علاقمندان در گیلان 
قرارگرفتن  پوشش  زیر  برای  می توانند 
دفاتر  به  سلامت  بیمه  از  بهره مندی  و 
شهروندی  خدمات  سامانه  پیشخوان، 
http://bimehsalamatiranian.

ir یا ادارات بیمه سلامت در 1۶ شهرستان 
استان گیلان مراجعه کنند.

وی با بیان اینکه برقراری پوشش بیمه ای 
)بیمه سلامت( بر روی تخت بیمارستان نیز 
امکان پذیر است، اضافه کرد: سامانه تلفنی 
1۶۶۶ به صورت شبانه روزی و ۳۳۹۹ در 

ساعات ادارای آماده پاسخگویی است.
بیمه سلامت گیلان خاطر نشان  مدیرکل 
کرد: این اداره کل سال جاری در جشنواره 
شهید رجایی رتبه اول را در بین دستگاه های 

اجرایی استان به دست آورد.
آمار، یک میلیون و ۳0۶  بر اساس آخرین 
هزار نفر از جمعیت ۲ میلیون و ۵۳0 هزار 
تحت  درصد   )۵۲( گیلان  استان  نفری 
پوشش بیمه سلامت هستند، بیمه سلامت 
شامل  مرکز   ۸1۳ و  یکهزار  با  گیلان 
تصویربرداری،  آزمایشگاه،  داروخانه،  مطب، 
قرارداد  بیمارستان  و  درمانگاه  توانبخشی، 

همکاری دارد.
۲۷مهر تا پنجم آبان هفته بیمه سلامت با 
شعار )بیمه سلامت همگانی، گامی به سوی 

تحقق عدالت اجتماعی( نام گرفته است.

مدیرکل بیمه سلامت گیلان در گفتگو با وارش:

۷۳ هزار مددجوی کمیته امداد و بهزیستی گیلان زیر پوشش 
بیمه سلامت هستند

حدود ۳۰ هزار کشاورز در گیلان از 
آموزش های ترویجی بهره مند شدند

گفت:  گیلان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس  عمویی:  عباس 
نزدیک به ۳0 هزار کشاورز استان امسال، از آموزش های ترویجی 
کشاورزی به روش های مختلف چهره به چهره، دوره آموزشی و 
شدند.صالح  بهره مند  طرح   قالب  در  یادگیری  الگویی  سایت های 
محمدی توانمندسازی بهره برداران حوزه کشاورزی و ارتقاء سطح 
علمی و آگاهی کشاورزان را از اهداف ارائه این آموزش ها عنوان 
کرد و افزود: آموزش های ترویجی جهاد کشاورزی به روش های 
مختلف از جمله دوره های یک روزه، سه روزه، انفرادی، الگویی، 
مهارتی، گردهمایی و همایش ها ارائه می شود.وی با بیان اینکه 
نزدیک ۴00 نفر از مروجان در موضوع آموزش در حوزه کشاورزی 
گیلان  در  ترویجی  آموزش های  کرد:  اضافه  می کنند،  همکاری 
با تهیه اطلاعیه، پوستر،  ارتباطات رسانه ای  همچنین به صورت 
بروشور، نشریه های ترویجی، برنامه رادیویی، تلویزیونی و شبکه 
برکت )پخش از استودیو کشاورز به صورت مجازی( انجام می شود.

محمدی با اشاره به برگزاری پنجمین کاروان ترویج بهره وری ویژه 
الگوی کشت ملی محصولات زراعی کشت پائیزه )1۴0۳ - 1۴0۲( 
با عنوان پویش ملی ایرانیان برای امنیت و اقتدار غذایی در استان 
اظهار داشت: در این کاروان محققان مرکز تحقیقات کشاورزی، 
موسسه تحقیقات برنج کشور، مروجان، کارشناسان حوزه زراعت، 
حفظ نباتات و مکانیزاسیون همکاری کردند.وی با اشاره به همراهی 
کارشناسان صندوق بیمه محصولات کشاورزی، بسیج مهندسی، 
سازمان نظام مهندسی به عنوان حامیان بخش کشاورزی در اعزام 
ترویجی گروه های  کاروان  این  در  نشان کرد:  کاروان خاطر  این 
دیگری اعم از کشاورزان پیشرو، تسهیلگران زن روستایی، تشکل ها 
و تعاونی های حوزه کشاورزی دخیل در کشت پائیزه حضور داشتند.

محمدی در ادامه اطلاع رسانی، آموزش و انتقال یافته های نوین 
در عرصه تولیدی را از اهداف اعزام کاروان ترویج بهره وری ویژه 
الگوی کشت ملی محصولات زراعی کشت پائیزه عنوان کرد و 
افزود: در این برنامه ۲ روزه مشکلات و مسائل مربوط به کشت 
یادشده توسط کشاورزان مطرح شد و پاسخ های لازم به آنان ارائه 
شد.وی خاطر نشان کرد: در این برنامه جدا از مدیریت تولید که 
فرآیند کاشت، داشت و برداشت دنبال می شود به موضوعات دیگری 
اعم از بسته بندی، فروش و بازاررسانی پرداخته شد.محمدی، توسعه 
کشت پائیزه و دوم در اراضی کشاورزی را یکی از موضوعات مهم 
در گیلان به تبعیت از سایر نقاط کشور و برنامه های وزارت جهاد 
کشاورزی عنوان کرد و افزود: توسعه کشت دوم با توجه به ظرفیت ها 
و پتانسیل های موجود در حوزه خاک حاصلخیز و آب فراوان در 
این استان اهمیت دارد.پنجمین و بزرگترین کاروان ترویج بهره وری 
الگوی کشت ملی محصولات زراعی پائیزه سال 1۴0۳-1۴0۲، با 
محوریت کشاورزان خبره همزمان با سراسر کشور در روزهای )یکم 
و دوم ( آبان در گیلان برگزار شد.گیلان دارای ۳1۴ هزار هکتار 
از مردم استان در بخش  نفر  اراضی کشاورزی است و ۳1۷هزار 
پیله  زیتون،  چای،  برنج،  هستند.  فعالیت  به  مشغول  کشاورزی 
ابریشم، بادام زمینی، زیتون، فندق و مرکبات عمده ترین محصولات 
کشاورزی گیلان است. این استان همچنین یکی از تولیدکنندگان 
مهم طیور در کشور است.این خطه بزرگترین تولیدکننده ارقام بومی 
و با کیفیت برنج در کشور به شمار می آید که با ۲۳۸ هزار هکتار 
اراضی شالیزاری، رتبه نخست کشور را از لحاظ سطح زیرکشت و 
رتبه دوم تولید برنج را به خود اختصاص داده است.شهرستان های 
رشت و صومعه سرا بیشترین سهم را از مساحت اراضی شالیکاری 

گیلان در اختیار دارند.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گیلان:

خودرو سرویس مدارس فاقد کارت و 
برچسب توقیف می شوند

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گیلان با اشاره به آغاز طرح 
استان گفت: خودروهایی  این  در  مدارس  ساماندهی سرویس 
کارت  باید  می کنند  فعالیت  مدارس  سرویس  عنوان  به  که 
این  غیر  در  باشند؛  داشته  را  مدرسه  نقل  و  حمل  برچسب  و 
طالبی  امیر  شد.سرهنگ  خواهد  توقیف  آنان  خودرو  صورت 
اظهار داشت: بر اساس هماهنگی های انجام شده با آموزش و 
پروش و همچنین سازمان حمل و نقل شهرداری که روز نخست 
شهریور ماه صورت گرفت، مصوب شد که همه خودروها برای 
فعالیت در سرویس مدارس در سامانه "سپند" ثبت نام کنند.

وی افزود: تمامی رانندگانی که در این سامانه ثبت نام می کنند، 
احراز هویت می شوند و برای آنان کارت و برچسب حمل و 
نقل مدرسه صادر می شود تا بر اساس این اقدام خودروهای 
سرویس مدارس استان گیلان ساماندهی شوند.وی ادامه داد: 
با توجه به اینکه، یک ماه فرصت در اختیار رانندگان قرار دادیم 
تا در این سامانه ثبت نام کنند، اما متاسفانه پیمانکاران مدارس 
این موضوع را جدی نگرفتند و هنوز همه خودروها در این سامانه 
ثبت نام نکردند.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گیلان اضافه 
کرد: سلامت و امنیت دانش آموزان برای ما اهمیت ویژه ای دارد 
و به هیمن دلیل طرح ساماندهی سرویس مدارس را ا آغاز و با 
رانندگانی که کارت و برچسب نداشته باشند، برخورد خواهیم 
کرد.سرهنگ طالبی بیان کرد: همچنین با رانندگان سرویس 
مدارسی که بیش از ظرفیت خودرو سرنشین سوار کنند، برخورد 
خواهد شد و در این راستا، تمامی همکاران ما در رشت و سایر 
شهرهای گیلان علاوه بر انجام کارهای روزانه خود، در این طرح 
فعالیت دارند و با سرویس مدارس متخلف برخورد خواهند کرد.

وی خاطرنشان کرد: بدلیل ارتقاء امنیت دانش آموزان، در طرح 
ساماندهی سرویس مدارس، سلامت جسمی و رفتاری رانندگان 
نیز مدنظر قرار می گیرد.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گیلان 
خاطرنشان کرد: به هر حال دارا بودن کارت مخصوص سرویس 
وسیله  روی  بر  مدرسه  سرویس  برچسب  از  استفاده  مدارس، 
نقلیه و عدم جابه جایی دانش آموزان بیش از ظرفیت درج شده 
بر روی کارت رانندگان، یک ضرورت است و پلیس با رانندگانی 
که نسبت به انجام شرایط اعلام شده کوتاهی کنند، برخورد و 
از فعالیت آنان جلوگیری خواهد کرد.سرهنگ طالبی در خاتمه 
گفت: والدین نیز ضمن توجه به هشدارهای پلیسی و نکات ایمنی 
در تردد فرزندان خود، در صورت مشاهده هرگونه تخلف از سوی 

رانندگان، مراتب را به پلیس گزارش دهند.

فرماندار آزادشهر:
مدرسه ۶ کلاسه روستای کاشیدار 

افتتاح شد
فرماندار آزادشهر از افتتاح مدرسه ۶ کلاسه روستای کاشیدار در 
این شهرستان خبر داد.سید جواد کریمی، در مراسم افتتاح مدرسه 
۶ کلاسه روستای کاشیدار شهرستان آزادشهر اظهار کرد: خیرین 
در عرصه های مختلف اتفاق های بزرگ و مهمی را در جامعه 
رقم می زنند و باید از ظرفیت آنها و گروه های اجتماعی بیش 
از پیش استفاده کرد.وی با اشاره به اینکه برای پیشبرد اهداف 
دولت در عرصه های مختلف به ویژه در حوزه فرهنگی، اجتماعی 
و آموزشی می توان با اتکا به توان تشکل های مردمی اقدامات 
کاهش  بحث  در  خیرین  افزود:  زد،  رقم  را  ماندگاری  و  خوب 
آسیب های اجتماعی می توانند نقش آفرینی کنند.فرماندار آزادشهر 
با بیان اینکه تمام فرزندان این مرز و بوم باید از امکانات آموزشی 
مناسب برخوردار شوند، گفت: این مهم با همراهی خیرین و نظام 
آموزشی کشور، اتفاق خواهد افتاد.وی با اشاره به اینکه دبستان 
شش کلاسه روستای کاشیدار آزادشهر به صورت مشارکتی و با 
اعتباری بالغ بر هشتاد میلیارد ریال در مساحت ۵۴0 مترمربع در 
1۸ فروردین 1۴00 کلنگ زنی شده بود، خاطرنشان کرد: اکنون 
این دبستان با همکاری خیر نیک اندیش و همچنین مسئولان 

استانی و شهرستانی به بهره برداری رسید.

مدیرکل راه و شهرسازی گلستان:
امکان تغییر بانک پرداخت کننده 
تسهیلات ودیعه مسکن فراهم شد

گفت:  گلستان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل  نیا:  اسدی  محدثه 
متقاضیان تسهیلات ودیعه مسکن می توانند با تغییر بانک خود 
از تسهیلات ودیعه بهره مند شوند.مهدی ملک اظهار کرد: افراد 
تحت پوشش نهادهای حمایتی می توانند با ثبت نام در سامانه 
ودیعه  دریافت تسهیلات  اخذ  به  نسبت  نهضت ملی مسکن 
مسکن اقدام کنند.وی افزود: بانک های استان مکلف به پرداخت 
تسهیلات وام ودیعه مسکن با محوریت افراد معرفی شده توسط 
افراد  کرد:  تصریح  همچنین  هستند.ملک  حمایتی  نهادهای 
معرفی شده می توانند با مراجعه به سایت نهضت ملی مسکن 
نسبت به ثبت نام برای دریافت تسهیلات ودیعه مسکن اقدام 
کنند.رییس شورای هماهنگی امور راه و شهرسازی گلستان ادامه 
saman.mrud. داد: این افراد می توانند با مراجعه به سامانه

ir بانک عامل خود را تغییر دهند.وی با بیان اینکه طی دو سال 
اخیر 1۳ هزار و ۴۵۳ نفر متقاضی این تسهیلات بوده اند، گفت: 
با اعلام آمادگی بانک مربوطه، به تمامی متقاضیان واجد شرایط 
تسهیلات ودیعه مسکن واگذار می شود.بنا بر این گزارش در 
سال های 1۴01 و 1۴0۲ به سه هزار و ۸0۴ متقاضی تسهیلات 
واگذار شده و هم اکنون پنج هزار و 11۸ متقاضی گلستانی حائز 

شرایط دریافت تسهیلات هستند.

مدیر خدمات حمایتی کشاورزی گلستان خبر داد؛
وجود بیش از ۱۵ هزار تن 

کود شیمیایی در گلستان
استان  کشاورزی  حمایتی  خدمات  شرکت  مدیر  فرخی:  مائده 
و  فسفاته  اوره،  تن کود  از 1۵هزار  بیش  اکنون  گلستان گفت: 
پتاسه در انبارهای استان موجود است.سید صمد ضیایی در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: رعایت الگوی کشت یکی از مواردی است 
که در کشت های پاییزه از اهمیت بالایی برخوردار است.وی با 
اشاره به تاکید مؤسسه تحقیقات آب و خاک افزود: توازن مصرفی 
حمایتی  خدمات  شرکت  گیرد.مدیر  صورت  دقت  به  باید  کود 
کشاورزی استان گلستان گفت: در سال زراعی گذشته از سال های 
نرمال خشک بودیم، بنابراین فعالیت ریشه نسبت به سال های 
معمول کمتر و فرم های قابل جذب عنصر نیز دستخوش تغییرات 
شده بود.وی افزود: اگر کشاورز به درستی کود را مصرف کند بهره 
وری آب تا 1۵ درصد افزایش پیدا می کند.ضیایی با بیان اینکه 
بهتر است از پخش کردن کود در سطح خاک جلوگیری شود 
اظهار کرد: کود فقط باید در جایی قرار گیرد که ریشه در آنجا 
قرار دارد زیرا علاوه بر به صرفه بودن از نظر اقتصادی، آلودگی را 
کاهش و کارکرد را افزایش می دهد.وی با اشاره به اینکه کودهای 
پتاسیمی به دلیل اینکه نقش مهمی در تنش سرما، خشکی و گرما 
دارد بهتر است استفاده شود، اظهار کرد: توصیه می شود کشاورزان 
منابع محلول در آب را ابتدا در نظر بگیرند و قبل از بارندگی ها نیز 
از کود ازته استفاده کنند.مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
استان گلستان گفت: در شرایط خشکسالی مدیریت کود مهم تر 
از مدیریت آب است.وی با اشاره به اینکه بیش از 1۵ هزار تن 
کود اوره، فسفاته و پتاسه در انبارهای شرکت موجود است، خاطر 
نشان کرد: علاوه بر سه انبار سازمانی گرگان، نودیجه و قرق که 
برای ذخیره سازی کود استفاده می شود چهار انبار مدیریت جهاد 
کشاورزی شهرستان های کردکوی، فاضل آباد، چای بوئین گنبد و 
کلاله به صورت امانی در اختیار این شرکت قرار دارد.ضیایی اظهار 
کرد: امسال برای کشت پاییزه، کود فسفات و پتاس به صورت 
اعتباری ۲0 روزه در اختیار کارگزاری ها قرار می گیرد.وی از وجود 
دو نوع کود فسفاته خبر داد و گفت: کود سوپر فسفات تریپل و 
سوپر فسفات ساده در کارگزاری های این شرکت موجود است و 
کشاورزان توجه داشته باشند که مصرف دو کیسه کود فسفاته به 
علاوه دو کیسه کود پتاسه و یک کیسه کود اوره قبل از کشت 

برای رسیدن به عملکرد مطلوب لازم و ضروری است.

رحمان شجاعی: معاون محیط زیست طبیعی 
آبگیری  از  گلستان  استان  زیستی  تنوع  و 
تالاب های بین المللی آلماگل، آجی گل و 
آلاگل در گلستان خبر داد.وحید خیرآبادی از 
آب گیری تالاب های بین المللی آلماگل و 
آجی گل در استان گلستان خبر داد و اظهار 
کرد: با بارش های ابتدای مهرماه سال جاری 
آب گیری مجموعه تالاب های بین المللی 
آلماگل و آجی گل در حال انجام است.وی 
افزود: در حال حاضر تالاب آلماگل بین ۷0 

تا ۷۵ درصد آب گیری شد.خیرآبادی با اشاره 
اینکه تالاب آجی گل کاسه شرقی آن  به 
حدود ۶0 تا ۶۵ درصد آب گیری شد، اظهار 
آب  حال  در  تالاب  این  غربی  کاسه  کرد: 
گیری است.معاون محیط زیست طبیعی و 
تنوع زیستی استان گلستان با اشاره به اینکه 
تالاب  وارد  آبه  حق  است  سال  سه  حدود 
تالاب  این  اکنون  گفت:  بود،  نشده  آلاگل 
آبگیری شد که  تا ۴00 هکتار  حدود ۳۵0 
امیدواریم حق آبه ای که از سمت رودخانه 

اترک وارد وارد می شود تداوم داشته باشد تا 
کسری که طی چند سال گذشته به خاطر 
جبران  بود  آمده  وجود  به  سالی ها  خشک 
شود.وی افزود: بر اساس تصاویر ماهواره ای 
یا میدانی که داشتیم حوزه تالاب نومل  و 
گمیشان از مساحت ۲0 هزار هکتاری اکنون 
سه هزار هکتار آن دارای آب است.خیرآبادی 
با اشاره به اینکه خلیج گرگان در مهرماه از 
اظهار  است،  نبوده  برخوردار  خوبی  شرایط 
اکنون  ماهواره ای  تصاویر  اساس  بر  کرد: 

خلیج گرگان ۲۲ هزار هکتار دارای آب است 
که تقریباً نیمی از آن خشک شده است.

وی افزود: لایروبی کانال تغذیه کننده خلیج 
گرگان ۹۷.۵ درصد پیشرفت دارد و امیدواریم 
عملیات لایروبی تا پایان آبان ماه به اتمام 
دارد  وجود  که  ترازی  اختلاف  با  و  برسد 
حدود ۵۵ تا ۶0 سانتی متر تر از آب در خلیج 
گرگان برگردد و بخش هایی از خلیج گرگان 
آب گیری شود تا تبادل آب بین خلیج گرگان 

و دریای خزر برقرار شود.

معاون محیط زیست گلستان در گفتگو با وارش :

تالاب های بین المللی گلستان آبگیری شدند

فرماندار گرگان:

مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات پاسخی قاطع به 

معاندان نظام است
فرماندار گرگان گفت: مشارکت حداکثری مردم در انتخابات 

پاسخی قاطع به معاندان نظام است.
اسماعیل نادری،  در مراسم گردهمایی خادمین اهل بیت ویژه 
مسئولان هیات مذهبی اظهار کرد: امروز جنایتی که رژیم 
صهیونیستی انجام می دهد باعث آزردگی همه مردم جهان به 

ویژه مسلمانان شده است.
وی با اشاره به اینکه نیروهای حماس ضربه سختی به رژیم 

صهیونیستی وارد کردند، افزود: امروز این کودک کشی ها نشان 
از دردی است که بر آنها وارد شده است.

رهبری  معظم  مقام  که  طور  همان  گفت:  گرگان  فرماندار 
فرمودند مابه قله نزدیک هستیم و اسرائیل ۲۵ سال آینده خود 

را نخواهد دید.
فضای  در  اینکه  بر  علاوه  مذهبی  هیات های  افزود:  وی 
اجتماعی نقش آفرینی می کنند باید در فضای مجازی هم 

ورود پیدا کنند.
نادری اظهار کرد: با توجه به فعالیت هایی که در فضای مجازی 
انجام شد امسال در سالگرد اغتشاشات دشمن با تمام تلاشی 

که داشت نتوانست کاری انجام دهد.
وی با اشاره به اینکه دشمن از هر فرصتی استفاده می کند تا 
به اعتبار نظام جمهوری اسلامی ایران لطمه وارد کند، افزود: 

انتخابات پیش رو یکی دیگر از فرصت هایی است که دشمن 
برای آن کمین کرده تا ضربه خود را وارد کند.

فرماندار گرگان با بیان اینکه انقلاب اسلامی ایران به راحتی 
به دست نیامده که بخواهد با توطئه های دشمنان از بین برود، 
گفت: باید تلاش کنیم انتخابات با مشارکت حداکثری اتفاق 
افتد چراکه مشارکت حداکثری مردم در انتخابات پاسخی قاطع 

به معاندان نظام است.
وی با اشاره به اینکه در بحث برگزاری انتخابات سعی داریم 
بی طرف باشیم و در سلامت آن را برگزار کنیم، اظهار کرد: 
امنیت انتخابات بر عهده مسئولان و مشارکت حداکثری بر 
عهده مردم است.نادری افزود: اکنون نظام جمهوری اسلامی 
ایران به مرحله پیشرفت رسیده است و امروز دنیا باید در برخی 

از مسایل جمهوری اسلامی ایران را ببیند.



ورزشی
6
چهارشنبه  3 آبان           1402   شماره 1601

روزنامه

روزنـامه وارش  
بهترین رسانه 

برای تبلیغات شما    
33304401 تلفن تماس:    3-

اخبارخبرها

سـایت روزنامه وارش  

WWW . VA R E S H d a i l y . I R

گروه ورزشی: مدیریت مجموعه سوارکاری گنبدکاووس به عنوان 
یکی از قدیمی ترین مجموعه های اسبدوانی ایران پس از حدود 
۹۰ روز کشمکش و بلاتکلیفی بر سر ریاست هیات سوارکاری 
سرپرست  و  رسید  پایان  نقطه  به  سرانجام  شهرستان،  این 

معزول شده به کار خود بازگشت.
ویژه  به  گلستان  استان  مردم  بین  در  سوارکاری  مسابقات 
به  و  دارد  زیادی  گنبدکاووس علاقمندان  ترکمن های ساکن 
همین علت مجموعه سوارکاری آن در سال ۱۳۵۳ در زمینی 

به مساحت ۴۰۰ هکتار ساخته شد.
اگرچه از مساحت ۴۰۰ هکتاری آن اکنون ۱۶۰ هکتار شامل 
برگزاری  محیط  هم  هکتار  و ۴۵  زراعی  اراضی  هکتار   ۱۱۵
آن  بقیه  و  مانده  باقی  اسب ها،  نگهداری  جایگاه  و  مسابقات 
تحقیقات  مرکز  دانشگاه،  احداث  برای  گذشته  سال های  در 
کشاورزی و استادیوم ورزشی اختصاص یافته است اما همچنان 
این مجموعه از بزرگترین مجموعه های سوارکاری در کشور به 

شمار می رود.
برگزاری مسابقات اسبدوانی در ۲ فصل بهار و پاییز باحضور جمع 
زیادی از علاقمندان به این رشته مفرح ورزشی، چند دهه ای 
است که در مجموعه سوارکاری گنبدکاووس درحال برگزاری 

است.
با این حال برگزاری مسابقات اسبدوانی در گنبدکاووس با توجه 
قدمت مجموعه سوارکاری آن و حضور پرشور تا ۱۰ هزار نفری 
تماشاگران و علاقمندان به اسبدوانی، حال و هوای دیگری دارد 
به همین علت هرگونه تغییر و تحول در مدیریت این مجموعه 
یا تعطیلی مسابقات بر فعالان این حوزه یعنی مالکان، مربیان، 
چابکسواران و مهمتر از همه بر اهالی و علاقمندان به این رشته 

ورزشی تاثیر مستقیم می گذارد.
تغییر رییس هیات سوارکاری گنبدکاووس و آغاز بلاتکلیفی

اگرچه یک رسم  در یک مجموعه  مدیران  و جابجایی  تغییر 
معمول و مرسوم در سیستم اداری به شمار می رود اما به نظر 
می رسد تغییر رییس هیات سوارکاری گنبدکاووس از این قاعده 
مستثنی شده و شواهد نشان داد، »بهروز نیازی« رییس قبلی 
حاضر به تحویل مسند به رییس جدید »عبدالجلیل خسروی« 

نشد.
براساس مستندات موجود، »ساسان معین« رییس وقت اداره 
ورزش و جوانان گنبدکاووس مطابق اختیارات قانونی در انتصاب 
روسای هیات های ورزشی، در نامه ای به شماره ۱۵۰۰/۵۹ به 
تاریخ ۱ / ۵ /۱۴۰۲ به رییس هیات سوارکاری استان گلستان 
پیشنهاد می دهد تا »عبدالجلیل خسروی« به عنوان رییس جدید 

هیات سوارکاری این شهرستان معرفی شود.

»ناصر رزاقیان« رییس هیات سوارکاری استان گلستان هم به 
پیشنهاد رییس اداره ورزش و جوانان گنبدکاووس در حکمی به 
شماره ۲۱۷۶/۵۷ به تاریخ ۴ / ۵ / ۱۴۰۲ ، عبدالجلیل خسروی 
را به مدت سه ماه به عنوان سرپرست هیات سوارکاری این 

شهرستان منصوب و حکم را ابلاغ می کند.
چند روز پس از صدور حکم، رییس وقت اداره ورزش و جوانان 
گنبدکاووس در مراسمی غیررسمی حکم سرپرستی رییس هیات 
سوارکاری این شهرستان را در محل دفترش تحول می دهد و 
مقرر شد ۱۱ مردادماه هم به صورت رسمی مراسم معارفه و 

تکریم روسای جدید و قدیم این هیات برگزار شود.
پایان بلاتکلیفی ۹۰ روزه مدیریت پایتخت سوارکاری کشور

 معارفه سرپرست هیات سوارکاری گنبدکاووس توسط ساسان 
معین رییس اداره ورزش و جوانان

تکریم  و  معارفه  مراسم  برگزاری  برای  برنامه ریزی ها  اگرچه 
 ۱۱ در  گنبدکاووس  سوارکاری  هیات  قدیم  و  جدید  روسای 
و  هوا  گرمای  معضل  سبب  به  اما  بود  شده  انجام  مردادماه 
اعلام تعطیلی چند روزه سراسری از هیات دولت، این مراسم 
به صورت محدود اما رسمی باحضور »عباس سیاه مرزکوهی« 
نماینده هیات سوارکاری گلستان و هیات همراه، برخی فعالان 
سوارکاری و برخی خبرنگاران از جمله ایرنا در اداره ورزش و 

جوانان این شهرستان برگزار شد.
نماینده هیات سوارکاری استان گلستان در این مراسم که بهروز 
اصلی ترین  گنبدکاووس  سوارکاری  هیات  قبلی  رییس  نیازی 
غایب آن بود در سخنانی بابیان اینکه مجموعه بزرگ سوارکاری 
و  ملی  مسابقات  برگزاری  برای  لازم  ظرفیت  شهرستان  این 
بین المللی را دارد، گفت: برای تحقق این مهم نیاز به همراهی و 
هم افزایی بیشتر فعالان این رشته ورزشی با یکدیگر و رفع موانع 

و مشکلات است.
از آن به عنوان  افزود: گنبدکاووس که  عباس سیاه مرزکوهی 
پایتخت سوارکاری کشور یاد می شود، باید اسب ترکمن و این 

مجموعه ورزشی را از مظلومیت خارج کنند.
اسبدوانی  مجموعه  و  سوارکاری  رشته  کرد:  اضافه  وی 
گنبدکاووس علاقمندان زیادی در بین مردم گلستان بالاخص 
ترکمن ها دارد و مدیرانی که به عنوان رییس هیات این مجموعه 
انتخاب می شوند باید تمام تلاش خود را برای ارتقای سوارکاری 

و خدمت بیشتر به فعالان این رشته و مردم بکار گیرند.
ادارات و  تغییر و تحول مدیران در  ادامه داد:  سیاه مرزکوهی 
نهادهای مختلف، یک امر طبیعی و قانونی و لازمه رشد و تعالی 
یک جامعه و نیز خدمت رسانی بهتر به مردم است که همگان باید 
نسبت به تصمیمات مدیران ارشد در جابجایی مدیران تمکین 

کنند.
وی با قدردانی از تلاش های »بهروز نیازی« رییس قبلی هیات 
سوارکاری گنبدکاووس، بیان داشت: با تصمیم مدیر ورزش و 
جوانان این شهرستان و تایید رییس هیات سوارکاری گلستان 
از این پس »عبدالجلیل خسروی« که تجربیات لازم در حوزه 
اسبدوانی دارد، به عنوان رییس جدید هیات سوارکاری فعالیت 

خود را آغاز می کند.
پایان بلاتکلیفی ۹۰ روزه مدیریت پایتخت سوارکاری کشور

این مراسم  اداره ورزش و جوانان گنبدکاووس هم در  معاون 
گفت: این شهرستان ۴۰ هیات ورزشی دارد که برابر قوانین عزل 

و نصب روسای هیات ها برعهده رییس این اداره است.
عبدالخالق شیخ پور افزود: طی یکسال اخیر تنها هفت یا هشت 
نفر از روسای هیات های ورزشی تغییر یافتند که پس از تغییرات، 

عملکرد آن هیات مثبت و رو به رشد بوده است.
وی با بیان اینکه تغییر و تحول مدیران امری طبیعی و قانونی 
است، اضافه کرد: رییس جدید هیات سوارکاری گنبدکاووس از 

افراد با تجربه در حوزه سوارکاری و اسبدوانی است.
جلسه  این  در  نیز  گنبدکاووس  سوارکاری  هیات  سرپرست 
گفت: ۱۸ سال فعالیت و تجربه در حوزه سوارکاری و مسابقات 

اسبدوانی در این شهرستان دارم.
و  با همراهی  را  افزود: همه تلاش خود  عبدالجلیل خسروی 
همفکری فعالان حوزه اسبدوانی برای رشد و تعالی این رشته 

ورزشی بکار خواهم گرفت.
عزل رییس اداره ورزش و جوانان گنبدکاووس

سوارکاری  هیات  سرپرست  معارفه  مراسم  برگزاری  از  پس 
گنبدکاووس و شاید هم چند روز قبل  آن، زمانی که ساسان 
معین رییس اداره ورزش و جوانان این شهرستان، خبر و عکس 
تحویل حکم سرپرستی هیات سوارکاری را رسانه ای کرده بود 
وی پس از ۱۴ ماه برکنار و »جواد عجم« به عنوان سرپرست 

جدید این اداره معرفی شد.
پایان بلاتکلیفی ۹۰ روزه مدیریت پایتخت سوارکاری کشور

جوانان  و  ورزش  اداره  جدید  سرپرست  عجم  جواد  معارفه   
گنبدکاووس

معرفی  و  گنبدکاووس  و جوانان  ورزش  اداره  رییس  برکناری 
برگزار  رسانه ای  سکوت  در  اگرچه  اداره  این  جدید  سرپرست 
این  بکار سرپرست هیات سوارکاری  برای شروع  را  امیدها  و 
شهرستان تقویت کرد اما رییس قبلی این هیات همچنان از 
تحویل مسوولیت و اسناد مالی و اداری به جایگزین خود پرهیز 

می کند.
کشمکش تغییر و تحول در ریاست هیات سوارکاری گنبدکاووس، 

بین  فیزیکی  بعضا  و  و  لفظی  درگیری های  و  اتفاقات  برخی 
طرفداران ۲ رییس بویژه مالکان و مربیان اسب ها شرکت کننده 

در مسابقات اسبدوانی این شهرستان هم ایجاد کرد.
تعویق ۲ هفته ای مسابقات سوارکاری گنبدکاووس

پافشاری و عدم تحویل مسوولیت و حضور برای انجام تغییر 
سوارکاری  قبلی  هیات  رییس  توسط  مالی  و  اداری  تحول  و 
گنبدکاووس سبب شد تا سرپرست جدید این هیات، تصمیم به 
تعویق ۲ هفته ای مسابقات اسبدوانی کورس بهاره - تابستانه این 

شهرستان بگیرد.
عبدالجلیل خسروی ۲۱ مردادماه امسال در مصاحبه با ایرنا، از 
تعویق ۲ هفته ای مسابقات کورس اسبدوانی بهاره - تابستانه 
این شهرستان خبر داد و گفت: این تصمیم با هدف انجام فرایند 
تغییر و تحولات اداری و مالی این هیات پس از انتصاب مدیر 

جدید اتخاذ شده است.
هیات  جدید  سرپرست  به عنوان  انتصاب  از  پس  افزود:  وی 
و  اداری  تحولات  و  تغییر  فرایند  گنبدکاووس،  سوارکاری 
حساب های مالی هیات باید انجام شود که براین اساس مسابقات 

کورس اسبدوانی گنبدکاووس ۲ هفته به تعویق افتاد.
خسروی اضافه کرد: پس از انجام فرایند اداری تغییر و تحولات 
هیات سوارکاری گنبدکاووس، ادامه مسابقات کورس بهاره - 

تابستانه این شهرستان از هفته پانزدهم از سر گرفته می شود.
برزمینی مدیرکل ورزش و  این مهلت، قاسم  پایان  بر  علاوه 
با  جوانان گلستان هم ۲۸ مردادماه امسال در نشست خبری 
اصحاب رسانه در گنبدکاووس در پاسخ به سوالات خبرنگاران 
گفت: تکلیف رییس جدید هیات سوارکاری گنبدکاووس تا پایان 
این وعده مدیرکل هم  هفته جاری مشخص خواهد شد که 

محقق نشد.
پایان بلاتکلیفی ۹۰ روزه مدیریت پایتخت سوارکاری کشور

 تعویق ۲ هفته ای مسابقات سوارکاری گنبدکاووس که همچنان 
ادامه دارد

خسروی اضافه کرد: با همه احترامی که برای مسوولان و رییس 
قبلی هیات سوارکاری گنبدکاووس قائلم اما اعتقاد دارد رییس 
هیات سوارکاری باید مستقل باشد تا بتواند با تیم کاری خویش 

تصمیمات لازم را اتخاذ و اجرا کنند.
وی ادامه داد: من منتظر تصمیم هیات سوارکاری گلستان هستم 

تا در این خصوص تعیین تکلیف کند.
با اتفاقات بوجود آمده در هیات سوارکاری گنبدکاووس که از 
هیات های پرطرفدار ورزشی با گردش مالی چند میلیارد تومانی 
در هر هفته برگزاری مسابقات کورس است، به نظر می رسد، 
سهم خواهی یکی از دلائل اصلی بلاتکلیفی این هیات در زمان 

حاضر باشد.
سهم خواهی در ورزش گنبدکاووس نکته ای قابل تامل است که 
»محمدعلی رحیمیان« رییس سابق اداره ورزش و جوانان این 
شهرستان برای نخستین بار به آن اشاره کرد و به نظر می رسد 

نکته درستی است.
وی که تنها پنج ماه و ۱۰ روز )۱۵ بهمن ۹۶ تا ۲۴ تیر ۹۷( 
نشسته  گنبدکاووس  جوانان  و  ورزش  اداره  ریاست  مسند  بر 
بود در مراسم تکریم خود علت تغییرش را ایستادن در مقابل 
سهم خواهی دیگران اعلام کرد و بیان داشت: با وجود برخی 
سهم  گنبدکاووس،  ورزش  حوزه  در  همراهی ها  و  همدلی ها 

خواهی بزرگترین مشکل ورزش این شهرستان است.
رحیمیان اضافه کرد: براساس اعتقادی که دارم و آن نیز خدمت 
آنان است، در مقابل  به مردم و ورزشکاران و کسب رضایت 
کسانی که در کنار همدلی، به دنبال سهم خواهی بوده یا هستند، 

ایستادم و بهای سنگین و تلخی نیز بابت این اعتقاد دادم.
و  به همکاران  معارفه شدم  اول که  روز  از  کرد:  وی تصریح 
روسای هیات های ورزشی گفتم که هدف باید فقط خدمت به 
مردم باشد و اگر دنبال سهم خواهی باشید قطعا فرصت های 
خدمتگزاری و ظرفیت های ورزش این شهرستان هدر می رود 

و می سوزد.
به گفته رحیمیان، گنبدکاووس در ورزش قهرمانی بالاترین سهم 
)حدود ۶۰ درصد( را در استان گلستان دارد و رشد و توسعه این 

جایگاه قطعا نیازمند همدلی و همراهی بیشتر است.

با این حال آنچه برای ورزش پرآوازه سوارکاری گنبدکاووس و 
فعالان این حوزه اهمیت دوچندان دارد، ثبات در مدیریت هیات 
سوارکاری این شهرستان است تا بیش از این لطمه نبینند ضمن 
اینکه دستگاه های نظارتی هم بایستی با ورود جدی به مباحث 
و  پدرخوانده ها  خواهان،  سهم  دست  گنبدکاووس  سوارکاری 

مافیاهای این رشته را قطع کنند.
مدیرکل ورزش و جوانان گلستان در مصاحبه امروز سه شنبه با 
ایرنا، از لغو حکم عبدالجلیل خسروی« سرپرست جدید هیات 
سوارکاری گنبدکاووس خبر داد و گفت: با لغو این حکم، »بهروز 
نیازی« رییس قبل هیات سوارکاری این شهرستان به فعالیت 

خود ادامه خواهد داد.
قاسم برزمینی افزود: با برنامه ریزی انجام شده، فصل جدید 
مسابقات اسبدوانی کورس پاییزه گنبدکاووس از ۱۱ آبان ماه 

جاری آغاز خواهد شد.
گنبدکاووس با افزون بر ۴۰۰ هزار نفر جمعیت دومین شهرستان 

بزرگ استان گلستان است.
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رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گلوگاه  - جعفر رسولی 

پایان بلاتکلیفی ۹۰ روزه مدیریت پایتخت سوارکاری کشور

علی موسوی در مورد برد استقلال مقابل هوادار، اظهار 
داشت: در زمانی که استقلال 2 بر صفر از هوادار عقب 
بود، به دوستانم گفتم 3 بر 2 برنده می شود و وقتی بازی 
تمام شد به من گفتند فیلم بازی را از قبل دیده بودی! 
برد خیلی خوبی بود و کمک کرد تیم در جمع مدعیان 

جایگاه خودش را حفظ کند.
استقلال با یک تیم کوبنده فاصله دارد

وی افزود: استقلال با توجه به مشکلات اول فصل، بازیکنانی 
که جدا شدند و بازیکنانی که آمدند، درگیر بی نظمی شد اما 
کارش را از ابتدای فصل خوب شروع کرد. تیم با همین نفرات 
و بازیکنانی که دارد، فعل خواستن را به خوبی صرف کرده 
است. مقابل هوادار نشان داد دوست ندارد به حریفش امتیاز 
بدهد. بازیکنان تمام تلاش خودشان را به کار گرفتند. هرچه 
از بازی گذشت تیم بهتر و روانتر کار کرد تا در نهایت به نتیجه 
دلخواهش دست پیدا کرد. مهاجم اسبق استقلال در خصوص 
شکل بازی این تیم، عنوان کرد: بازیکنان با تمام وجود کار 
می کنند ولی در کل با یک تیم کوبنده و آنطور که هواداران 
انتظار دارند، فاصله دارد. این تیم باید چند بازیکن طراز اول و 
خیلی خوب داشته باشد تا علاوه بر جمع کردن امتیاز، بازی 
سطح بالایی را هم ارائه بدهد. یک مهاجم 6دانگ نیاز دارد تا 
به صورت حرفه ای گل بزند و حملات تیم را به ثمر برساند. در 
خط دفاع و هافبک هم به بازیکن نیاز است. استقلال می تواند 

با جذب 3 مهره، بسیار کوبنده تر کار کند.

رقیبان استقلال شرایط بهتری دارند
وی افزود: تیمی که ابتدای این فصل بسته شد، همین 
الان انتظارات را برآورده کرده و نتایج خوبی هم گرفته 
است. البته شکل بازی تیم با توجه به مهره هایش، کمی 
بالا و پایین دارد. این مساله علاوه بر بازیکنان، به بازی تیم 
مقابل هم بستگی دارد. بنابراین استقلال باید طوری آماده 
باشد که هم از بازی های سخت امتیاز بگیرد و هم مقابل 
تیم های پایین تر بتواند به نتیجه دلخواه برسد.موسوی 
درخصوص اینکه آیا استقلال می تواند با همین بضاعت 
تا پایان فصل بین مدعیان بماند و رقابت برای قهرمانی را 
ادامه بدهد، گفت: کار خیلی سختی است. تیم های دیگر 
با تجربه تر هستند. بازیکنان خوبی گرفته اند و شرایط 
خوبی دارند. البته فوتبال ایران الان شرایطی پیدا کرده که 
بازیکنان تفاوت چندانی با هم ندارند. استقلال می تواند از 
این شرایط استفاده کند و با همین نفرات هم تیم شگفت 
انگیز لیگ باشد.وی در مورد نقش جواد نکونام در هدایت 
که  غیرمالی  و  مالی  تمام مشکلات  وجود  با  استقلال 
مجموعه باشگاه را تحت تاثیر قرارداده، گفت: شخصیت 
نکونام در استقلال پذیرفته شده است. او سابقه خوبی دارد 
و توانسته تا حد قابل توجهی به تیم و بازیکنان شخصیت 
بدهد. آن ها هم در زمین به خوبی تلاش می کنند. این 
مشکلات و مسائل همیشه در فوتبال ایران به خصوص 
استقلال و پرسپولیس وجود دارد. نکونام هم با این مسائل 

آشناست و باید جلوی حواشی را بگیرد تا تیم از مشکلات 
ضربه نخورد. 

از فوتبال روز دنیا عقبیم اما پرحاشیه ترین فوتبال 
دنیا هستیم!

آبی ها در مورد وضعیت داوری مسابقات،  گلزن اسبق 
اظهار داشت: باید هرچه زودتر سیستم VAR را بیاورند 
وگرنه این حرف و حدیث ها ادامه دارد و در انتهای فصل 
برای هر تیمی هم که قهرمان شود، وجود خواهد داشت. 
هربازی که تمام می شود نقطه ضعف هایی از داوران دیده 
می شود. صحنه هایی هم که خیلی واضح هستند گرفته 
نمی شوند. این شرایط، شان فوتبال ما و تیم قهرمان آخر 
فصل را زیرسوال می برد. باید کلاس های بیشتری برگزار 
کنند. بیشتر به داوران برسند. از نظر مالی آن ها را تامین 
کنند که بتوانند تمرکز بهتر و بیشتری روی کار داوری 
داشته باشند.وی افزود: به عنوان مثال تمرکز داوران ما 
برای رفتن به شهرهای دیگر، فقط روی این است که 
تمرکز  روی همه چیز  برسند.  مقصد  به  هرطور شده 
دارند غیر از داوری، بنابراین باید به آن ها رسیدگی شود 
تا فقط روی کار خودشان تمرکز داشته باشند. از طرفی 
امیدوارم سطح فرهنگی و اخلاقی بازیکنان، حرفه ای شود. 
از فوتبال روز دنیا عقب هستیم اما بیشتر از تمام دنیا چه 
از نظر اخلاقی، چه داوری، چه حرفه ای گری و... حاشیه 

داریم. در واقع پرحاشیه ترین فوتبال دنیا را داریم!

موسوی: 

استقلال با همین نفرات هم می تواند تیم شگفت انگیز لیگ باشد

اخراج بازیکن نساجی 
مقابل نوبهار قانونی بود؟

نوبهار  بازی  مهم  صحنه  تحلیل  به  داوری  کارشناس  حاجیان:  پریا 
ازبکستان و نساجی ایران پرداخت.تیم فوتبال نساجی ایران  در سومین 
بازی خود در لیگ قهرمانان آسیا مقابل نوبهار ازبکستان با نتیجه 2 بر یک 
شکست خورد. مهم ترین صحنه این مسابقه را شاید بتوان اخراج صابر 

حردانی در دقیقه 52 نام برد. 
در این صحنه در شرایطی که آفساید تیمورخوجا عبدوخالقوف اعلام 
شده بود صابر حردانی با یک تکل روی پای جمشید بولتابوئف کارت زرد 
 VAR گرفت اما پس از لحظاتی داور قطری با بررسی صحنه از طریق

به مدافع نساجی کارت قرمز نشان داد.
پس از این اتفاق نساجی در شرایطی که یک بر صفر از حریف پیش 
بود با گل اوستون اورونوف در دقیقه 74 و گل به خودی مهرداد عبدی 
در دقیقه 7+90 شکست خورد تا از کسب یک امتیاز هم در خانه تیم 

ازبکستانی محروم شود. 

مهدی رحمتی، سرمربی قائمشهری ها در پایان این مسابقه با انتقاد 
شدید از تیم داوری، اخراج حردانی را یکی از سخت ترین اتفاقات دوران 
فوتبالی اش نام برد.علی خسروی، کارشناس داوری کشورمان در تحلیل 
این صحنه اظهار داشت: حساب جرائم انضباطی از جرائم تیمی جدا 
است. اگر در لحظه ای که بازیکن در آفساید قرار دارد، صابر حردانی 
خطایی کرده که منجر به دریافت کارت قرمز بود، تصمیم داور قانونی 
و درست است. فرقی ندارد او قبل یا بعد از اعلام آفساید چنین خطایی 
کرده باشد  و متسحق دریافت کارت قرمز مطابق جرائم انضباطی بود زیرا 

خطای شدید انجام داد.

خان محمدی: 
فکر می کردم زاهدی یک مهاجم 

معمولی است
فوتبال پرسپولیس گفت:  تیم  مائده فرخی: پیشکسوت 
مسئولان باید به همه قهرمانان و افتخارآفرینان کشورمان 
با یک چشم نگاه کنند.حسن خان محمدی درباره دیدار 
تیم فوتبال پرسپولیس با پیکان در هفته ششم لیگ برتر، 
اظهار داشت: هر دو تیم خوب بازی کردند، اما در مجموع 
پرسپولیس بهتر و هوشیارانه تر بازی کرد و در نهایت با 3 
گل برنده این دیدار خارج از خانه شد. شهاب زاهدی هم 
روز خوبش بود و خودش را نشان داد. فکر می کردم زاهدی 
مهاجم معمولی است، چون در هفته های اول تا چهارم لیگ 
برتر چیزی از خودش در بازی ها نشان نداده بود. در بازی 
با الدحیل هم عملکرد خوبی داشت، سپس مقابل گل گهر 
سیرجان اولین گلش را برای پرسپولیس زد و در دیدار با 
پیکان موفق به هتریک شد. تصور نمی کردیم شهاب زاهدی 
این قدر خوب عمل کند و بتواند مقابل پیکان هت تریک 
کند. البته تغییر پست داد و از پشت مهاجم به پست فوروارد 
انتقال پیدا کرد. وی افزود: باید به نظر سرمربی احترام بگذاریم 
که به بازیکنش اعتقاد داشته و او را به تیم آورده است. هیچ 
کسی از پتانسیل زاهدی شناخت نداشت و فقط بازی های 
او را در لیگ اوکراین و مجارستان دیده بودیم.کارشناس 
فوتبال در مورد آسیب دیدن چند بازیکن پرسپولیس در 
بازی های لیگ برتر و تیم ملی عنوان کرد: بازیکنان روزهای 
فیفادی در اختیار تیم ملی قرار می گیرند و سپس به باشگاه 
مراجعه می کنند که احتمال مصدومیت شان بیشتر می شود. 
فدراسیون فوتبال باید برنامه ریزی بهتری داشته باشد و از 
کج سلیقگی ها پرهیز کند تا شاهد آسیب دیدگی ملی پوشان 
فوتبال نباشیم. همچنین بازیکنان باید حرفه ای تر عمل کنند 
و بهتر از خودشان مراقبت کنند.پیشکسوت فوتبال درباره 
دیدار پرسپولیس و استقلال تاجیکستان گفت: استقلال 
تاجیکستان با اینکه در قعر جدول گروه قرار دارد، اما تیم 
دست و پا بسته ای نیست. پرسپولیس هم نشان داده است 
که تیم قابل احترامی است و هر موقعی که نیاز به پیروزی 

داشته باشد، بازی هایش را می برد. 

مدیرکل ورزش و جوانان مازندران:
نمایشگاه تخصصی ورزش در مازندران 

دایر می شود
رحمان شجاعی: مدیرکل ورزش و جوانان مازندران گفت: اولین 
نمایشگاه تخصصی ورزش استان با حضور هیئات ورزشی در 
استان برگزار می شود.علی رجبی در نشست هماهنگی برگزاری 
نمایشگاه تخصصی ورزش با تشریح اقدامات صورت گرفته برای 
برگزاری این نمایشگاه گفت: اقدامات اولیه درخصوص برگزاری 
این نمایشگاه تخصصی که برای نخستین بار در مازندران برگزار 
می شود صورت گرفت و هیأت های ورزشی نقش مهمی در این 
رویداد دارند.وی افزود: پیش بینی می شود استقبال خوبی از این 
نمایشگاه شود و این رویداد فرصت مغتنمی برای معرفی صحیح 
باید به صورت  رشته های ورزشی است و هیأت های ورزشی 
تبیینی در نمایشگاه حضور یابند تا نقش مؤثر و مفید خود را در 
این رویداد ایفا کنند.کارشناسان برگزاری این نمایشگاه و رؤسای 
هیأت های ورزشی استان درخصوص موضوعات و مسائل مرتبط 

گفتگو و تبادل نظر کردند.

آغاز لیگ والیبال با شکست هورسان 
مقابل سیرجان مدعی

تیم  ایران  والیبال  برتر  لیگ  نخست  هفته  دیدار  دومین  در 
هورسان رامسر در سالن ورزشی گهر روش برابر میزبان خود  
فولاد سیرجان ایرانیان ۳ بر یک مغلوب شد.طی دومین دیدار 
هفته نخست لیگ برتر والیبال ایران تیم هورسان رامسر در سالن 
ورزشی گهر روش برابر میزبان خود  فولاد سیرجان ایرانیان ۳ بر 
یک مغلوب شد.در این رقابت یک ساعت و ۵۷ دقیقه ای شاگردان 
جوان رحمان محمدی راد در تیم هورسان در ست اول ۲۵ بر ۲۲ 
به برتری رسیدند اما ست های بعدی را به شاگردان بهروز عطایی 
در تیم فولاد سیرجان واگذار کردند.نماینده سیرجان که در فصل 
جدید از ملی پوشان فعلی و سابق والیبال ایران چون سید محمد 
موسوی، محمد طاهر وادی، شهروز همایونفرمنش، پوریا حسین 
خانزاده، محمد فلاح، مجتبی میرزاجانپور و سیامک مرندی بهره 
می برد، در دست های دوم، سوم و چهارم این بازی نتایج ۲۵ بر 
۱۸، ۲۵ بر ۲۰ و ۲۵ بر ۲۰ را به ثبت رساندند.هورسانی ها نیز که 
با تغییرات زیاد نسبت به فصل گذشته و ترکیبی متفاوت پای 
در لیگ سال ۱۴۰۲ نهادند، در هفته دوم مسابقات ساعت ۱۶ 
روز چهارشنبه ۳ آبان در سالن شهید صدر سادات شهر میزبان 

شهرداری گنبد می باشند.

قهرمانی دختران تکواندو کار 
مازنی در کشور با ۱۰ مدال

دختران آینده ساز مازندران با ۱۰ مدال، پرقدرت و بی بدیل بر 
سکوی قهرمانی خردسالان کشوری منطقه دو ایستادند.

برای  با ۱۰ مدال در ۱۰ وزن  مازندران  تیم دختران خردسال 
دومین سال پیاپی عنوان قهرمانی مسابقات کشوری منطقه ۲ را 

از آن خود کردند . مسابقات قهرمانی خردسالان کشور منطقه دو 
از صبح امروز پنجشنبه ۲۷ مهرماه با حضور نمایندگانی از استان 
های البرز، تهران، مازندران ، قم به همراه قزوینی ها به میزبانی 

ورزشگاه شهید بابایی استان قزوین پیگیری شد.
در نهایت تیم پرقدرت مازندران در ۱۰ وزن با ۱۰ مدال )۵ طلا، ۳ 
نقره و ۲ برنز( با شایستگی بر سکوی نخست قهرمانی ایستادند، 
تا برای دومین سال پیاپی در رقابت های مناطق کشور بین استان 

البرز، تهران و قزوین که رقبای دیرینه مازندران  های مدعی 
در رده های سنی مختلف هستند، کاپ قهرمانی را از آن خود 
کنند و تا تیم مازندران با هدایت فاطره مطهری با کسب این 
درخشش برترینهای کشور باشند.تیم های تهران، البرز، قزوین و 
قم به ترتیب دوم تا پنجم شدند.هدایت تیم خردسالان به عهده 
فاطره مطهری است، سمیه کاکاسطانی و معصومه رمجی به 

عنوان مربی در کنار تیم حضور دارند.
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پاییز رنگ و رخسار طبیعت را زرد و طلایی کرد و با این حال 
کشاورزان و شالی کاران هنوز درگیر شالی و شالیکاری هستند و 
برخی از آنان نیز برنج جمع آوری شده کشت دوم را به سمت شالی 
کوبی ها می برند.داستان برنج و شالی چند سالی است که به غصه 
کشاورزان و شالیکاران تبدیل شده است، پارسال که بخش قابل 
توجهی از برنج ها روی دست کشاورزان ماند و دست آخر با قیمت 
ناچیز و با دریافت چک آن را به شرکت های زنجیره ای و واسطه ها 
فروختند. امسال نیز با آنکه کشاورزان و شالی کاران ماههاست 
بار  زیر  از  هنوز  اما  کرده اند  برداشت  مزرعه  از  را  محصولات 
هزینه های بالای تولید قامت راست نکرده اند.یک کشاورز روستای 
نی کلًا که تازه محصول برنج کشت دوم را برداشت کرده و آن 
را به شالی کوبی برده است، همچنان از بالابودن هزینه نهاده ها و 
کمبود آن گلایه دارد و می گوید: برای کشت اول به ازای هر هکتار 
۱۵۰ کیلو کود و نهاده شیمیایی دادند اما برای کشت دوم فقط ۵۰ 
کیلوگرم نهاده داده شد.علی محمدی  با بیان اینکه نهادهای داده 
شده به هیچ وجه کفایت نمی کند و مجبور شدیم مابقی را از بازار 
آزاد و با قیمت بالا خریداری کنیم، گفت: انواع نهاده ها با قیمت بین 
۳۵۰ تا ۶۰۰ هزار تومان به ازای هر کیسه خریداری کردیم.وی که 
اقدام به کشت برنج هاشمی و بی نام کرده است، ادامه داد: پخت 
برنج بی نام بهتر از دیگر رقم هاست و مشتریان خوبی دارد.کشاورز 
دیگری که روزهای پایانی تیرماه اقدام به کشت دوباره برنج کرده 
یادآور  پایانی مهر آن را برداشت کرده است،  بود و در روزهای 
شد: افزایش هزینه های کارگری سبب شد تا مزرعه داران رغبتی 

به استفاده از کارگر نداشته باشند زیرا هزینه ها چند برابر می شود.
وی که خود را اکبری معرفی کرده است، با بیان اینکه هزینه 
دستمزد کارگر برای برداشت به بیش از یک میلیون تومان می رسد، 

گفت: از این رو برای برداشت از کمباین استفاده کردیم.
وی با بیان اینکه هزینه تولید برنج به ازای هر کیلو بالای ۵۰ هزار 

تومان است، ادامه داد: متأسفانه قیمتی که برای خرید پیشنهاد 
دیگر  سوی  از  و  نمی کند  تأمین  را  تولید  هزینه های  می شود 
هزینه های کارگر، کمباین، تراکتور، شالیکوبی و نهاده ها بالا است 
و به عنوان نمونه قیمت سم و کود سه برابر شده در حالی که قیمت 
برنج به نسبت هزینه ها بسیار پایین است.هرچند قیمت برنج طی 
سال های اخیر افزایش یافته است اما در ازای آن نهاده ها چند برابر 
شده و به اضافه آن، نبود خریدار و دپوی برنج در شالی کوبی ها 

انگیزه کشاورزان را از بین برده است.
کشت قراردادی هم مرهم نشد

اجرای طرح کشت قراردادی برنج هم نتوانست مرهمی بر رنج های 
شالی کار باشد و با آنکه تاکید زیادی شده بود تا به دلیل کم آبی 

از کشت دوم برنج خودداری شود امابه اعتقاد کشاورزان کشت 
دوم تا حدودی می تواند هزینه های ناشی ازشالی کاری را جبران 
به وعده های  اینکه شالیکاران  عنوان  با  آملی  کند.یک شالیکار 
مسئولان دلگرم هستند، گفت: برنج کاری دارای هزینه زیادی 
است و بدون حمایت دولت و مسئولان کشاورز نمی تواند آن را 
تأمین کند.محمد غلامی اظهار اینکه بسیاری از کشاورزان برای 
تأمین هزینه ها از بانک ها وام گرفتند، افزود: اکنون سررسید وام 
رسیده و هنوز محصولات آنها به فروش نرسیده است.وی با اشاره 
به افزایش هزینه های تولید گفت: هزینه تراکتور به ازای هر هکتار 
۴ میلیون تومان است و در مجموعه هر هکتار شالیزار بین ۳۰ تا 
۵۰ میلیون تومان هزینه دارد و کشاورز باید با فروش محصولات 

آن را تأمین کند.
پای هلدینگ ها برای خرید و صادرات باز شد

بازار پرنوسان برنج و دپوی مقادیر قابل توجهی برنج در شالیکوبی 
ها و انبارها سبب شده تا متولیان امر با انجمن واردکنندگان و 
هلدینگ ها برای خرید برنج از کشاورزان برنامه ریزی داشته باشند.

محمد جعفری معاون توسعه بازرگانی و صنایع جهاد کشاورزی 
غذایی  صنایع  شرکت  مدیران  با  نشست  به  اشاره  با  مازندران 
فارس  به کشورهای حاشیه خلیج  برنج  برای صادرات  گلستان 
افزود: برای بازار پایدار برنج توافق هایی با این شرکت صورت گرفته 
است.وی  همچنین اجرای کشت قراردادی را از دیگر طرح ها برای 
حمایت از کشاورزان و شالیکاران بیان کرد وگفت: با بهره گیری 
از ظرفیت هلدینگ ها می توان بازار برنج استان را متحول کرد.

وی برنج مازندران را به دلیل کیفیت، طعم و عطر بی نظیر برای 
صادرات مناسب دانست و گفت: از سوی دیگر خرید توافقی برنج 

محلی نیز در استان انجام می شود.
تیغ برنده واردات برنج

واردات بی رویه نیز هرساله بر تولید داخلی و برنج لطمه می زند و 
طبق آمار و ارقام های ارائه شده از سوی برخی مسئولان امسال 
بیش از ۹۰۰ هزار تن برنج مازاد وارد شده است.منصورعلی زارعی 
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با اشاره به ترویج کشت ارقام 
محلی و طارم در استان از دولت خواست تا از توزیع برنج وارداتی در 
زمان برداشت محصول پرهیز کند.وی  واردات بی رویه را از جمله 
مشکلات فراروی بیان کرد و گفت: سالانه مقادیر قابل توجهی 
برنج مازاد نیاز وارد می شود در حالی که دولت باید برنج را از کشاورز 
خریداری کند زیرا وقتی برنج وارد بازار می شود نباید قیمت فروش 

از هزینه تولید کمتر باشد.
بیش از ۲۱۵ هزار هکتار شالیزار در مازندران وجود دارد و سالانه 

یک میلیون تن انواع برنج در آن تولید می شود./علیرضا نوری

داستان تکــراری دپوی برنــج در انبارها
* آرزوهایی که محقق نمی شود

جویبار- خبرنگار وارش: مدیرعامل آب وفاضلاب مازندران از آغاز عملیات اجرایی بخشی از شبکه جمع آوری فاضلاب شهر 
جویبار در هفته پدافند غیرعامل خبرداد. 

بهزاد برارزاده گفت: دراین طرح دو هزار و ۴۸۸ متر شبکه فاضلاب در میدان سپاه شهر جویبار و ۲۳۰ متر در روستای شورکا 

همراه با ۶۶ دستگاه آدمرو ایجاد می شود.وی، مبلغ اولیه قرارداد این طرح را ۹۲ میلیارد ریال و اعتبار مورد نیاز را ۱۵۰ میلیارد 
ریال دانست و تصریح کرد: پس از اتمام عملیات بیش از ۲۲۰۰ نفر در شهر جویبار و ۱۵۰ نفر در روستای شورکا از شبکه جمع 

آوری فاضلاب بهره مند می شوند.

 مائده فرخی: رئیس اداره حیات وحش محیط 
زیست مازندران با اعلام اینکه متوسط جمعیت 
سالانه پرندگان مهاجر با توجه به خشک شدن 
تالاب میانکاله و کاهش سطح آب دریایی خزر 
کاهش پیدا کرده است، گفت: این کاهش بیشتر 
مربوط به عدم مهاجرت نوع پرنده چنگر معمولی 
)پرلا( است که به دلیل کاهش آب دریای خزر 
و خشک شدن تالاب کمتر حضور پیدا می کنند.

شکار  ممنوعیت  به  اشاره  با  ربیعی  کوروس 
پرندگان مهاجر در مازندران اظهار کرد: از سال 
۱۳۹۸ مطابق قانون شکار صید ممنوع شده و 
مطابق قانون در حال حاضر پروانه شکار نیز 
متوقف شده است.وی با تاکید بر اینکه پروانه 
کرد:  خاطرنشان  نمی شود،  داده  صید  شکار 
هم  آن  محدود  صورت  به  تنها  شکار  پروانه 
شرایط  تحت  و  شده  حفاظت  مناطق  برای 
ویژه ممکن است صادر شود.رئیس اداره حیات 
وحش اداره کل محیط زیست مازندران گفت: 
امسال هرگونه صدور پروانه شکار صید ممنوع 
است و به نظر می رسد که تا پایان سال نیز 
این پروانه صادر نشود. ربیعی در پاسخ به اینکه 
در چه شهرهایی شاهد بیشترین صید پرندگان 
هستیم، خاطرنشان کرد: در شهرهای ساحلی 
بابلسر،  مانند  بزرگ  آب بندان های  دارای  و 
جویبار، فریدون کنار، ساری و بهشهر، بیشترین 
افزود:  وی  می شود.  انجام  پرندگان  صید 
شیوه های  از  پرندگان  صید  فریدون کنار  در 

زنده گیری و پهن کردن دام ها و در سایر شهرها 
بیشتر از سلاح شکاری استفاده می شود که تمام 
این ها دارای ممنوعیت است.رئیس اداره حیات 
وحش محیط زیست مازندران ادامه داد: محیط 
این  در  پروانه ای  هیچگونه  مازندران  زیست 
خصوص صادر نکرده و با توجه به آغاز فصل 
مهاجرت و بارش های باران، همچنین پر شدن 
آب بندان ها، شرایط برای تالابی شدن اراضی 
با  است.این مسئول  کشاورزی و عایش مهیا 
اشاره به اینکه پس از غرقابی شدن زیستگاه 
پرندگان در مناطق خشکی، زمینه زیستگاهی 
مهاجر  پرندگان  حضور  برای  بستری  و  مهیا 

خواهد بود، تصریح کرد: بنابراین از ورود به این 
مناطق به منظور شکار باید پرهیز شود.ربیعی با 
تاکید بر رعایت مسائل بهداشتی گفت: در این 
راستا از دست زدن به پرندگان پرهیز شده و 
اگر پرنده ای بیمار است به دامپزشکی و محیط 
زیست ارجاع داده شود تا کارکردهای پرندگان 
به عنوان نقش کنترل آفات و اهمیت ان در 
کشت و افزایش جمعیت پرندگان محقق شود.

شکارچیان  برای  جریمه  خصوص  در  وی 
شکار  برای  جریمه  کرد:  خاطرنشان  متخلف 
پرندگان باتوجه به نوع پرنده از ۵۰ هزار تومان 
تا چند صد میلیون تومان مانند پرندگان شکاری 

و درنا متغیر است.رئیس اداره حیات وحش اداره 
خوتکاها،  افزود:  مازندران  زیست  محیط  کل 
باکلان ها، کنار آبزی ها، کاکایی ها، حواصیل ها 
در تالاب ها هستند و ما در انتظار ورود غازها، 
چنگر و فلامینگو هستیم و همچنین در اواخر 

آبان قوها وارد استان می شوند.
ربیعی ادامه داد: همچنین قوها در سرخرود و 
بخشی از تالاب فریدون کنار هستند، با توجه به 
شدت سرمای هوا مهاجرت را به سمت جنوب 
با اشاره به تعداد پرندگان  انجام می دهند.وی 
مهاجر در استان گفت: در حال حاضر قوهای 
و  سرخرود  در  کوچک  قوهای  و  فریادکش 
قوهای گنگ و بی صدا به تعداد ۱۵۰ فرد در 
تالاب میانکاله هستند.رئیس اداره حیات وحش 
محیط زیست مازندران با اعلام اینکه متوسط 
به  توجه  با  مهاجر  پرندگان  سالانه  جمعیت 
خشک شدن تالاب میانکاله و کاهش سطح 
آب دریایی خزر کاهش پیدا کرده است، گفت: 
اما این کاهش بیشتر مربوط به عدم مهاجرت 
نوع پرنده چنگر معمولی )پرلا( است که به دلیل 
کاهش آب دریای خزر و خشک شدن تالاب 

کمتر حضور پیدا می کنند.
ربیعی افزود: در سال های پیش تا یک میلیون 
پرنده شمارش کردیم اما در چند سال اخیر به 
۳۰۰ هزار فرد رسیده است و این کاهش ناشی 
از کاهش حضور چنگر معمولی و همان )پرلا( 

در زیستگاه های مازندران است.

رئیس اداره حیات وحش محیط زیست استان تشریح کرد:

علت کاهش مهاجرت پرندگان به مازندران

رشد ۴۵درصدی ورود دهک های 
کم درآمد به مدارس سمپاد

اقساط شهریه دانش آموزان مستعد مناطق محروم
استعدادهای درخشان،  پرورش  ملی  رئیس سازمان  به گفته 
انجام چند اقدام از جمله »رایگان کردن تحصیل دانش آموزان 
پذیرفته شده در مدارس سمپاد« که از بین دهک های اول 
تا چهارم جامعه هستند، منجر به افزایش ۴۵ درصدی ورود 
دهک های محروم به مدارس سمپاد طی امسال شده است 
و این سازمان درصدد رایزنی برای حل مشکلات دیگر این 
دسته از دانش آموزان سمپادی نظیر »هزینه ایاب و ذهاب« 
از منزل به مدرسه است. مدارس سمپاد گرچه دولتی محسوب 
می شوند اما بابت ارائه خدمات آموزشی نصف شهریه مدارس 
غیر انتفاعی برجسته در همان منطقه از شهر را دریافت می کنند 
اما از مردادماه سال جاری و با تصویب هیات دولت، تحصیل 
دانش آموزان چهار دهک درآمدی اول جامعه که در مدارس 
سمپاد پذیرفته می شود، »رایگان« است.همچنین این مصوبه 
عطف به ماسبق شد و شامل دانش آموزانی که در حال حاضر 
مشغول تحصیل در سمپاد هستند هم می شود؛ اقدامی که بنا 
بر اظهارات وزیر آموزش و پرورش گرچه پولی برای عملیاتی 
کردن آن وجود نداشت اما قرار بر این شد تا کل هزینه با دولت 
به دانش  این »هدیه ویژه رئیس جمهوری  باشد و در واقع 
آموزان پذیرفته شده در مدارس سمپاد« است.حال اما رئیس 
اعلام  ایسنا  به  درخشان  استعدادهای  پرورش  ملی  سازمان 
می کند که با انجام چند اقدام از جمله رایگان کردن تحصیل 
دانش آموزان پذیرفته شده در این مدارس که از بین دهک های 
اول تا چهارم جامعه هستند، امسال  ورود دهک های محروم 
به مدارس سمپاد رشد ۴۵ درصدی داشته است و سازمان ملی 
پرورش استعدادهای درخشان در تلاش است از طریق رایزنی 
با نهادهای دیگر نیز مشکل هزینه ایاب و ذهاب این دسته 
از دانش آموزان به مدارس سمپاد را حل کند چراکه به ویژه 
در شهرهای بزرگ هزینه رفت و آمد از منزل به مدرسه و 
بالعکس سهم خیلی زیادی از بودجه  پرداختی دانش آموزان 

را دربر می گیرد.
»هوشیار« و افزایش سهم دانش آموزان 

دهک های پایین در ورود به سمپاد
الهام یاوری، رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان  
با اشاره به اقدامات این سازمان از سال گذشته و در راستای 
افزایش سهم دانش آموزان با دهک های درآمدی پایین تر بابت 
حضور در مدارس سمپاد، اظهار کرد: یکی از اقدامات ما تولید 
و پخش برنامه تلویزیونی به نام »هوشیار« بود که روش های 
مواجه با تست های شبیه به تست هوش که در آزمون سمپاد 
مطرح می شود را به مخاطب آموزش می داد.وی معتقد است از 
طریق برنامه هوشیار بسیاری از دانش آموزانی که دسترسی 
به کتاب یا کلاس کمک آموزشی نداشتند، با آزمون  ورودی 
مدارس سمپاد آشنا شدند و همین آشنایی حداقلی نیز در بهتر 

شدن عملکرد این دسته از دانش آموزان موثر بود.
تغییر شکل آزمون ورودی مدارس سمپاد

رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان با بیان اینکه 
اقدام دوم ما این بود که شکل آزمون ورودی مدارس سمپاد را 
تغییر دادیم،  افزود: شباهت این آزمون را با سوال های موجود 
آزمون ورودی سمپاد که  آمادگی  و کتاب های  در کلاس ها 
بیرون وجود دارد را کم کردیم. این کار باعث شد بچه هایی 
که بیشتر از این مدل کلاس ها و امکانات استفاده می کنند 
کمی مزیت کمتری نسبت به بچه هایی که از این کلاسها و 
کتب استفاده نمی کنند، داشته باشند. از این رو نهایتا منجر به 
این شد که بچه های دهک های پایین شانس ورودی بیشتری 
به مدارس سمپاد داشته باشند.وی همچنین به رایگان شدن 
تحصیل دانش آموزان پذیرفته شده در مدارس سمپاد که از 
بین دهک های یک تا چهار درآمدی هستند اشاره کرد و گفت: 
پرداخت هزینه تحصیل دانش آموزان پذیرفته شده در سمپاد 
که در دهک های اول تا چهارمهستند نیز در جای خود مهم 
است و باعث افزایش سهم این دانش آموزان از ورود به سمپاد 

شده است.
اقساط شهریه دانش آموزان مستعد مناطق 

محروم
دانش آموزان  برای  شهریه  بندی  قسط  به  اشاره  با  یاوری 
سمپادی دارای مشکل مالی و ارائه تخفیف به برخی از این 
دانش آموزان ادامه داد: بحث های مربوط  به برندسازی نیز بوده 
است؛ ما در سال های گذشته حجم خوبی از ورودی ها را به 
بچه های مستعد از مناطق کم برخوردار تخصیص دادیم و سعی 
کردیم این موضوع را بیشتر بازتاب دهیم تا این دسته از بچه ها 
بدانند در صورت قبولی در مدارس سمپاد ما اقساط جدی به 
آنها می دهیم. این باعث شد این دسته از دانش آموزان روحیه 
باشند. بهتری برای شرکت در آزمون مدارس سمپاد داشته 

رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان تاکید کرد: 
مجموع این اقدامات باعث شده امسال ۴۵ درصد سهم دانش 
آموزان دهک های یک تا چهار پذیرفته شده در سمپاد بیشتر 
شوند و این موفقیت مهمی است. امیدواریم بتوانیم این امر را 
ادامه دهیم چراکه به عقیده ما پیش بینی پذیر نبودن آزمون 
ورودی مدارس سمپاد، مهمترین سهم را در این موفقیت دارد و 

این کار خیلی سنگین و سخت و دشواری است.
دانش آموزان دهک یک  تا چهار اگر مشکل ثبت 

نام داشتند، اطلاع دهند
وی در پاسخ به اینکه آیا آمار تفکیکی از بچه های سمپادی 
که در دهک های یک تا چهار قرار دارند و امسال وارد سمپاد 
شده اند دارید؟، تصریح کرد: به طور کلی ما ۱۲۸ هزار دانش 
آموز سمپادی داریم، اما در خصوص آمار تفکیکی، خیر هنوز 
آمار نداریم چراکه به هر حال هنوز گزارش ثبت نام ها کامل 
جمع آوری نشده است. با این حال ما ترکیب خیلی زیادی 
از همه بچه های دهک یک تا چهار داریم که با هر شرایطی 
و  آموزان  از دانش  داریم   نام شده اند. خواهش  رایگان ثبت 
والدین اگر از بین دهک های یک تا چهار هستند و به هر دلیل 
با مشکل به هنگام ثبت نام مواجه شده اند به ما یا روسای ادارت 

استانی مراجعه کنند تا این مشکل رفع شود.

حتی  اخیر  سال های  در  که  است  اصطلاحی  اقلیمی؛  تغییرات 
اگر به گوشمان نخورده باشد اما اثرات آن را دیده ایم. جابجایی 
افزایش  خشکسالی،  گسترده،  آتش سوزی های  وقوع  فصل ها، 
بیماری ها تنها چند نمونه از تبعات این پدیده پیچیده است. سازمان 
ملل متحد ۲ آبان) ۲۴ اکتبر( را هر ساله به عنوان روز جهانی 
مبارزه با تغییرات اقلیمی گرامی  می دارد. تغییرات اقلیم یک پدیده 
اتمسفری - اقیانوسی در مقیاس جهانی در دراز مدت است که این 
پدیده از عواملی چون فعالیت های خورشیدی،  فعالیت های انسانی 
و ... متاثر می شود.تغییرات اقلیمی بزرگترین تهدید برای محیط 
زیست و جوامعتغییرات آب و هوایی ناشی از فعالیت های انسانی 
جوامع  و  طبیعی  محیط  برای  تهدید  فراگیرترین  و  بزرگ ترین 
است که جهان تاکنون تجربه کرده است و کشورهای فقیر نیز 
بیشترین هزینه را در این زمینه پرداخت می کنند.به گفته ایان 
فرای - کارشناس سازمان ملل متحد - حقوق بشر در نتیجه 
تغییرات آب و هوایی به طور منفی تحت تأثیر قرار گرفته است 
و نقض می شود.تغییر اقلیم سبب شده است که در طولانی مدت 
نوساناتی روی کره زمین اتفاق بیفتد و بخش های مختلف آن را 
تحت تاثیر قرار دهد. به گفته سینا صمدی - متخصص تغییر اقلیم 
و بلایای جوی-  تغییرات اقلیم بحثی پیچیده و چند بعدی است 
و عوامل انسانی و غیر انسانی در رخ دادن آن دخیل هستند. با این 
وجود آثار فعالیت های مخرب انسان بر تغییرات اقلیم مشهودتر 
است. افزایش استفاده از سوخت های فسیلی روی کره زمین و 
به دنبال آن افزایش تولید گازهای گلخانه ای از مهمترین دلایل 
ایجاد تغییراتی روی پارامترهای کره زمین از جمله دما و به دنبال 
آن تغییراتی در اقلیم هستند.جامعه جهانی بیش از سه دهه است 
که حساسیت خود را نسبت به تغییرات اقلیم افزایش داده است. 

به گفته داریوش گلعلی زاده - رئیس مرکزملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط زیست -  ۱۷ کشور در دنیا دچار تنش های 
آبی هستند و ایران نیز جزو ۹ کشور آسیب پذیر در برابر تغییرات 
اقلیمی است، لذا لازم است تا خود را برای این تغییرات آماده 
کنیم. تغییرات اقلیم موجب افزایش آلودگی هوا و از طرفی آلودگی 
تاثیرات  اقلیم می شود.از مهم ترین  افزایش تغییرات  هوا موجب 
اقلیمی می توان بر منابع آب، کشاورزی و دامداری، امور بهداشتی،  
جنگل ها و تنوع زیستی اشاره کرد. تغییر زمانی و مکانی بارش ها، 
تغییر نوع بارش ها، تغییر جریان های سطحی و زیرزمینی، گسترش 
پدیده   گرد و غبار، گسترش وسیع فرونشست زمین و .. از اثرات 
تغییر اقلیم بر منابع آبی است.رسول زرگرپور - معاون اسبق امور 
آب وزارت نیرو - علاوه بر بیان مطالب بالا به فرونشست زمین 
بر اثر تغییر اقلیم بر منابع آبی اشاره می کند و می گوید: در جهان، 
واحد فرونشست زمین بر حسب میلیمتر است اما در ایران بر حسب 
سانتیمتر گزارش می شود. این روند سریع فرونشست زمین تبعات 
بسیار مخربی دارد، به گونه ای که به آن زلزله خاموش می گویند.

فعالیت های انسانی و تغییر اقلیم بر سطح آب اقیانوس ها و دریاها 
هم تاثیر می گذارد، به گونه ای که سبب آب شدن یخ در قطب، بالا 
آمدن آب دریاها و از بین رفتن تعادل روی کره زمین شده است و 
هنگامی که پارامترها و بخش های مختلف روی کره زمین از تعادل 
خود خارج شوند، در بخشی از زمین خشکسالی های متعدد و در 
بخشی دیگر ترسالی های خارج از محدوده نرمال و طوفان های 

شدید رخ می دهد و زندگی انسان را تحت تاثیر قرار می دهد.به گفته 
صمدی  تغییر شکل بارش ها در پی تغییرات اقلیمی حتی می تواند 
موجب جابجایی فصل ها فصل ها شود و زنگ خطری برای زمین و 
ساکنان آن است.او ضمن بیان اینکه گاهی آتش سوزی ها گسترده 
در جنگل ها نیز متاثر از تغییرات اقلیم است، می گوید: بارش های 
بیش از حد نرمال سبب افزایش نامتعارف سطح پوشش گیاهی 
می شود و این پوشش با گرم شدن هوا خشک و تبدیل به توده ای 
از بمب های آتشین می شود که افزایش خسارات آتش سوزی های 
جنگلی را به دنبال دارد.تغییرات اقلیمی بر همه ابعاد زندگی اثر 
گذاشته است اما زنان بیشتر از مردان تحت تاثیر پیامدهای ناشی 
از تغییرات اقلیم قرار  می گیرند. به گفته دکتر ساناز سهرابی زاده 
- عضو مرکز تحقیقات کیفیت هوا و تغییر اقلیم - زنان از نظر 
دسترسی به منابع و موقعیت های اجتماعی همچنین تصمیم گیری 
در حوزه مدیریت تغییرات اقلیم با مردان برابر نیستند.او با اشاره به 
مطالعه ای که توسط جمعیت جهانی جنسیت و اقلیم انجام شده 
است و پیامدهای تغییر اقلیم را بر مرگ و میر، بیماری های عفونی، 
مشکلات سلامت روان و سلامت باروری نشان می دهد، می گوید: 
فقط در زمینه بیماری های عفونی، مردان بیشتر از زنان تحت تاثیر 
قرار گرفتند.سهرابی زاده تاکید می کند: زنان در کاهش پیامدهای 
تغییرات اقلیمی نقش گسترده ای دارند و  می توان با بهره گیری از 

ظرفیت و توانمندی آن ها به نتایج خوبی رسید.
برخی از بیماری ها نیز متاثر از شرایط آب و هوا هستند و با تغییر 

فصل ها کاهش یا افزایش پیدا می کنند و حتی گاهی اوقات از بین 
می روند. از این رو هنگامی که فصل ها در پی تغییرات اقلیمی از ریتم 
طبیعی خود خارج می شوند، روی بروز بیماری ها و اپیدمی ها نیز اثر 
می گذارند.به گفته دکتر انوشیروان محسنی بندپی - رئیس کمیته 
مرکز تحقیقات کیفیت هوا و تغییر اقلیم دانشکده بهداشت دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی - حتی ویروس کرونا و شیوع گسترده 

آن نیز ارتباط مستقیمی با تغییرات اقلیم داشته است.
دکتر جعفر جندقی - رئیس مرکز سلامت محیط وزارت بهداشت 
یا حتی  بحران های سیل  در  بیماری ها  افزایش  به   - درمان  و 
خشکسالی اشاره می کند و می گوید: با خشکسالی حشرات از بین 
می روند و موجب کاهش انتقال بیماری ها می شوند اما از طرفی 
با وقوع سیل حشرات افزایش می یابند و بیماری منتقله خود به 
خود افزایش خواهند یافت همچنین بیماری های منتقله از آب و 
غذا به دلیل کاهش مسائل بهداشتی افزایش می یابند.او ابتلا به 
بیماری روحی - روانی را از اثرات مهم تغییرات اقلیمی می داند 
و اظهار می کند: شاید بیش از هر چیزی این تغییرات بر روان 
انسان اثر بگذارد همچنین میزان مرگ های منتسب به گرما، در 
در  نفر می رسد، درحالی که  به ۸۰ در هزار  بالا ۶۵ سال  افراد 
گذشته بسیار کمتر بوده است.به گفته صمدی کشورهای مختلف 
دنیا به ویژه تولیدکنندگان اصلی گازهای گلخانه ای باید متحد شوند 
و سیاست های جامعی را برای کاهش تولید گازهای گلخانه ای و 
بازگشت به شرایط طبیعی - که بسیار زمان بر خواهد بود- اتخاذ 
کنند. چنانچه این اتفاق رخ ندهد بر اساس مدل های اقلیمی در 
آینده نزدیک آثار تغییرات اقلیم با شدت بیشتری طیف وسیعی از 
زمین را دربرمی گیرد و حتی بسیاری از نقاط کره زمین غیرقابل 

سکونت می شود.

به مناسبت روز جهانی مبارزه با تغییرات اقلیمی؛

اژدهای چندسر تغییرات اقلیمی

آنفلوانزا در راس ویروس های 
تنفسی در گردش در کشور

هر چند که شیوع بیماری های تنفسی در تمام ایام سال دور 
از انتظار نیست؛ اما همواره در فصول سرد سال این شیوع با 
روندی افزایشی همراه است؛ چراکه علاوه بر سرماخوردگی 
عادی، معمولا پیک بروز آنفلوآنزا نیز از پاییز آغاز شده و تا 
اواخر زمستان ادامه خواهد داشت. در این بین از سال ۱۳۹۸ 
کرونا نیز یکی از متهمین اصلی شیوع بیماری های تنفسی 
است که هرچند با تزریق واکسن، کنترل شده اما همچنان 
قربانی می گیرد.آنفلوانزا یک بیماری ناشی از ویروس های 
آنفلوآنزا است که باعث آلودگی دستگاه تنفسی بسیاری از 
حیوانات، پرندگان و نیز انسان می شود. آنفلوانزای انسانی 
بیماری بشدت واگیرداری است که معمولا به وسیله سرفه 
و عطسه فرد بیمار منتشر می شود و با بیماری سرماخوردگی 
متفاوت  سرماخوردگی  بیماری  با  است.آنفلوآنزا  متفاوت 
است؛ آنفلوآنزا و سرماخوردگی هر دو بیماری های مربوط 
به سیستم تنفسی هستند، اما توسط ویروس های مختلفی 
ایجاد می شوند. آنفلوانزا به دلیل آلودگی همه قسمت های 
سیستم تنفسی به ویروس ایجاد می شود. سیستم تنفسی 
درگیر در آنفلوانزا شامل بینی، گلو، مجاری تنفسی و حتی 
ریه است.بنابر اعلام مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
ایجاد  باعث  اغلب  نیز  سرماخوردگی  ویروس  بهداشت، 
عفونت در سیستم تنفس فوقانی می شود که شامل بینی و 
گلو است. اهمیت آنفلوانزا در سرعت انتشار بیماری، وسعت 
و تعداد مبتلایان و شدت عوارض آن است. آنفلوانزا نسبت 
به سرماخوردگی باعث ایجاد حالات بسیار شدیدتر بیماری 
می شود. آنفلوانزا باعث ایجاد علائمی نظیر تب بالا، بدن 
درد، خستگی و علائمی است که به ندرت در سرماخوردگی 

مشاهده می شود.

مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران:

عملیات شبکه جمع آوری فاضلاب جویبار اجرا می شود
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عکس: سیدجواد میرحسینی

جشن انار در روستای انبوه 
رودبار گیلان

برداشت انار، به رسم هر سال و در هفته آخر ماه مهر، در روستای »انبوه رودبار« که در دل کوه 
و کنار رودخانه ای پر آب قرار دارد برگزار می شود، در این مراسم نخست مردم محصول باغات را 
برداشت می کنند و بعد از پایان، اداره کل میراث فرهنگی استان گیلان با برپایی »جشن انار« کمک 
می کند تا با حضور بازدید کنندگان در روستا، محصول باغات انارِ کشاورزان، بدون هیچ واسطه ای 

به فروش برسد

اینفو گرافیست : مریم مرادیان  طرح : منصوره دهقانی  
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این ایرانیان و فشار خون بالا 

لکه زشت دکه های غیرمجاز 
بر چهره گردشگری مازندران
 استقرار دکه ها و واحدهای پذیرایی غیرمجاز در حاشیه گذرگاه های جنگلی و گردشگری غرب مازندران به تاکید 
کارشناسان و مسافران نیازمند نظارت و ساماندهی اصولی است تا علاوه بر رونق صنعت گردشگری، چالش های مربوط 
برطرف شود. در حاشیه جاده های جنگلی و گردشگری شهرستان های مازندران به ویژه خطه غربی این استان دکه ها و 
واحدهای پذیرایی زیادی فعالیت دارند که به گفته مسافران برخی از آنان در ارایه خدمات به گردشگران از موادغذایی گرفته 
تا زباله های مربوط ضوابط را رعایت نمی کنند.شکل گیری این دکه ها با سازه های سبک و موقت در گذشته بیشتر با 
چشم پوشی از سوی متولیان امر و ترحم کسب و کار و اشتغال فعالان این بخش بود در حالی که در گذر زمان پی برده 
شد این سازه های موقت بتدریج شکل ظاهری آن ها تغییر کرده و افزون بر گستردگی بیشتر حالت سازه ای آهنی و ثابت 
خود گرفتند و تا ضرب المثل "قوز بالای قوز " مصداق عینی پیدا کند.برابر گزارش اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان مازندران - نوشهر، حدود ۲۰۰ دکه غیرمجاز در گذرگاه های جنگلی و گردشگری این خطه به ویژه در مسیر های 
جاده رویان - گلندرود شهرستان نور، ۲ هزار و سه هزار تنکابن، جواهرده رامسر، عباس آباد - کلاردشت فعالیت دارند که 

افزون بر چالش های زیست محیطی، سبب بروز مشکلات دیگری هم شدند.
قانون چه می گوید؟

در قانون هم به صراحت روی این موضوع اشاره شده که خروج از املاک شخصی و ورود به حریم راه عمومی عملی 
خلاف و غی مجاز است حتی اگر این عمل خلافکارانه در آمد و شد وسائط نقلیه و عابران سواره رو هم آسیب زا نباشد 
و خللی ایجاد نکند و قانون چنین حقی را برای افراد حقیقی یا حقوقی قائل نبوده که بخواهند با بهره گیری از طبیعت یا 
عبارتی عرصه های ملی در کنار و حاشیه معابر اقدام به ایجاد دکه در قالب آلاچیق و یا سایه بان کنند.اغلب این دکه ها 
با چوب و پارچه ها در فواصل اندک در حاشیه این مسیرهای گردشگری قدعلم کردند، این دکه ها تا چند سال پیش تنها 
در حد قرار دادن یک اجاق گاز پیک نیکی برای عرضه چای فعالیت داشتند و به مرور خود را به دکه های عرضه تنقلات، 
غذاهای سرد، بیسکویت و شکلات ارتقا دادند و اکنون در حال حرکت به سمت تبدیل شدن به فروشگاه های عرضه 
محصولات کشاورزی و صنایع دستی و رستوران داری هستند.بیشتر این واحدها در گذشته به صورت فصلی و هنگام اوج 
گیری سفر مسافران فعالیت موقت داشتند اما امروز در تمام ایام سال با اندکی تغییر در ظواهر خدمات رسانی به گردشگران 

خدمات ارایه و گاهی در حد اقامت موقت شبانه هم سرپناه در اختیار مسافران قرار می دهند.
ضرورت نظارت و ساماندهی

یک گردشگر تهرانی در جاده جنگلی جواهرده رامسر گفت: در طول مسیر جنگلی جواهرده به دلیل وجود دکه ها و 
واحدهای پذیرایی در حاشیه جاده، اتومبیل های زیادی به صورت نامنظم حجم زیادی از جاده را برای پارک اشغال کرده 
اند که این امر در بروز حوادث جاده ای بی تاثیر نخواهد بود.پدارم سعیدی افزود: گردشگری که برای لذت بردن از چشم 
انداز و فضای جنگلی این منطقه در حال تردد است یکباره با حجم زیادی از اتومبیل پارک شده مواجه می شود و طرف 
دیگر جاده انواع دکه ها را مشاهد می شود که مشکلاتی را برای مسافران بوجود می آورند.وی با ابراز تعجب از نبود نظارت 
بر این وضعیت، گفت : از طرف دیگر وجود برخی از دکه ها و یا واحدهای پذیرایی در این مناطق بسیار زییا و همگون با 
محیط زیست ساخته شده ولی برخی دیگر ظواهر آن هیچ سنخیتی با طبیعت منطقه ندارد و چشم نواز نیست.به گفته وی 
یکی از معضلات مهم این منطقه رها شدن زباله های زیاد در دامن طبیعت است که باید برای این مهم فکری کرد چرا 

که رها سازی زباله ها باعث بروز مشکلات زیست محیطی می شود.
رشد ناهمگون واحدها در جاده های جنگلی

یک کارشناس ارشد برنامه ریزی شهری هم درباره چگونگی استقرار دکه ها و واحدها پذیرایی در محورهای جنگلی به 
خبرنگار ایرنا گفت : بر اساس قانون ایمنی راه ها در سال های اخیر احداث انفرادی هرگونه ساخت و ساز در قالب رستوران، 

سرویس بهداشتی، دکه و پمپ بنزین در حاشیه راه ها ممنوع است و تنها در قالب مجتمع های خدماتی - رفاهی بین راهی 
با توجه به نوع و درجه مسیر امکان پذیر است.آمنه جوری افزود: در گذشته به دلیل صدور مجوز های غیر قانونی کتبی 
و شفاهی با هدف کسب و کار چنین مجوزهایی فراگیر شد و امروزه شاهد واحدهایی به صورت ناهمگون در امتداد جاده 
های جنگلی هستیم.این کارشناس ارشد گردشگری یادآور شد: اگر چه وجود واحدهای خدمات گردشگری می تواند یک 
جاذبه گردشگری و مکمل مسیر گردشگری باشد و همچنین برای یک مقصد و منطقه گردشگری وجود مراکز خدمات 
پذیرایی موجب اشتغال، درآمدزایی برای منطقه به شمار می رود، ولی بی قانونی کنونی همه این مزیت ها را از بین می برد.
وی توضیح داد: اگر چه این واحدها برای جامعه میزبان درآمدزاست و شاید توجیهی اینگونه داشته باشد، ولی توسعه این 
فعالیت ها بدون طرح و برنامه سازمان یافته نه تنها اثرات منفی و خراشیدگی بر چشم انداز طبیعت خواهد داشت بلکه 
موجبات آلودگی محیط زیست، بصری و صوتی می شود و در کوتاه مدت می تواند از نظر کیفیت مراجعه کنندگان اثر 

عکس در جذب گردشگر داشته باشد.
۹۰ درصد دکه ها موازین زیست محيطی را رعایت نمی کنند

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان عباس آباد گفت : بازدیدهای هفتگی و ماهانه از کارکرد این دکه ها در جاده 
عباس آباد - کلاردشت نشان داده که حدود ۹۰ درصد صاحبان این مکان های عرضه انواع اقلام غذایی موازین زیست 
محیطی را مراعات نمی کنند.شراره کرمی راد  افزود : حجم انبوه زباله در جوار این دکه ها مشاهده می شود و متاسفانه 

سطل های زباله هم به اندازه مورد نیاز تعبیه نشده است بنابراین ضروری برای رفع این چالش تدابیری اندیشیده شود.
این مسوول اظهار کرد : کارگروه های سلامت و امنیت غذایی در شهرستان برای برخورد با این چالش زیست محیطی 
شکل گرفت و به شیوه منسجم با همراهی اعضای این کارگروه از جمله مسوولان امنیتی، انتظامی و قضایی به طور 
محسوس و نامحسوس از روند کارکرد این دکه ها بازدید به عمل آوردند و اخطارهایی هم به دکه داران بابت رعایت نکردن 
موازین زیست محیطی داده شد.رئیس اداره حفاظت محیط زیست عباس آباد یادآور شد : در این بازدیدها به صاحبان این 
دکه ها توصیه و هشدار داده شد در کم ترین زمان نسبت به اصلاح امور و قانونمند نمودن فعالیشتان برنامه ریزی و اقدام 

کنند و در غیر این صورت با آن ها برخورد قانونی می شود.
تخریب ۱۲ مورد دکه غیر مجاز در جاده جنگلی رویان - گلندرود

رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای نور از تخریب ۱۲ مورد دکه های غیر مجاز واقع در محور رویان - گلندرود 
محدوده آبشار آب پری از سوی راهداران در هفته جاری در ماه جاری در این شهرستان خبرداد.

سیدرضا سجادی افزود : این دکه داران افزون بر بروز مشکلاتی مانند آلاینده های زیست محیطی و تعرض به حریم 
راه بلکه در هر نقطه ای که فعالیت داشتند شاهد ترافیک بغرنج بودیم و بارها این مساله سبب درگیری، تنش و اعتراض 
گردشگران و مسافران شده بود.وی اظهار کرد : سوابق فعالیت این دکه داران به بیش از یک دهه گذشته برمی گردد بارها 
از ادارات مختلف بابت فعالیت غیر قانونی و بدون مجوز اخطار دریافت کرده بودند منتهی توجهی به این اخطار ها نداشته و 
همچنان به کاسبی خود ادامه می دادند تا اینکه این بار با دستور مسوولان قضایی و صدور حکم اقدام به تخریب و جمع 
آوری دکه های آنان در این منطقه شد.وی از کوتاهی مسوولان ادوار گذشته نسبت به عدم ساماندهی دکه داران فعال در 
این مسیر بیان داشت : محور رویان - گلندرود به علت برخورداری از چشم اندازهای منحصربفرد نظیر نزدیکی به جنگل 
های سرسبز هیرکانی، گذر از میان روستاهای بکر و همچنین منتهی به بخش های بلده و کجور از گذشته تاکنون این 
محور مخاطبان زیادی اعم از گردشگران داخلی و خارجی داشته و دارد بنابراین باید در حاشیه این مسیر مراکز پذیرایی، 
بهداشتی و رفاهی فعالیت داشته باشد منتهی به شیوه قانونی، ضابطه مند و دارای شناسنامه باشند.رییس اداره راهداری و 
حمل و نقل جاده ای گفت : فعالیت این دکه ها افزون بر بروز چالش های زیست محیطی، ترافیک و تنش میان مسافران 
بلکه از لحاظ مکانی در نقاطی قرار گرفته بودند که صاحبان آن ها با ایجاد سازه مسیرهای ورودی و خروجی حجم آب 
زیاد در زمان بارندگی شدید را مسدود کرده بودند که گاهی منجر به سیلاب در این منطقه می شد.سجادی بدون اطلاع 
از شمار دکه های غیر مجاز در حاشیه این محور جنگلی و گردشگری پرتردد در عین حال افزود : حسب دستور فرماندار 
شهرستان قرار بر آن شد کمیته ای از ادارات مرتبط راهداری، محیط زیست، گردشگری و منابع طبیعی شکل گیرد تا بتوان 

این دکه ها که امروزه روند فعالیت آن ها مشکل ساز شده ساماندهی نمود.
دکه داران مسيرهای جنگلی ساماندهی می شوند

در این پیوند، مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران منطقه نوشهر گفت : دکه ها و واحدهای پذیرایی ناهمگون 

با طبیعت و بدون مجوز در حاشیه جاده های جنگلی و گردشگری غرب مازندران فعالیت دارند باید شناسایی و ساماندهی 
شوند.مهرداد خزایی افزود : برابر آمار نزدیک به ۲۰۰ دکه و یا واحد پذیرایی غیر مجاز در حاشیه محورهای جنگلی 
گردشگری غرب مازندران از جمله گلندرو، عباس آباد - کلاردشت، کندوان، دوهزار و سه هزار تنکابن و جواهرده رامسر 
فعالیت دارند. اغلب این دکه ها بدون مجوز بیشترشان با چوب و پارچه در فاصله اندک با آسفالت جاده های کوهستانی 
ساخته شده است.این مسوول اظهار کرد : آنچه به صورت مستند گزارش شده سال های گذشته به شکل مکتوب و حتی 
در نشست های مختلف استانی و کشوری این موضوع مطرح شد که فعالیت دکه ها و واحدهای پذیرایی بدون شناسه 
در حاشیه و حریم راه های جنگلی به خاطر رعایت نکردن موازین بهداشتی، زیست محیطی و مسائل دیگر مشکلاتی را 
برای مردم و حتی مسافران و گردشگران ایجاد کردند اما متاسفانه این پیگیری ها نتیجه ملموسی در پی نداشته است.وی 
ادامه داد : این دکه ها از گذشته های دور یعنی نزدیک به سه دهه با همکاری بخشداری ها و فرمانداری ها بدون نظر 
خواهی از منابع طبیعی فعالیتشان را شروع کردند و در نتیجه در بازدیدهای میدانی و حتی گزارش هایی مردمی پی برده 
شد که صاحبان این دکه ها نه تنها فعالیتشان منطبق با اصول فنی و ضوابط قانونی نبوده بلکه مشکل زا هم بوده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران - نوشهر ابراز امیدواری کرد موضوع به زودی با مسوولان سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری در میان گذاشته می شود و نکته مهم تر آنکه تمام سعی و تلاش ها آن است بتوان در اجرای طرح 
ساماندهی دکه های غیر مجاز به مسائلی مانند مکان یابی، رعایت فاصله ها، شرح وظایف و خدمات و نیز رعایت موازین 
بهداشتی و زیست محیطی پرداخته شود.به گفته وی با تحقق این مهم به دغدغه چندین ساله مسوولان متولی و نارضایتی 
بیشتر مردم و حامیان محیط زیست و طبیعت در این بخش پایان داده می شود ضمن آنکه حق و حقوق دولت از صاحبان 
این دکه ها دریافت خواهد شود.به عقیده کارشناسان، بی توجهی به آسیب های این واحدهای خدماتی که چندان هم با 
توجه به ماهیت زیبایی طلبی گردشگری طبیعت به فعالیتشان نیاز نیست، می تواند خطر تردد در جاده های کوهستانی را 
مضاعف کند، ضمن این که تبعات اجتماعی فعالیت شبانه روزی آنها در تمامی فصول سال هم باید مورد توجه قرار گیرد.

نگاهی به حاشیه جاده های جنگلی غرب مازندران نشان می دهد که حضور پر تعداد دست فروشان صنایع دستی و 
تولیدات محلی و دکه های پذیرایی و آلاچیق هایی برای حضور مسافران و گردشگران گذشته از بی نظمی بصری و 
تحت تاثیر زیبایی های طبیعت، چنان گره ای برای تردد ایجاد می کند که گاهی عبور از میان خودروهای پارک شده به 
صورت ناهمگون در این مناطق برای گردشگران و بومیان با خطر جانی همراه می شود.ضمن این که پراکندگی زباله در 
حاشیه محور، نداشتن سرویس بهداشتی، عدم پوشش دهی تلفن همراه، نداشتن نماز خانه، عدم استقرار پایگاه ثابت امداد 
و نجات، اورژانس ۱۱۵، محرومیت از سیستم روشنایی، وجود دست اندازهای تند و پیچ های خطرناک، معبر کم عرض و 
باریک، نداشتن گاردریل دیگر چالش هایی جاده جنگلی غرب مازندران است که این محور گردشگری را به یک گذرگاه 

غیر ایمن تبدیل کرده است./ مهراب زکی پور

ابداع محققان سوئدی؛

کنتـرل بيمـاری 
دیابت با ایمپلنت 

چشـمی !
محققان سوئدی روشی نوین برای مدیریت بیماری دیابت ابداع کرده اند. 
تحقیقات نشان داده چشم انسان یک مکان مفید برای ایمپلنت سلول های 

تولیدکننده انسولین جهت کنترل سطح قند خون است.
 در بیماران مبتلا به دیابت نوع یک سیستم ایمنی بدن به اشتباه به سلول های 
تولیدکننده انسولین در پانکراس حمله می کند و در نتیجه بدن نمی تواند سطح 
قند خون را تنظیم کند. در نتیجه مشکلاتی برای سلامت فرد به وجود می آید.

در همین راستا یک درمان نویدبخش شامل کشت سلول های پانکراسی از 
سلول های بنیادین و قراردادن آنها روی یک دستگاه و ایمپلنت در بدن انسان 
است. آزمایش های بالینی در این زمینه موفقیت آمیز بوده اند اما یک نکته مهم 
در این میان وجود دارد. سیستم ایمنی این دستگاه را یک شی خارجی شناسایی 
می کند و آن را پس می زند. داروهای سرکوب کننده سیستم ایمنی می توانند بعدا 

با این روند مقابله کنند اما بیمار در معرض عفونت ها و بیماری های دیگر نیز 
قرار می گیرد.اکنون محققان انستیتو فناوری رویالKTH و انستیتو کارولینسکا 
روشی نوین برای جلوگیری از پس زدن ایمپلنت ابداع کرده اند. در تحقیقات 
پیشین، دستگاه زیر پوست نصب می شد اما در پژوهش جدید محققان آن را در 
چشم بیمار قرار دادند. هرچند مکان قرارگرفتن این دستگاه کمی آزاردهنده به 
نظر می رسد اما مزیت اصلی روش آن است که چشم انسان هیچ سلول ایمنی 
ندارد که نسبت به ایمپلنت واکنش بدی نشان دهد. علاوه بر آن، دستگاه نزدیک 
عروق خونی ریز قرار می گیرد و در نتیجه انسولین به سرعت وارد جریان خون 
می شود. محققان نیز می توانند با نگاه کردن به چشم فرد، عملکرد دستگاه را 

رصد کنند.
پژوهشگران طی تحقیقات خود یک دستگاه با طول ۲۴۰ میکرومتر ابداع و آن 
را در قسمت پیشین چشم موش ها ) فضای بین قرنیه و عنبیه( نصب کردند. 
این دستگاه حاوی اندام های کوچکی به شکل جزیره های پانکراسی است که 
انسولین تولید می کند.یکی از مولفان پژوهش در این باره می گوید: ما یک 
دستگاه پزشکی طراحی کردیم که مینی ارگان های زنده را در قفس های میکرو 
نگه می دارد و از یک در که به خارج باز می شود استفاده می کند تا نیازی به 

اصلاحات دیگر نباشد.
محققان در آزمایش روی موش ها نشان دادند که دستگاه توانست به مدت 
چندماه در جای خود باقی بماند. سلول ها به سرعت در جریان خون چشم 

یکپارچه شدند و توانستند به طور نرمال فعالیت کنند.

معاون سازمان بیمه سلامت عنوان کرد؛

بيمه پایه اجباری می شود 
معاون بیمه و خدمات سازمان بیمه سلامت ایران، با عنوان این مطلب که در برنامه هفتم بیمه پایه برای همگان اجباری خواهد بود، به جزئیات برداشت حق بیمه افراد اشاره کرد.
مهدی رضایی، در گفت وگوی ویژه خبری، گفت: پوشش جمعیت یکی از گام های نخست برقراری عدالت در سلامت محسوب می شود که شامل جمعیت روستایی و شهری 
هستند و ما بیش از ۲۰ میلیون جمعیت روستایی داریم که تحت پوشش بیمه سلامت هستند.وی افزود: افراد روستایی به طور کامل تحت پوشش هستند و حق بیمه آنها از طرف 
دولت پرداخت می شود.رضایی به جمعیت شهری اشاره کرد و گفت: در حال حاضر ۱۷ میلیون جمعیت شهری غیر شاغل رسمی داریم که تحت عنوان جمعیت بیمه سلامت 
همگانی شناخته می شوند. این افراد طی سال های اخیر تحت تأثیر سیاست های حوزه سلامت گاهاً تحت پوشش قرار می گیرند و گاهاً هم از پوشش خارج می شدند که ما از آنها 
به عنوان جمعیت معتبر و یا نامعتبر بیمه یاد می کردیم.وی با اشاره به پوشش رایگان بیمه سلامت برای ۵ دهک اول جامعه، افزود: از دهک ۶ به بعد، افراد برای تحت پوشش 
قرار گرفتن، حق بیمه پرداخت می کنند که دهک ۶، ۲۰ درصد حق بیمه پرداخت می کند، دهک ۷، ۳۰ درصد دهک ۸، ۴۰ درصد به صورت تدریجی حق بیمه شان افزایش پیدا 
می کند یعنی آنها هم از تخفیف برخوردار هستند و آن بر اساس دهک بندی است.رضایی ادامه داد: ما فکر می کنیم با آن درصد مشارکت حداقلی همه تحت پوشش قرار می گیرند 
و می شود گفت همه تحت پوشش بیمه هستند و نگرانی از این بابت وجود ندارد و بر اساس رصدهایی که سازمان بیمه سلامت انجام می دهد اگر نیاز باشد به حمایت های بیشتر 
این اطلاع رسانی به دولت و مجلس انجام می شود.وی افزود: ما بر اساس رصدهایی که انجام دادیم سال گذشته تا امسال دو دهک به جمعیت رایگان افزوده شده یعنی قبلًا در 
سال گذشته سه دهک رایگان بودند در سال جاری دولت قبول کرد دو دهک اضافه شود. بنابراین بر اساس برآوردهای ما جمعیتی نیست که بر اساس توانایی در پرداخت حق 
بیمه از بیمه محروم باشد.معاون بیمه و خدمات سازمان بیمه سلامت ایران ادامه داد: از نظر ما جمعیت قابل قبولی از کشور الان تحت پوشش هستند و آنهایی که تمکن دارند و 
پرداخت نمی کنند تمهیداتش در برنامه هفتم دیده شده و الزام به داشتن بیمه در برنامه هفتم آمده و اگر همه افراد موظف به داشتن بیمه هستند حق بیمه هایی که افراد پرداخت 
 نکنند با مکانیزم هایی که در قانون هفتم دیده شده از حساب افراد یا آنهایی که احیاناً یارانه می گیرند از محل یارانه، سازمان بیمه سلامت می تواند برداشت کند تا افراد حتماً و الزاما

ً دارای بیمه پایه باشند.


